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OD REDAKCJI

W tej sytuacji zastanawianie się, czy 
wyczerpaliśmy znamiona klasycz-
nej recesji czy nie, nie ma – moim 

zdaniem – najmniejszego sensu. Po minusowym 
czwartym kwartale ubiegłego roku, i minu-
sowym pierwszym kwartale tego roku (nie 
ma jeszcze oficjalnych danych, ale wszystkie 
wskaźniki szczątkowe na to wskazują) zapewne 
odnotujemy klasyczną recesję techniczną, ale to 
tylko statystyka. 

Jest jasne, że polska gospodarka ostro hamo-
wała na przestrzeni 2022. Czy wyczerpuje to 
znamiona recesji? Tzw. technicznej recesji 

w ubiegłym roku udało się uniknąć. Wynika to 
jednak ze zmienności kwartalnych odczytów 
PKB, która „wstawiła” wzrost o 1 proc. pomię-
dzy dwa spadkowe kwartały. Definicja ta ma 
zatem poważne wady. Przyłożenie amerykańskiej 
definicji NBER do warunków polskich dostarcza 
mniej optymistycznych wniosków. NBER określa 
recesję jako głęboki, długotrwały i szeroko rozla-
ny spadek aktywności ekonomicznej i monitoruje 
wydatki konsumpcyjne, dochody realne ludności, 
zatrudnienie, sprzedaż detaliczną i hurtową oraz 
produkcję przemysłową. Czy NBER ogłosiłby 
w Polsce recesję? Raczej nie, ale jest do tego bli-
sko: dochody realne ludności, wydatki konsump-
cyjne i sprzedaż detaliczna spadały, produkcja 
przemysłowa i zatrudnienie – wręcz przeciwnie. 
Pogorszenie aktywności jest długotrwałe, jego 
głębokość zależy od sektora i formy aktywności.

A moim zdaniem kryzys, recesja, jest 
wtedy, kiedy bankrutuje piekarnia 
za rogiem, nasza ulubiona kawiarnia 

czy firma, nie dlatego, że jej właściciele źle 

pracują lub niefortunnie założyli się z bankiem 
o kurs dolara czy euro wobec złotego (dlatego 
kryzys finansowy lat 2007-2009 był tylko, i aż, 
kryzysem finansowym, ale nie gospodarczym, 
dotykał instytucji finansowych, a w niewielkim 
tylko stopniu normalnych ludzi), ale dlatego, 
że nie mamy pieniędzy i nie kupujemy ulubio-
nego pieczywa, ale najtańsze, nie odwiedzamy 
ulubionej kawiarni, nie kupujemy produktów 
znanej firmy. Mniej konsumujemy! Według ta-
kiego rozumienia pojęć jesteśmy w klasycznym 
kryzysie.

Co dalej? Ano w myśl wiecznie aktual-
nej, i słusznej, teorii niezapomnianego 
Lejzorka Rosztwańca, że skoro zwalniają 

to nieuchronnie będą przyjmować, ten kryzys 
też minie. Cały rok 2023 będzie upływał pod 
znakiem recesji i poważnych trudności, nieza-
leżnie od najróżniejszych bieżących wydarzeń, 
ale już w przyszłym należy oczekiwać oznak 
pewnego ożywienia gospodarczego. Tym razem 
szansą mogą być, nie jak do tej pory konsumpcja 
wewnętrzna, która napędzała wzrost w ostatnich 
latach, ale inwestycje. Już w tym roku rozpocznie 
się realizacja niektórych przedsięwzięć z Krajo-
wego Planu Odbudowy, mimo perturbacji z ich 
 finansowaniem, ale większe nadzieje pokładał-
bym w pojawiającym się dopiero trendzie relo-
kacji najróżniejszych zakładów produkcyjnych 
z takich krajów jak Chiny. Polska wydaje się być 
idealnym partnerem dla tych globalnych kon-
cernów, które z przyczyn geopolitycznych, będą 
zmuszone do przeniesienia produkcji w miejsca 
„bardziej bezpieczne i przewidywalne”. Obyśmy 
takim miejscem byli, bo tej szansy nie wolno 
nam zmarnować.

Ile wyniesie wzrost PKB Polski w 2023 roku? Zdaniem analityków Polskiego Instytutu Ekonomicznego 
i licznych zespołów eksperckich z największych banków, osiągnie on, głównie za sprawą słabej 
konsumpcji, zaledwie 0,8 proc., co oznacza, że będzie to najniższa wartość (pomijając pandemiczny 
rok 2020) od 1991 roku, kiedy nasz kraj zmagał się z transformacją gospodarczą.

Spokojnie, to tylko…  
recesja

Kazimierz Krupa
redaktor naczelny
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Lewarowanie budynku w celu zmiany schematu 
statycznego konstrukcji

Central Point w Warszawie

STRABAG jest obecny na polskim rynku budowlanym od 
35 lat i należy do grona największych firm branży 
budowlanej w Polsce. Firma jest częścią europejskiego 
koncernu budowlanego, lidera w zakresie wdrażania 
innowacyjnych  technologii.

STRABAG realizuje najbardziej zaawansowane 
technologicznie inwestycje we wszystkich obszarach 
budownictwa w całej Polsce. Jest generalnym wykonawcą 
inwestycji, który oferuje swoje usługi w zakresie 
infrastruktury drogowej, kolejowej, lotniskowej, 
budownictwa kubaturowego, hydrotechnicznego, 
energetycznego, przemysłowego 
i ochrony  środowiska. Laboratoria należące do koncernu 
czuwają nad utrzymaniem najwyższych standardów 
jakości, prowadząc prace badawcze i wdrażając 
innowacyjne technologie. Grupa działa również w branży 
deweloperskiej oraz usług facility management. STRABAG 
posiada rozwiniętą sieć wytwórni mieszanek asfaltowych, 
własne wytwórnie betonu oraz własne kopalnie kruszyw. 
Dysponuje wysoko wykwalifikowaną kadrą specjalistów 
i najnowszej generacji parkiem maszynowym. 
W Polsce Grupa STRABAG zatrudnia blisko 6,5 tys. osób.

www.strabag.pl
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Magazyn „Builder” ogłosił listę najlepszych przedsiębiorstw, wyróżnionych 
w jubileuszowej, XX edycji Builder Awards. Wśród nagrodzonych znalazł 
się Budimex, który zdobył tytuł Budowlanej Firmy Roku 2022 w kategorii  
Generalny Wykonawca. Ponadto Prezes Zarządu, Artur Popko, został  
odznaczony w kategorii Osobowość Branży 2022.

Builder Awards są przyznawane od dwudziestu lat przez redakcję i Radę Naukową miesięcznika 
„Builder”. Nagrody honorują firmy i ludzi, którzy odgrywają ważną rolę w polskim budownictwie,  
architekturze i edukacji.

– W imieniu wszystkich pracowników bardzo dziękuję za tytuł Budowlanej Firmy Roku dla Budimeksu. 
Cieszę się, że nasza praca została w taki sposób zauważona i doceniona. Dziękuję również naszym licz-
nym współpracownikom, partnerom oraz kontrahentom, którzy przyczyniają się do naszych sukcesów. 
W zeszłym roku mimo trudnych warunków na rynku, udało nam się poprawić wyniki finansowe. Wzrósł 
też nasz portfel zamówień. Dzięki temu możemy się rozwijać i angażować w nowe przedsięwzięcia – 
mówi Artur Popko, Prezes Budimex SA.

To kolejna już nagroda dla Budimeksu w tym roku. W lutym spółka została wyróżniona podczas uro-
czystej gali WNP Awards. Nagrody te są przyznawane przez redakcje portalu WNP.PL oraz Magazynu 
Gospodarczego „Nowy Przemysł”. 

UNIQA numerem 2 w gwarancjach
UNIQA po raz kolejny jest numerem 2 wśród firm, które udzielają gwarancji 
ubezpieczeniowych. Potwierdza to wysokość składki zebranej w 2022 roku.

Przedsiębiorstwa codziennie stają przed wyzwaniami, którym często towarzyszy poczucie niepew-
ności. UNIQA wspiera firmy i dostarcza rozwiązania, które zapewniają bezpieczeństwo  finansowe 
poprzez m.in. gwarancje ubezpieczeniowe dla firm, które uczestniczą w przetargach i wykonują 
kontrakty na rzecz innych podmiotów. UNIQA jest zaangażowana w największe na polskim rynku in-
westycje. Ubezpiecza również firmy małe i średnie, a nawet mikroprzedsiębiorców. Dzięki gwaran-
cjom przedsiębiorcy mogą zabezpieczać różne etapy procesu inwestycyjnego: od przetargu, przez 
wykonanie kontraktu, aż do rękojmi za wady i gwarancji jakości. Gwarancje umożliwiają też realiza-
cję wielu kontraktów w jednym czasie, bez konieczności blokowania własnych środków pieniężnych.  
Zapewniają również spełnienie wymogu inwestora, gdy konieczne jest wniesienie stosownego zabezpieczenia.

UNIQA obok sprzedaży tradycyjnej rozwija kanały on-line, co oznacza przede wszystkim minimaliza-
cję formalności. Gwarancje UNIQA można kupić na platformie internetowej https://www.gwarancje24.pl/. 
UNIQA współpracuje też z operatorem platformy przetargowej OpenNexus, gdzie w procesie przetargo-
wym można zakupić gwarancję zapłaty wadium. 

UNIQA prowadzi działania edukacyjne, czym są gwarancje, jakie rodzaje są dostępne na rynku i jakie są ich 
przewagi nad zabezpieczeniami gotówkowymi. Celem jest zwiększenie świadomości przedsiębiorców, zwłasz-
cza małych firm, jak mogą poprawić płynność przy wykorzystaniu właściwych instrumentów finansowych. 

Budimex Budowlaną Firmą Roku 2022
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Budimex powołał nową spółkę BXF Energia

18 kwietnia 2023 r. Budimex wraz z przedstawicielami największego akcjonariusza: Gonzalo Nieto Mier  
(CEO Ferrovial Energy Infrastructure and Mobility) oraz Armando Zuluaga (CEO Ferrovial Energy 
and Infrastructure) podpisał umowę wspólników powołującą nową spółkę joint-venture BXF Energia.  
Budimex będzie miał w nowym podmiocie udział większościowy (51 proc.).

BXF Energia będzie realizować strategię dywersyfikacji Grupy Budimex rozwijając nowy obszar jej dzia-
łalności. Zadaniem spółki będzie również produkcja zielonej energii na potrzeby klientów zewnętrznych 
i Grupy Budimex, co tylko umocni jej zrównoważony rozwój.

Celem spółki na najbliższe 5 lat jest posiadanie w fazie budowy i eksploatacji ok. 500 MW mocy w ramach 
projektów wiatrowych i fotowoltaicznych. 

– Do głównych obszarów działalności spółki BXF Energia należeć będzie pozyskiwanie i rozwój wiel-
koskalowych projektów fotowoltaicznych i wiatrowych na różnym etapie zaawansowania. Chcemy uczest-
niczyć w pełnym łańcuchu wartości – począwszy od poszukiwania gruntów, przez rozwój i budowę, 
po zarządzanie instalacjami i produkcję energii. Nie jest to katalog zamknięty – będziemy uważnie przyglą-
dać się rozwojowi nowych technologii – mówi Piotr Świeck, prezes spółki BXF Energia

Powołanie spółki BXF Energia to kolejny przykład zrównoważonych działań Grupy Budimex. Budimex ma 
już w swoim portfolio m.in. dwa projekty OZE zakupione w formule ready-to-built – farmę wiatrową o mocy 7 
MW, która powstaje w Drachowie oraz farmę fotowoltaiczną w Mszczonowie o mocy 14 MW. Równocześnie 
w różnej fazie rozwoju Budimex ma portfel ok. 120 MW w fotowoltaice i 110 MW w energetyce wiatrowej. 

W opracowaniu czytamy m.in.: Po pandemicznych zmaganiach branża budownictwa i inżynierii stawia 
czoła kolejnym komplikacjom. Nie jest w tym osamotniona, ponieważ rekordowa inflacja (17,4% – dane 
z listopada 2022 r.) dotyczy i dotyka wszystkich. Narastające presje, kryzys energetyczny oraz inne konse-
kwencje wybuchu wojny w Ukrainie (luty 2022 r.), kolejne wzrosty cen surowców, materiałów etc.

Powyższe czynniki są komplikacjami o potencjale długofalowym. Sytuacja wymusza restrukturyzacje na 
wielu poziomach i sektorach rynku. Tendencje są odczuwalne szczególnie w budownictwie komercyjnym. 
Dodatkowo Eksperci SAFEGE zgodnie zaznaczają, że inflacja i wstrzymane z UE środki wyhamowały bu-
downictwo w Polsce. Wyzwaniem stają się nie tylko „zamrożone” budżety, ale i brak pewności i kryzysowa 
sytuacja geopolityczna. 

W opracowaniu nie zabrakło również plusów – niekwestionowanym jest wzrost sektora budownictwa zrów-
noważonego. OZE oraz szereg technologii sprzyjających środowisku stają się standardem w budownictwie, 
a nowoczesne metody inżynieryjne znacząco wzmacniają cały sektor. To z pewnością ogromna korzyść 
nie tylko dla ludzi, ale dla całej planety. Ekologia nie jest już tylko tematem rozmów, jest nieodłącznym 
elementem praktyki i techniki budowlanej. 

Eksperci SAFEGE podsumowali 2022 rok
SAFEGE Polska opublikowała w styczniu br. drugą edycję autorskiego Pod-
sumowania Roku w branży inżynierii i budownictwa. Opracowanie wzmoc-
niły prognozy specjalistów na 2023 rok.

Targi Autostrada Nowa Infrastruktura  
w maju 2024 roku w Targach Kielce!
Obowiązkowym punktem w kalendarzu wydarzeń branży budownictwa 
infrastrukturalnego są Targi Autostrada Nowa Infrastruktura, gdzie spo-
tykają się najważniejsi przedstawiciele tego sektora.

Targi Budownictwa Infrastrukturalnego Autostrada Nowa Infrastruktura w Kielcach, które odbędą się 
od 8 do 10 maja 2024 roku w Targach Kielce umożliwiają poznanie szerokiej oferty nowoczesnych ma-
szyn, urządzeń i rozwiązań technologicznych. 

W kieleckim ośrodku wystawienniczym prezentowane są najnowsze maszyny budowlane i sprzęt. Nie brakuje 
także premierowych pokazów. Podczas merytorycznych spotkań towarzyszących targom: konferencji, wykła-
dów i rozmów biznesowych poruszane są najważniejsze kwestie z branży budownictwa infrastrukturalnego.

Zakres tematyczny Targów Autostrada Nowa Infrastruktura obejmuje infrastrukturę drogową, budow-
nictwo specjalistyczne i maszyny budowlane, a także transport. Spotkanie na targach to inwestycja, 
która procentuje w przyszłości! 

UNIQA nie tylko ubezpiecza, ale chce pomagać klientom minimalizować prawdopodobieństwo zdarzeń niepo-
żądanych i łagodzić ich ewentualne skutki. Pomoże w tym przewodnik prewencyjny. Może być użyteczny dla 
każdej firmy, która chce dbać o bezpieczeństwo pożarowe, niezależnie od jej wielkości i profilu działalności. 

W przewodniku opisaliśmy dobre praktyki, które zwiększają bezpieczeństwo pożarowe w przedsiębior-
stwach. Tematy dobraliśmy, korzystając z doświadczeń inżynierów UNIQA z Zespołu Technicznej Oceny 
Ryzyka, którzy właśnie w tych obszarach identyfikują największą liczbę problemów w czasie audytów 
i konsultacji w firmach. Zebranie i usystematyzowanie tej wiedzy było naprawdę dużym przedsięwzięciem. 
Przewodnik ma formę e-book’a, staraliśmy się napisać go prostym językiem – wyjaśnia Izabela Król, dy-
rektorka Departamentu Klienta Korporacyjnego i Współpracy z Partnerami w UNIQA.

Materiał ma 16 rozdziałów, które obejmują m.in. zagadnienia: jak prowadzić kontrole wewnętrzne w zakre-
sie bezpieczeństwa pożarowego, jak konserwować ściany i dachy z izolacjami palnymi, jak zapewnić wodę 
do zewnętrznego gaszenia pożaru.

Na stronie https://www.uniqa.pl/kampania-ubezpieczenia-korporacyjne/przewodnik-prewencyjny/. można dowie-
dzieć się więcej o zawartości przewodnika i go pobrać. UNIQA będzie także systematycznie przekazywać prze-
wodnik klientom i partnerom przy zawieraniu polis ubezpieczenia majątkowego. Prewencja przede wszystkim. 

Przewodnik prewencyjny UNIQA dla firm 
z wyróżnieniem
Przewodnik prewencyjny UNIQA otrzymał w grudniu 2022 roku tytuł 
Inicjatywy Miesiąca „Gazety Ubezpieczeniowej”.

Celem spółki BXF Energia będzie inwestowanie i prowadzenie projektów 
energetycznych opartych na niskoemisyjnej produkcji. Jest to wspólny 
projekt Budimeksu i hiszpańskiego Ferroviala.

Fot. Budimex
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Inwestycje zagraniczne polskich firm – raport 
SpotData i UNIQA
UNIQA jest partnerem raportu pt. „Polski biznes za granicą. Jak polskie fir-
my prowadzą ekspansję w Europie Środkowej i Wschodniej”, przygotowanym 
przez centrum analiz SpotData.pl.

Raport pokazuje, w jakim kierunku zmierzają polskie przedsiębiorstwa, które prowadzą inwestycje zagra-
niczne i co motywuje je do szukania okazji biznesowych w regionie. Pokazuje też rosnącą siłę polskich firm. 
– Perspektywy – nawet po spowolnieniu w związku z konfliktem w Ukrainie – wydają się pozytywne na 
kolejne lata. Rodzimi przedsiębiorcy wciąż będą poszukiwać nowych rynków do rozwoju swojej działal-
ności. A UNIQA w strategii na kolejne lata uwzględnia dalszy rozwój oferty dla ryzyk transgranicznych. 
Do tego ze wszystkich ubezpieczycieli o zagranicznych korzeniach, jesteśmy najmocniej obecni w regionie 
CEE  – mówi Adam Łoziak, członek zarządu ds. klienta korporacyjnego i mieszkalnictwa, UNIQA w Polsce.  

Piotr Wójcik, dyrektor zarządzający Pionu Rozwiązań dla Klientów Korporacyjnych w UNIQA, podkre-
śla, że możliwości UNIQA nie ograniczają się do regionu CEE. UNIQA jest operacyjnie przygotowana do 
obsługi polis nie tylko w Europie, ale i na całym świecie, ma wiedzę i potencjał do wspierania firm przy 
sprawnym zarządzaniu ryzykiem. 

Doświadczenia firm już inwestujących mogą być bazą wiedzy dla firm, które dopiero planują inwestycje. 
Dlatego w raporcie znajdują się nie tylko wnioski z dotychczasowych trendów, lecz również opinie liderów 
biznesu, którzy mają doświadczenie w inwestowaniu w regionie. 

Z raportem, wnioskami i rekomendacjami można zapoznać się tutaj: https://www.uniqa.pl/kampania-ubez-
pieczenia-korporacyjne/inwestycje-zagraniczne/. 

Warbud oddał do użytkowania Centrum Usług 
Publicznych w Opolu

Jeden z dwóch obiektów należących do Centrum Usług Publicznych w Opolu, 
generalny wykonawca – Warbud SA, przekazał do użytkowania. W nowocze-
snym biurowcu swoją siedzibę znalazła Izba Administracji Skarbowej.

Otwarcie placówki miało miejsce 24 stycznia 2023 r. To spełnienie marzeń o wysokich standardach biura, 
gdyż teraz jest komfortowo i przestronnie. Do dyspozycji 120 pracowników i funkcjonariuszy są pokoje so-
cjalne i nowoczesna przestrzeń biurowa poprawiająca warunki pracy. Większy komfort mają także petenci. 

Wedle założeń włodarzy miasta celem inwestycji jest optymalizacja kosztów oraz ustanowienie wspólnej 
przestrzeni publicznej, co przełoży się na udogodnienia dla mieszkańców. 

– Nie ma chyba takiego miejsca w Polsce, samorządu, w którym w jednym miejscu działałaby administracja 
rządowa i samorządowa na szczeblu regionalnym, powiatowym i gminnym. Na pewno wiele spraw w tym 
miejscu będzie można załatwić. Przede wszystkim sprawnie, bo też jakość obsługi mieszkańców będzie 
bardzo wysoka. Budynki są też dostosowane do potrzeb osób z niepełnosprawnością – powiedział Arka-
diusz Wiśniewski, Prezydent Opola.

Oba budynki, o zbliżonej formie architektonicznej, to łącznie ok. 600 pomieszczeń użytkowych i parkingi 
podziemne na 250 aut – informuje Robert Stępień, Kierownik Kontraktu w Warbud SA.  

Fot. Archiwum Warbud SA/
Przemysław Kułaga

SAFEGE Polska poprawi bezpieczeństwo 
w Poznaniu
Eksperci z Biura Projektów i Konsultingu SAFEGE opracują dokumentację 
projektową do zadania, którego celem jest wzmocnienie bezpieczeństwa uczest-
ników ruchu na Trasie Kórnickiej w Poznaniu, na odcinku między ul. Inflancką 
a przystankiem os. Lecha, po północnej stronie torów tramwajowych.

To już kolejna inwestycja w Poznaniu, za której projekt i dokumentację odpowiada SAFEGE Polska. 
W  zakresie projektu ujęto przygotowanie i opracowanie koncepcji przebiegu trasy rowerowej. 

Ważne i zgodne z misją SAFEGE Polska jest zminimalizowanie możliwego negatywnego wpływu inwesty-
cji na środowisko. Jednym z ważnych założeń Zamawiającego, Miasta Poznań, jest zwiększenie dostępno-
ści terenów parkowych i miejsc wypoczynku. To właśnie przez nie będzie przebiegać nowa trasa rowerowa, 
by każdy podróżujący mógł nacieszyć się kontaktem z przyrodą oraz zboczyć ze ścieżki dla odpoczynku. 

Kontakt z naturą jest ważnym elementem – szczególnie w nowoczesnych miastach, które coraz częściej 
stawiają na krzewienie kultury rowerowej i wzmocnienie terenów zielonych w ramach infrastruktury miej-
skiej. Jest to również powiązane ze zmianami klimatycznymi; miasta eliminują m.in. wyspy ciepła. 

Produkujemy dla budownictwa mieszkaniowego i przemysłowego w kraju i za granicą przy użyciu najnow-
szej technologii, co gwarantuje innowacyjność i szeroki wachlarz produktów. Oferujemy stropy typu filigran 
do maksymalnej długości 10,5 m, ściany pełne, zespolone, ściany warstwowe z izolacją, biegi schodowe 
proste, zabiegowe i dywanowe, balkony, fundamenty, słupy, belki i inne. Posiadamy w ofercie wsparcie 
projektowe, a także zapewniamy transport na budowę. Dzięki wysokiej wydajności produkcyjnej elementy 
prefabrykowane powstają u nas szybciej dzięki czemu realizacja inwestycji ulega znacznemu skróceniu. 

Powstałe prefabrykaty odznaczają się wysoką jakością produkcji i wpisują się w nowoczesne trendy w bu-
downictwie dzięki nieograniczonym możliwościom uzyskiwania niepowtarzalnych faktur i form. 

Więcej na www.mdprefabrykacja.pl. 

Przyszłość to nowoczesna prefabrykacja
Wrocławskie Przedsiębiorstwo Budownictwa Mieszkaniowego „Mój Dom” 
S.A. działa w branży budowlanej od 1996 roku. Wychodząc naprzeciw 
nowoczesnym rozwiązaniom stosowanym w budownictwie WPBM „Mój 
Dom” S.A. podjęło decyzję o rozszerzeniu działalności produkcyjnej o ko-
lejny segment – prefabrykację. W podwrocławskiej Miękini powstał naj-
nowocześniejszy w Polsce, a zarazem jeden z najnowocześniejszych w Eu-
ropie zakład prefabrykacji elementów betonowych.

Fot. Mój Dom SA

Fot. Mój Dom SA



Polska Agencja Inwestycji i Handlu od samego początku aktywnie angażuje się 
w niwelowanie gospodarczych skutków rosyjskiej napaści na Ukrainę. Rozmiary 
zniszczeń na terenie Ukrainy są ogromne – na skutek działań wojennych już blisko 
40 % infrastruktury nie nadaje się do użytku – dlatego wsparcie �nansowe dla 
Ukrainy musi być zakrojone na szeroką skalę. Deklaracje pomocy składają 
międzynarodowe instytucje i rządy wielu państw. To oznacza szanse dla tych 
polskich �rm, które zdecydują się włączyć w działania związane ze wsparciem dla 
Ukrainy oraz jej odbudową. PAIH została operatorem wdrożonego przez 
Ministerstwo Rozwoju i Technologii projektu Współpracy z biznesem na rzecz 
przygotowań do wznowienia eksportu i powojennej odbudowy Ukrainy, do 
którego nabór uruchomiono w czerwcu 2022 r. Punktem wyjścia dla planowanych 
działań jest przygotowanie polskich przedsiębiorców do kooperacji z Ukrainą 
w nowej powojennej perspektywie. Dotyczy to szczególnie kilku branż – 
budowlanej, energetycznej, rolno-spożywczej, maszyn i urządzeń, medycznej 
oraz IT/ICT. Do tej pory, do naszej bazy "Odbudowy Ukrainy" zgłosiło się już 
blisko 2,3 tys. polskich �rm. Aż 1/3 z nich reprezentuje sektor budowlany. W bazie 

znajdziemy również branże ICT, maszynową, farmaceutyczną i medyczną oraz rolno-spożywczą. Przedsiębiorcy, którzy się 
do nas zgłaszają są zainteresowani zarówno eksportem, inwestowaniem, jak i współpracą z ukraińskimi kontrahentami. 
Co ciekawe, blisko 60% z nich zatrudnia od 1 do 49 pracowników. Widzimy potrzebę szkolenia, konsultacji, informowania 
przedsiębiorców reprezentujących poszczególne branże. Ważne jest też budowanie relacji z ukraińskim podmiotami, 
dlatego od sierpnia 2022 r. zorganizowaliśmy siedem wydarzeń branżowych poświęconych odbudowie Ukrainy. Łącznie 
uczestniczyło w nich ponad 1,5 tys. przedstawicieli polskiego biznesu. Z myślą o ich promocji przygotowujemy również 
Katalog Polskich Spółek, który będzie regularnie wydawany w trzech językach – ukraińskim, angielskim i polskim. 
Uruchomiliśmy także dedykowaną stronę z najważniejszymi informacjami dla polskiego biznesu. 
www.odbudowaukrainy.paih.gov.pl 

Karol Kubica, Kierownik ZBH w Kijowie

Paweł Kurtasz, Prezes Zarządu PAIH

Zagraniczne Biuro Handlowe (ZBH) PAIH w Kijowie działa nieprzerwanie 
od 2018 roku, realizując obsługę polskich i ukraińskich przedsiębiorców. 
Działania wojenne spowodowały ogromną skalę zniszczeń. Wszyscy zdajemy 
sobie sprawę z zadań i wyzwań, jakie trzeba podjąć już teraz, w celu powojennej 
odbudowy naszego sąsiada. Obecność polskiego biznesu w Ukrainie staje się 
coraz bardziej widoczna. Kładziemy nacisk na wsparcie i promocję rodzimych 
przedsiębiorców, ale także na współpracę ze środowiskami międzynarodowymi 
zaangażowanymi w odbudowę. Liczba �rm w bazie PAIH jasno pokazuje, 
że polscy przedsiębiorcy są zainteresowani udziałem w tym wielkim projekcie. 
Jesteśmy dumni z ich postawy. Chcemy wspólnie z nimi dotrzeć do ukraińskich 
samorządów i odtworzyć to, co zniszczyła agresja Federacji Rosyjskiej.

Poland’s ratings remain 
high despite the 
turbulent times
Moody’s A2 S&P A- Fitch 

www.odbudowaukrainy.paih.gov.pl www.gov.pl/rozwoj-technologia
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Podczas odbywającej się w Sheraton Grand Warsaw XIV edycji 
konferencji Infrastruktura Polska i Budownictwo STRABAG 
odebrał nagrodę „Diament Infrastruktury i Budownictwa” 
za ukończoną w czerwcu 2022 roku realizację Bulwarów nad 
rzeką Nogat im. Macieja Kilarskiego w Malborku. Prace pro-
wadzone były w bezpośrednim sąsiedztwie wpisanego na listę 
światowego dziedzictwa UNESCO gotyckiego Zespołu Zamko-
wego w Malborku.

Celem konkursu „Diamenty Infrastruktury i Budownictwa” jest 
promowanie osób oraz firm związanych z sektorem infrastruktury, 
a także budownictwa, które wyróżniają się na tle innych wysokim 
poziomem wykonawstwa czy efektywnością ekonomiczną. Dia-
menty ukazują wartość dodaną, jaką wnoszą inwestycje infrastruk-
turalne i budowlane w rozwój polskiej gospodarki.

Projekt, którego inwestorem był Urząd Miasta Malborka został 
uhonorowany w kategorii Realizacja Roku – Budownictwo drogo-
we. Nagrodę w imieniu STRABAG odbierał Piotr Laska, Dyrektor 
Dyrekcji Północny Zachód i Centrum w STRABAG. Spółka otrzy-
mała również nominację w kategorii Spółka Budowlana Roku. 

W lipcu 2020 r. władze miasta i spółka STRABAG podpisały umo-
wę na zagospodarowanie bulwarów nad rzeką Nogat na odcinku 
Prestiż. Wartość umowy wyniosła 11,4 mln zł. Umowa obejmowała 
między innymi wykonanie 2-kilometrowego ciągu pieszo-rowero-
wego oraz ponad 3 tys. m kw. pomostów. 

Wyzwaniem w realizacji projektu było sąsiedztwo wpisanego na 
listę światowego dziedzictwa UNESCO gotyckiego Zespołu Zam-
kowego w Malborku. Zespół STRABAG w trosce o bezpieczeń-
stwo zabytku, w obawie o wpływ drgań podczas procesu budow-
lanego na baszty mostowe, zaproponował rozwiązanie pozwalające  
na przeniesienie obciążeń i zapewnienie sztywności konstrukcji 
powstających pomostów. Wzdłuż bulwarów oraz średniowiecznej 
warowni zainstalowano rozbudowany system oświetlenia. Aktyw-
ne oświetlenie doziemne eksponuje mury zamkowe. Wzdłuż bul-
warów ustawiono 76 stylizowanych lamp na wzór przedwojennych 
słupów, które stały dawniej na starówce Malborka. Na wysokości 
zamku i przy zejściach na bulwar wykonano niskie oświetlenie 
podkreślające elementy średniowiecznego muru.

W ramach zadania wykonano również plac do handlu sezonowe-
go, będący centralnym miejscem spotkań dla turystów, elemen-
ty małej architektury, a w pobliżu kąpieliska miejskiego powstał 
parking. Prace prowadzono pod ścisłym nadzorem konserwatora 
zabytków. 

17 czerwca 2022 r., w rozpoczynające się obchody Dni Malborka, 
uroczyście otwarto zmodernizowane bulwary.

Organizowana przez Executive Club, coroczna konferencja Infra-
struktura Polska i Budownictwo poświęcona jest przedstawicielom 
kadry zarządzającej polskich oraz zagranicznych spółek z sektorów 
infrastruktury, a także budownictwa, reprezentantom samorządów 
terytorialnych, władz lokalnych wraz z administracją publiczną. 

Warbud w finale konkursu „Buduj bezpiecznie”
Budowa Podkarpackiego Centrum Nauki „Łukasiewicz” zdobyła laur 
w konkursie „Buduj bezpiecznie”.

Komisja konkursowa w listopadzie 2022 r. doceniła Warbud, przyznając I miejsce na szczeblu wojewódz-
kim. W styczniu 2023 r. budowa przeszła do ścisłego finału, zdobywając III miejsce w kraju. Celem kon-
kursu jest promowanie wykonawców robót budowlanych, zapewniających bezpieczne stanowiska pracy 
w procesie realizacji obiektów budowlanych, a w szczególności ponadstandardowe działania na rzecz 
BHP. Konkurs organizuje cyklicznie Państwowa Inspekcja Pracy, a jego partnerem jest Porozumienie  
dla Bezpieczeństwa w Budownictwie. 

– Obserwuję z roku na rok, że świadomość pracowników budowlanych w dziedzinie BHP rośnie. Powoli 
widać efekty wspólnej pracy. Warbud podnosi kulturę i wiedzę nie tylko wśród swoich pracowników, ale 
również i podwykonawców, pokazując jakie ryzyko płynie z lekceważenia wyznawanych przez nas stan-
dardów bezpieczeństwa. Staramy się uprościć codzienną pracę i procedury BHP z nią związane. Jedną 
z takich prób jest wdrożenie „prestartów”, dzięki którym w szybki i klarowny sposób pracownik może pra-
widłowo zdiagnozować sytuację i zadbać o zabezpieczenia, które będą mu potrzebne przy wykonywaniu 
danej pracy – powiedział Maciej Kurowski, Kierownik Budowy w Warbud SA. 

SSW doradcą Baltic Power przy kontrakcie 
z Erbud na bazę O&M dla farmy offshore
Kancelaria SSW doradza i reprezentuje Baltic Power Sp. z o.o. (spółka należąca do 
Grupy ORLEN i Northland Power Inc.) w projekcie budowy Morskiej Farmy Wia-
trowej Baltic Power o mocy 1200 MW o szacowanej wartości 14 miliardów złotych. 
W lutym 2023 roku Baltic Power zawarł z Erbud S.A. jako generalnym wykonawcą 
umowę na budowę bazy serwisowej (O&M) dla morskiej farmy wiatrowej (offshore).

Kancelaria SSW doradza i reprezentuje Baltic Power Sp. z o.o. (spółka należąca do Grupy ORLEN i Nor-
thland Power Inc.) w projekcie budowy Morskiej Farmy Wiatrowej Baltic Power o mocy 1200 MW o sza-
cowanej wartości 14 miliardów złotych. W lutym 2023 roku Baltic Power zawarł z Erbud S.A. jako gene-
ralnym wykonawcą umowę na budowę bazy serwisowej (O&M) dla morskiej farmy wiatrowej (offshore).
Przy tworzeniu i negocjowaniu tego kontraktu Baltic Power doradzali prawnicy SSW – partner dr Hubert 
Wysoczański (adwokat) oraz associate Katarzyna Kuśnierek (radca prawny).

Baza serwisowa powstanie na terenie portu w Łebie i stanowić będzie centrum obsługi i eksploatacji mor-
skiej farmy wiatrowej Baltic Power. To stąd wypływać będą wyspecjalizowane statki CTV (Crew Transport 
Vessel) z załogą serwisową do obsługi 76 turbin wiatrowych o wysokości ponad 200 m każda. Budowa bazy 
rozpocznie się już w tym roku, a jej ukończenie planuje się na rok 2025. Zakres prac generalnego wykonaw-
cy to m.in. przygotowanie terenu inwestycji, prace hydrotechniczne związane z przebudową nabrzeża oraz 
budowa kompleksu budynków bazy wraz z ich infrastrukturą.

Umowa na budowę bazy serwisowej to część projektu budowy morskiej farmy wiatrowej przez Baltic Po-
wer. Inwestycja powstanie ok. 23 km na północ od linii brzegowej Morza Bałtyckiego, na wysokości Łeby 
i Choczewa. Zajmie obszar o powierzchni ponad 130 km kw. Farma będzie wytwarzać energię odpowiada-
jącą potrzebom ponad 1,5 mln gospodarstw domowych. 

Diament Infrastruktury i Budownictwa 
dla Bulwarów w Malborku

Fot. STRABAG

Fot. STRABAG

Fot. Warbud SA
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Ringlock reprezentuje uznaną na świecie markę Doka, a także posiada atrakcyjny stosunek ceny do jakości.

To sprawdzone systemowe rozwiązanie jest dostępne na rynku rusztowań już od dziesięcioleci. Stanowi 
idealne uzupełnienie umożliwiające szybkie i bezpieczne wykonywanie prac zbrojarskich przy deskowa-
niach i zapewnia bezpieczny dostęp pracowników w każde miejsce na placu budowy. 

Modułowa budowa systemu umożliwia jego elastyczne i indywidualne zastosowanie. Dzięki ugruntowanej, 
specjalistycznej wiedzy z dziedziny budownictwa nasi technicy zaprojektują rusztowanie zgodnie z po-
trzebami Klienta i z uwzględnieniem optymalizacji kosztów. W razie potrzeby Doka świadczy również 
odpowiednie usługi montażowe, dostosowane do potrzeb Klienta. 

Jeden system. Nieograniczone możliwości
Ringlock to kompleksowy system modułowych rusztowań roboczych do róż-
norodnych zastosowań, dzięki któremu Doka stanie się Twoim komplekso-
wym dostawcą rozwiązań w obszarze deskowań i rusztowań.

Colas zakończył rekultywację kopalni bazaltu 
Wilcza Góra
Już dziś określana przez wielu jako wzorcowa cieszy oko i okolicznych miesz-
kańców, którzy od lat byli sąsiadami zakładu wydobywczego Colas. To wyjąt-
kowe miejsce o olbrzymim potencjale.

Koncepcja rekultywacji została opracowana i zrealizowana przez zespół pracowników spółki Colas Kruszywa.

– Zgodnie z naszymi wartościami, którymi są Troska, Dzielenie się i Odwaga, podjęliśmy wyzwanie, by 
dawna kopalnia „Wilcza Góra” stała się zarówno ostoją dla bogatej fauny i flory, jak i miejscem służącym 
lokalnej społeczności – wyjaśnia dyrektor kopalń Colas, Paweł Marek.

I tak na blisko 30 ha Colas zbudował dla odwiedzających trasy do pieszej wędrówki wraz z tarasami wido-
kowymi, które jednocześnie stanowią ścieżki edukacyjne. Możliwość zajrzenia do serca dawnego wulkanu 
będzie z pewnością nie lada gratką nie tylko dla miłośników geologii, jedna z tras została też wzbogacona 
wystawą imponujących okazów skał magmowych i metamorficznych występujących na Dolnym Śląsku. 
Powstały ścieżki rowerowe i bumptrack, miejsca do odpoczynku i spotkań z wiatą i paleniskiem. W poro-
zumieniu z lokalnymi władzami zadbano też o zagospodarowanie obszaru przystosowanego do organizacji 
imprez dla większych grup. 

To jak dziś wygląda zrekultywowana przez Colas poprzemysłowa część terenu Krainy Wygasłych Wul-
kanów jest doskonałym przykładem społecznej odpowiedzialności biznesu. Eksploatowana przez dekady 
Wilcza Góra nie tylko została przywrócona naturze, ale dzięki walorom geologicznym i zapewnionej infra-
strukturze z pewnością stanie się ważnym punktem na turystycznej mapie regionu. 

Pierwsza decyzja dotyczy ok. 12-kilometrowego odcinka drogi ekspresowej S7 pomiędzy Załuskami a Mo-
dlinem. Inwestycja o wartości 635,06 mln zł zostanie zrealizowana w ciągu 45 miesięcy. 

Druga decyzja przyznana została dla obwodnicy Opatowa w ciągu drogi krajowej numer 9 i S74 oraz łącz-
nika północnego w ciągu drogi krajowej 74. Inwestycje o wartości kolejno 403,66 mln zł oraz 57,51 mln zł 
mają być zrealizowane w ciągu 36 oraz 33 miesięcy. 

Wydanie decyzji ZRID zatwierdza granice terenu pod budowę inwestycji oraz umożliwia Mostostalowi 
Warszawa rozpoczęcie prac (po przekazaniu placu budowy przez GDDKiA). Dla dotychczasowych właści-
cieli nieruchomości to także rozpoczęcie procedur związanych z wypłatą odszkodowań. 

S7, obwodnica Opatowa i łącznik północny 
z decyzjami ZRID
Na początku 2023 roku Mostostal Warszawa otrzymał dwie decyzje o zezwole-
niu na realizację inwestycji drogowej (tzw. ZRID). 

W 2023 roku firma Palisander obchodzi okrągłą, 30. rocznicę swojego istnienia. Z dwuosobowej firmy budow-
lanej wyrosło blisko 150-osobowe przedsiębiorstwo, będące jednym z głównych graczy w branży szalunkowej. 

Wieloletnia obecność na rynku zaowocowała 4 oddziałami firmy, ulokowanymi w strategicznych miejscach 
na mapie kraju w sposób, które gwarantują szybkość dostaw i ich bezproblemową realizację na terenie całej 
Polski i poza jej granicami. 

Szeroka gama systemów szalunkowych z oferty Palisander umożliwiła powstanie tysięcy obiektów: inżynie-
ryjnych, infrastruktury kolejowej, obiektów użyteczności publicznej, przemysłowych oraz znacząco przyczy-
niła się do rozwoju budownictwa mieszkaniowego. Wysoko wykwalifikowana kadra wieloletnich pracow-
ników jest solidnym filarem działalności firmy. Wypracowanie autorskich rozwiązań, stworzenie własnego 
unikalnego systemu obsługi budowy QLOS oraz partnerskie i transparentne podejście do współpracy zaowo-
cowało bogatym portfolio klientów. Szeroki pakiet usług dodatkowych, stworzonych na podstawie wielolet-
nich doświadczeń z placów budowy, doskonale wpisuje się w oczekiwania kadry kierowniczej i ułatwia jej 
pracę z szalunkami. Rozwinięte wirtualne funkcjonalności – Platforma EVO – kompendium wiedzy z bu-
dowy dostępne online oraz E-MAGAZYN – możliwość wglądu za pośrednictwem Internetu we wszystkie 
najważniejsze procesy dotyczące obsługi sprzętu w magazynie Palisander, zyskały uznanie klientów. 

Stale rosnąca liczba realizacji i zapotrzebowania na systemy szalunkowe były siłą napędową do budowy nowej 
Centrali firmy w Choroszczy. W 2020 r. firma Palisander otworzyła pierwsze, a już w 2022 r. drugie, wybudo-
wane od podstaw Centrum Logistyczne z nowoczesną infrastrukturą magazynowo-logistyczną, które funkcjo-
nuje w standardzie Logistyka 4.0 – innowacyjnej wizji transparentnej współpracy z klientem. Nowe możliwości 
uzyskane dzięki tym inwestycjom motywują do wytężonej pracy i dalszego rozwoju, a każda kolejna realizacja 
wybudowana na szalunkach Palisander utwierdza w przekonaniu, że firma obrała właściwy kierunek rozwoju. 

30 lat doświadczenia Palisander
Palisander już od 30 lat funkcjonuje na rynku budowlanym. Stał się jednym 
z czołowych graczy w branży, zyskał uznanie klientów oraz zbudował impo-
nujące portfolio realizacji.

Fot. Doka
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POLAQUA z umową na projekt i budowę  
S19 Dukla – Barwinek
10 października 2022 roku POLAQUA podpisała z rzeszowskim oddziałem 
GDDKiA umowę na zaprojektowanie i budowę drogi ekspresowej S19 na od-
cinku od węzła Dukla do węzła Barwinek.

W ramach przedmiotowego zadania przewiduje się budowę 18,2 km drogi ekspresowej o przekroju dwu-
jezdniowym. W ciągu trasy głównej powstanie aż 15 estakad – w tym 7 o długości min. 300 m, a najdłuż-
sza z nich będzie miała ok. 1 100 m i zostanie wzniesiona nad doliną rzeki Jasiołki na filarach o wysoko-
ści ok. 35 m od poziomu terenu. Powstanie również dziesięć mostów, sześć wiaduktów drogowych, sześć 
przejść dla zwierząt (cztery dla zwierząt małych oraz po jednym dla zwierząt średnich i dużych), a także 
przejazd gospodarczy i szereg obiektów w ciągu jezdni dodatkowych.

Ponadto zostanie wybudowany węzeł drogowy Barwinek zlokalizowany w miejscu połączenia S19 z ist-
niejącą DK19. Dodatkowo droga zostanie wyposażona w urządzenia BRD oraz ochrony środowiska. 
Przebudowane i rozbudowane zostaną kolidujące drogi poprzeczne, a także infrastruktura techniczna 
oraz cieki i urządzenia melioracyjne. Powstaną również cztery miejsca do kontroli i ważenia pojazdów.

Na realizację zadania przewidziano 42 miesiące od podpisania umowy z wyłączeniem okresów zimowych, 
które w przypadku tego kontraktu obejmują okres od 1 grudnia do 31 marca. 

Decyzja z dnia 16 lutego 2023 r., o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej kończy etap prac projek-
towych związanych z zadaniem – zaprojektowanie i budowa drogi ekspresowej S19 na odcinku od węzła 
Iskrzynia (z węzłem) do węzła Miejsce Piastowe (z węzłem) o długości ok. 10,3 km. Tym samy mamy zielo-
ne światło do rozpoczęcia realizacji robót. Skompletowany zespół kontraktowy dopina ostatnie formalności 
związane z kontraktacją podwykonawców i dostawców. 

W pierwszym etapie zaplanowano saperskie rozpoznanie terenu, inwentaryzację i prace geodezyjne. Ko-
lejno wybudowane zostaną drogi technologiczne, zaplecze budowy i składy materiałów. Zakończenie prac 
zaplanowano na III kwartał 2025 roku.

W kolejnych miesiącach mamy nadzieję na otrzymanie kolejnych zezwoleń na realizację inwestycji m.in. 
na odcinku S7 Płońsk – Czosnów, od węzła Siedlin (bez węzła) do węzła Załuski (bez węzła) oraz S6 
między węzłem Bobrowniki (bez węzła), a węzłem Skórowo (z węzłem).

W przeszłości Aldesa realizowała już projekty drogowe na odcinku S19 Lublin – Rzeszów, między węzłem 
Sokołów Małopolski Północ (bez węzła), a węzłem Stobierna oraz na dwóch pozostałych odcinkach między 
Lublinem, a Niedrzwicą Dużą oraz na obwodnicy miasta Kraśnik. 

Aldesa ze zgodą na realizację S19
Wojewoda Podkarpacki wydał decyzję o zezwoleniu na realizację inwesty-
cji drogowej (ZRID) dla ponad 10-kilometrowego odcinka drogi ekspresowej 
S19 między węzłami Krosno i Miejsce Piastowe.

STRABAG oddał do użytku zachodnią obwodnicę 
Grodziska Mazowieckiego
4 lutego 2023 roku, na miesiąc przed kontraktowym terminem, nastąpiło uroczyste 
oddanie do użytku obwodnicy Grodziska Mazowieckiego w ciągu drogi wojewódzkiej 
DW 579.

Obwodnica Grodziska Mazowieckiego powstała w nowym śladzie 
drogi wojewódzkiej nr 579 i połączyła węzeł Grodzisk Mazowiecki 
na autostradzie A2 z miejscowością Kałęczyn, gdzie krzyżuje się 
ze starym śladem drogi 579. Nowa trasa została wybudowana jako 
droga jednojezdniowa z dwoma pasami ruchu o nawierzchni bi-
tumicznej i obustronnym poboczem. W jej ciągu powstały 3 obiekty 
mostowe, w tym most na rzece Mrowna i wiadukt drogowy nad linią 
kolejową 447, będącą fragmentem CMK oraz łączącą stacje Warsza-
wa Zachodnia i Grodzisk Mazowiecki. Inwestycja objęła ponadto 
budowę dróg serwisowych i ścieżek rowerowych oraz 5 skrzyżo-
wań, w tym 3 typu rondo. Na długości 1,6 km zamontowano ekrany 
akustyczne, które zapewnią mieszkańcom okolicznych posesji za-
bezpieczenie przed hałasem komunikacyjnym.

Zakres prac wymagający szczególnej uwagi obejmował branżę 
sanitarną, w tym przebudowę gazociągu wysokiego ciśnienia na 
długości 378 m, która polegała na usunięciu kolizji z wiaduktem 
drogowym zaprojektowanym nad linią kolejową. W tym celu gazo-
ciąg został przełożony pod czynną linią kolejową metodą przecisku, 
która umożliwia bezwykopowe pokonywanie przeszkód.

Nowa trasa prowadzi przez tereny podmokłe i trudne geologicznie, 
dlatego na jej budowie zastosowano specjalne nasypy przeciążeniowe. 

Wybudowano specjalistyczne odwodnienia, w skład którego wcho-
dzi 14 zbiorników retencyjnych z systemem podczyszczania wód 
opadowych.

– Wyprowadzenie uciążliwego ruchu tranzytowego z miejskich ulic 
ma ogromne znaczenie dla ludzi i środowiska. Mieszkańcy Grodziska 
Mazowieckiego od wielu lat oczekiwali tej inwestycji, która zwiększy 
bezpieczeństwo i poprawi komfort życia. To także dobra wiadomość 
dla kierowców, szczególnie pojazdów ciężkich, zarówno tych które 
tranzytem przejeżdżały przez miasto, jak i tych jadących do licznych 
centrów logistycznych i obiektów przemysłowych. Do tej pory zmu-
szone były do przejazdu przez centrum miasta. Powstało jednocze-
śnie dogodne połączenie z węzłem autostrady A2. STRABAG jest 
zaangażowany w budowę infrastruktury drogowej, którą realizuje 
w różnych częściach kraju. Wybudowaliśmy w Polsce kilkaset kilo-
metrów obwodnic. Obecnie prowadzimy prace między innymi przy 
realizacji obwodnicy Chełma, Gostynia, Zielonej Góry i Pułtuska 
– mówi Waldemar Wójcik, członek zarządu STRABAG Sp. z o.o.

Umowa na budowę 7-kilometrowego odcinka obwodnicy została 
podpisana z Mazowieckim Zarządem Dróg w Warszawie 27 sierp-
nia 2020 r., a prace na budowie nowej trasy rozpoczęły się w drugiej 
połowie września 2020 r. 

Fot. STRABAG



 KWARTALNIKKWARTALNIK 

EUROINFRASTRUKTURA 1/2023    1/2023  EUROINFRASTRUKTURA  16 17

Egis Poland ważnym graczem w rozwoju KDP
Egis Poland z partnerami odgrywa ważną rolę w projektach Kolei Dużych 
Prędkości w Polsce. Projektuje jeden odcinek dla PKP PLK, kończy cztery 
opracowania STEŚ i zaczyna projektować dwa kolejne odcinki dla CPK.

Egis Poland wspólnie z Egis Rail są w trakcie opracowania dokumentacji projektowej wraz z pełnieniem nad-
zoru autorskiego dla projektu dotyczącego Linii Kolejowej E 75 na odcinku Ełk – Trakiszki (granica państwa) 
– na zlecenie PKP PLK. Niniejsza linia jest przedłużeniem Rail Baltica, która ma połączyć Kraje Bałtyckie 
poprzez Polskę z europejską siecią kolejową. Biorąc pod uwagę dzisiejszą geopolitykę, linia nabiera szczegól-
nego znaczenia nie tylko gospodarczego, ale też militarnego, znacząco wzmacniając wschodnią flankę NATO. 

Dla Centralnego Portu Komunikacyjnego, Egis Rail, Egis Polska oraz JAF-Geotechnika (jako konsorcjum) 
są na ostatnim etapie opracowania Studiów Techniczno-Ekonomiczno-Środowiskowych dla czterech pro-
jektów CPK, obejmujących budowę linii kolejowych dużych prędkości na następujących odcinkach: Kato-
wice – granica państwa – Ostrawa, Węzeł kolejowy CPK, LK 54 Trawniki – Krasnystaw i 56 Wólka Orłow-
ska – Zamość – Tomaszów Lubelski – Bełżec oraz LK 29 na odcinku Ostrołęka – Łomża – Pisz – Giżycko.  

Dodatkowo, pod koniec 2022 r. i na początku 2023 r. konsorcjum podpisało umowy na opracowanie doku-
mentacji projektowej w stadium projektu budowlanego dla dwóch inwestycji: Budowa LK 85 na odcinku 
Warszawa Zachodnia – CPK – Łódź Niciarnia oraz LK 86 na odcinku Sieradz Północy – Bralin – Czernica 
Wrocławska – Wrocław Główny. Projektowane odcinki są kluczowe do otwarcia nowego lotniska dla CPK 
oraz rozwoju dawno planowanego „Y” (roboczo mówi się tak o planowanym systemie linii kolejowych 
dużych prędkości, którego przebieg ma przypominać literę Y).  

Egis Poland jest częścią Egis Group, będącej największą francuską firmą inżynieryjną. Od prawie 30 lat 
jest jednym z liderów w projektowaniu i zarządzaniu projektami infrastrukturalnymi w Polsce. Obecnie za-
trudnia w naszym kraju ponad 500 najwyższej klasy specjalistów, a w związku z dynamicznym rozwojem 
liczba ta stale rośnie. Świadczone usługi obejmują: przygotowanie inwestycji, fazę projektową, budowlaną 
i nadzorową. Najważniejsze obszary działalności to: linie kolejowe, mosty, tunele, drogi, budownictwo 
ogólne, energetyka i przemysł jądrowy. 

Kontrakt przewiduje dostawę na miejsce wbudowania gotowych do montażu przęseł wyposażonych w na-
wierzchnię oraz łożyska. Montaż wszystkich kładek zaplanowany jest na jeden dzień i nastąpi w czerwcu 2023 r.

Trasa EuroVelo 11 stanowi część europejskiej sieci dróg rowerowych. Jest to ambitny projekt infrastruktu-
ralny o ogromnej skali. Dlatego ważne jest stosowanie trwałych rozwiązań technicznych, takich jak odpor-
ne na korozje kładki zbrojone kompozytem FRP. Ta technologia pozwoli na to, aby budowana infrastruktu-
ra przed długie lata oferowała korzystającym z niej rowerzystom komfort i bezpieczeństwo. 

Mostostal Warszawa dostarczy przęsła 
z kompozytów dla trasy rowerowej EuroVelo 11
Mostostal Warszawa podpisał umowę na dostawę trzech prefabrykowanych 
przęseł kładek wykonanych z betonu zbrojonego kompozytem FRP. Projekt 
został pozyskany i będzie realizowany przez Dział Badań i Rozwoju.

– Odwiedziliśmy najciekawsze z perspektywy młodych miejsca, m.in. przyszłe lądowisko helikopterów ratowni-
czych, pomieszczenia techniczne wentylatorowni na 3. piętrze czy blok sal operacyjnych. Także, pełne spektrum 
robót. Przyjrzeliśmy się elewacji i bryle obiektu. Pokazaliśmy, w jaki sposób inżynierowie wykorzystują techno-
logię BIM bezpośrednio na placu budowy. Przeglądaliśmy wspólnie z młodymi na urządzeniach mobilnych mo-
dele BIM autorstwa Industria Project, biorąc na warsztat prace wykończeniowe i chociażby system wzmocnień 
ścianek g-k, które aktualnie realizujemy – wyjaśnia Przemysław Poświatowski.

Wycieczkę dla studentów programu Erasmus kadra Warbudu zorganizowała na prośbę uczelni. – Myślę, że war-
to będąc jeszcze na uczelni, spojrzeć na teorię z bliska. Przekonać się samemu, na co pozwala współczesna inży-
nieria i jak ułatwia życie projektantom czy generalnym wykonawcom. Jeśli myślimy o pracy poważnie, drogę do 
wiedzy najlepiej pokonać samemu – dodaje Przemysław Poświatowski. – Cieszę się, że wizyta się podobała. 

Studenci Politechniki Poznańskiej na budowie 
Centralnego Zintegrowanego Szpitala Klinicznego
Grupę przyszłych inżynierów, pochodzących z Polski, Brazylii, Algierii oraz 
Iranu, po placu budowy jednego z największych szpitali Wielkopolski opro-
wadził Kierownik Robót w Warbud SA Przemysław Poświatowski.Fot. Fot. Archiwum Warbud SA 

Przemysław Kułaga

Fot. STRABAG
W IV kwartale 2022 r. ukończono prace nad rozbudową układu komunikacyjnego w centrum Rzeszowa. Do reali-
zowanych zadań należało m.in. betonowanie płyty dennej wiaduktu w ciągu ul. Batorego. To drugie – po budowie 
mostu im. Mazowieckiego – tak duże przedsięwzięcie w historii Rzeszowa. W operacji brało udział 16 betoniarek, 
pracujących w ruchu ciągłym. Do betonowania płyty dennej wiaduktu zużyto blisko 4 tys. ton betonu, a do samego 
zbrojenia płyty wykorzystano 170 ton stali.

W ramach kontraktu został poszerzony układ komunikacyjny ulic: Siemieńskiego, Kochanowskiego, Żółkiewskie-
go, Batorego i Styki. Rozbudowywana arteria ma długość 2,3 km. W ramach inwestycji wybudowano nowe ścieżki 
rowerowe czy pieszo-rowerowe o łącznej długości 950 m oraz nowe chodniki, o długości ponad 2 km. Wiele prac 
było prowadzonych pod ziemią. Zmodernizowano m.in. około 3-kilometrową kanalizację, a także 17 tys. m sieci 
elektrycznej. Oddano również 66 sztuk energooszczędnych oświetleń ulicznych. Zakres prac obejmował wzmoc-
nienie nawierzchni istniejących ulic, wybudowanie i modernizację ich odwodnienia. Skonstruowano przepom-
pownię wód opadowo-roztopowych oraz gruntowych, zamontowano oświetlenie, sieci wodociągowe, kanalizacje 
sanitarną, deszczową, gazociągi, a także sieci ciepłownicze.

W szczytowym okresie na budowie pracowało ok. 100 osób, a łącznie około 450 osób. Największym wyzwaniem 
dla wykonawcy było przebudowanie podziemnych instalacji, których część nie była ujęta w dokumentacji geo-
dezyjnej. Podczas prac prowadzono również 7 etapów badań wykopaliskowych i 11 wykopów archeologicznych, 
w związku z czym 19 razy budowa została wstrzymana na czas prac archeologów. Wyzwaniem było również usunię-
cie kolizji ciepłociągu i gazociągu z projektowaną konstrukcją jezdni. Łączny koszt kontraktu wyniósł 54 mln zł. 

STRABAG zakończył rozbudowę układu 
komunikacyjnego w centrum Rzeszowa
STRABAG przebudował układ drogowy w centrum Rzeszowa, w pobliżu 
dworca kolejowego i na osiedlu Tysiąclecia. 

Fot. Egis Poland
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Największym wyzwaniem jest realizacja prac nad terenem kolejo-
wym. Zarówno istniejący, jak i nowo wykonywany wiadukt przebie-
gają nad 7 liniami kolejowym, z czego 5 linii posiada sieć trakcyjną. 
W tym miejscu natężenie ruchu kolejowego jest wyjątkowo wysokie. 

W ciągu dnia – średnio co kwadrans – przejeżdża pociąg osobo-
wy. W ciągu doby przez stację Tczew przejeżdża ok. 90 pociągów 
osobowych oraz liczne towarowe. Ponadto inwestycja realizowana 
jest w centrum miasta, w gęstej zabudowie mieszkalnej. Najbliż-
szy budynek oddalony jest zaledwie o 30 m od wiaduktu, a w od-
ległości 300 m znajduje się dworzec kolejowy w Tczewie.  

Ze względu na usytuowanie wiaduktu, w ścisłej zabudowie w cen-
trum miasta oraz nad trasą kolejową z rozbudowaną siecią trakcyj-
ną, STRABAG zdecydował się na zastosowanie rozwiązania po-
legającego na zsunięciu starej konstrukcji, a następnie nasunięciu 
nowego ustroju mostu.

Demontaż starej konstrukcji przeprowadzono w styczniu 2022 r., 
a nowa konstrukcja została nasunięta pod koniec ubiegłego roku. 
Ze względu na wzmożony ruch kolejowy w okresie świątecz-
nym, oraz towarowy w porze nocnej, i związane z tym ograni-
czenia w możliwości zamknięć kolejowych i wyłączeń trakcyj-
nych, nasuwanie wiaduktu przeprowadzono podczas czynnego 
ruchu kolejowego.

Nowy wiadukt będzie posiadał jedno przęsło o długości 57,5 m, 
szerokości 18,20 m i wysokość w kluczu łuku 11,11 m. Kon-
strukcję nośną przęsła tworzą dwa dźwigary główne, wykon-
struowane w postaci łuków stalowych o przekroju skrzynko-
wym, zamkniętym, stężone górą za pomocą sztywnych stężeń 
stalowych. 

Dźwigary główne spięte są za pomocą skrzynkowych podłuż-
nic, do których przyspawano dwuteowe poprzecznice oraz 
wsporniki podchodnikowe. Na tak wykonstruowanym ruszcie 
stalowym wykonana będzie żelbetowa płyta pomostu zespolo-
na z konstrukcją stalową za pomocą sworzni. Pomost podwie-
szony będzie do dźwigarów łukowych za pomocą wieszaków 
systemowych.

Inwestycja miasta Tczew w wysokości ok. 21 mln zł dofinan-
sowana jest ze środków Funduszu Przeciwdziałania COVID-19, 
w ramach Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych. 

STRABAG finalizuje prace nad budową nowego wiaduktu 
drogowego nad linią kolejową w Tczewie
Na zlecenie Zarządu Usług Komunalnych w Tczewie STRABAG realizuje kontrakt obejmu-
jący rozbiórkę wiaduktu drogowego oraz budowę nowego wiaduktu nad linią kolejową nr 9 
Warszawa Wschodnia — Gdańsk Główny. Zakres prac obejmuje również przebudowę infra-
struktury technicznej i układu drogowego. Jest to największa drogowa inwestycja w Tczewie 
w ostatnich latach.

Najdłuższe przęsło w technologii nawisowej w Polsce  
z wykorzystaniem wózków CVS
W ramach budowy połączenia węzła autostrady A4 w Wierzchosławicach ze Strefą Aktywności Go-
spodarczej w Tarnowie powstał nowy most nad Dunajcem, który wyróżnia najdłuższe w Polsce przę-
sło wykonywane w technologii betonowania nawisowego, o długości 185 m. Do realizacji obiektu wy-
korzystano systemy deskowań i rusztowań firmy ULMA.

Most został podzielony na 3 odcinki realizacyjne: mosty dojazdo-
we M1 i M3 oraz most nurtowy M2. Fundamenty, przyczółki oraz 
podpory pośrednie wykonane zostały w systemie ramowym ORMA, 
który doskonale sprawdza się zarówno na budowach kubaturowych, 
jak i inżynieryjnych. Jako konstrukcję wsporczą dla deskowania seg-
mentu startowego wykorzystano wieże podporowe T-60 o prostej, 
bazującej na ramach i stężeniach budowie, która pozwala na szybki 
i sprawny montaż na placu budowy. Deskowanie płyty dennej i środ-
ników wykonano przy użyciu systemów dźwigarkowych MK/VM20 
oraz DSD/VM20, a deskowanie płyty jezdnej wewnątrz oparto na 
uniwersalnych i łatwych w montażu wieżach BRIO. Na każdym eta-
pie prac deskowania wyposażone były w zintegrowane systemy BHP.  

Do realizacji ustroju nośnego w części nawisowej firma ULMA za-
projektowała 4 wózki CVS. Ich konstrukcja składała się z deskowa-
nia płyty dennej, opartego na belkach głównych DUPN500 spiętych 
kratownicami MK. Konstrukcję główną wózka stanowiły dwa tra-
welery spięte ze sobą kratownicami MK, do których podwieszone 
zostały konstrukcja deskowania płyty dennej i konstrukcje desko-
wania płyty jezdnej. Do czoła wózka zamontowano pomost BRIO 
przeznaczony do obsługi sprężania segmentów i komunikacji pomię-
dzy pomostami. Wózek wyposażono w pompę hydrauliczną FPT, 
która obsługuje siłowniki do podnoszenia, poziomowania i przesu-
wania wózka, zwiększając tempo i efektywność prowadzonych prac.  

Gotowy wózek umożliwiał realizację jednego segmentu w czasie 
7 dni. Pozostałe dwa odcinki realizacyjne, mosty dojazdowe M1 
i M3, zadeskowano w systemie dźwigarkowym DSD/VM20. Kon-
strukcję deskowania stanowiła rama deskowania z rygli DSD spięta 
podporami pionującymi E oraz sworzniami i śrubami. Ramy desko-
wania oparto na wieżach systemu T-60, przewidziano także dodat-
kowe podparcia. W przypadku mostu M1 w ramach przejścia ustroju 
nad wałem przeciwpowodziowym zastosowano 24 kratownice H-33 
o rozpiętości w punktach podparcia 28,5 m. Na kratownicach usta-
wiano wieże T-60, a do podparcia kratownic służyły wieże wysoko-
nośne systemu MK. Całość podparcia zaprojektowano w taki sposób, 
by umożliwić wyjazd kratownic w bok spod ustroju po jego wyko-
naniu. Deskowanie mostu M3, podobnie jak mostu M1, było oparte 
na wieżach T-60. W miejscu przecięcia obiektu z bocznicą kolejową 
zastosowana została bramka przejazdowa o rozpiętości teoretycznej 
14,37 m, której konstrukcję oparto na wieżach systemu ALUPROP.

Most w Wierzchosławicach to kolejny obiekt w portfolio firmy 
ULMA realizowany metodą betonowania nawisowego. Dzięki wie-
dzy i wieloletniemu doświadczeniu zespołu oraz profesjonalnym 
rozwiązaniom produktowym zrealizowane zostały m.in. takie obiek-
ty jak: MS-4AB w ciągu drogi ekspresowej S3 w Cigacicach, ES-60 
w ciągu drogi ekspresowej S6 w miejscowości Milwino czy W-2.2 
w ciągu obwodnicy Wronek. 

Fot. STRABAG

Fot. STRABAG Fot. ULMA
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Rekordowy początek roku w Targach Kielce
Z rekordami i nowymi wydarzeniami Targi Kielce rozpoczęły 2023 rok. Niewiele brakuje, aby kielec-
ki ośrodek wystawienniczy wkrótce osiągnął wynik sprzed pandemii.

We wszystkich wydarzeniach organizowanych w Targach Kielce 
w 2022 roku wzięło udział ponad 313 tys. osób. Większość wystaw 
osiągała poziom 80 proc. stanu z 2019 r., ale rok 2023 zaczął się 
z zaskakującymi wynikami.  

Styczniowe Targi Dach – Forum w rok po debiucie urosły ponad 
dwukrotnie i w 2023 r. stały się najważniejszym wydarzeniem 
branży w kraju. Odwiedziło je około 4,5 tys. fachowców – trzy razy 
więcej osób niż rok temu. 

Rekord zwiedzających padł także w przypadku Targów Sadownic-
twa i Warzywnictwa, które zostały przeniesione do Kielc. Wysta-
wa przyćmiła poprzednie 12 edycji organizowanych w Nadarzynie 
i Warszawie – w Kielcach odwiedziło ją 12 368 osób – 1,5 tys. osób 
więcej niż poprzednio. Tym samym targi TSW ugruntowały swoją 
pozycję na rynku, stając się największym w tej branży spotkaniem 
w Europie Środkowo-Wschodniej.

Frekwencja przerosła oczekiwania także podczas targów Exotic 
Fest. Kielce były jednym z miast, w którym imprezę dla pasjona-
tów terrarystyki, akwarystyki i botaniki, zorganizowała firma ze-
wnętrzna. Edycja w kieleckim ośrodku przyciągnęła około 10 tys. 
gości. To największa liczba w skali kraju.

Na początku lutego w halach targowych zorganizowano Mistrzostwa 
Świata w Bilard 9 bil. Wzięło w nich udział ponad 120 zawodników 
z 47 krajów. Spośród 1,5 tys. osób, które gościły w targach, 70 proc. 
przyjechało zza granicy. Transmisje telewizyjne z Targów Kielce były 
emitowane do około 50 krajów na sześciu kontynentach.

O tym, że Kielce stanowią najważniejszy punkt na mapie Polski rów-
nież dla miłośników energooszczędnych i ekologicznych technologii 
z sektora OZE przekonano się w marcu. Targi Enex zorganizowane 
w dniach 8 – 9 marca okazały się rekordowe pod wieloma względami 
jeszcze nim się rozpoczęły. W Targach Kielce swoją ofertę zaprezen-
towało 323 firmy z 15 krajów, a kielecki ośrodek odwiedziło ponad 
19,6 tys. zwiedzających. W tym samym czasie odbyły się również Tar-
gi Ochrony Środowiska i Gospodarki Odpadami Ekotech, w których 
wzięły udział wiodące firmy z branży z innowacyjnymi rozwiązania-
mi w zakresie gospodarowania odpadami.

Wystawa techniki rolniczej Agrotech w dniach 17 – 19 marca zajęła 
10 hal i zgromadziła ponad 400 firm z 15 krajów w Targach Kielce. 

Zdecydowanie to największe targi w halach w kraju. Zajęty teren 
63,5 tys. m kw. powierzchni wystawienniczej w 2023 r. i był nie-
wiele mniejszy od rekordowej edycji z 2019 r.

Po raz pierwszy w 2023 r. Targi Obróbki Metali, Obrabiarek i Na-
rzędzi STOM-TOOL trwają cztery targowe dni. Targi te urosły do 
rangi dużej europejskiej imprezy branżowej poświęconej narzę-
dziom i maszynom CNC do obróbki metali, cenionej wśród wy-
stawców w kraju jak i za granicą. Poprzednią edycję odbywającą się 
razem z innymi przemysłowymi wydarzeniami odwiedziło ponad 
10 tys. branżowych zwiedzających.

Wyniki, rekordy, sukcesy, oczywiście cieszą, budują optymizm dla 
kieleckiego ośrodka wystawienniczego. Jednak to zbyt mało, by spo-
kojnie patrzeć w przyszłość. Tocząca się za wschodnią granicą wojna 
i nieprzewidywalna inflacja wywołują niepokój w całej branży. 

Mota-Engil Central Europe wybuduje nową 
siedzibę Sądu Rejonowego w Sosnowcu
Umowa na budowę siedziby Sądu Rejonowego w Sosnowcu z zagospoda-
rowaniem terenu i infrastrukturą techniczną została zawarta 26 stycznia 
2023 roku. Wartość kontraktu to około 100 milionów złotych.

Nowy budynek Sądu Rejonowego w Sosnowcu zaprojektowany został na planie prostokąta z wewnętrznym nieza-
daszonym patio. Obiekt będzie posiadać jedną kondygnację podziemną oraz – w zależności od jego części – 3 lub 4 
kondygnacje naziemne. Główne wejście oraz reprezentacyjny plac wejściowy powstanie od strony ul. Kombajnistów.
 
Powierzchnia całkowita budynku to ok. 8 796 mkw. Powierzchnia zamknięta netto stanowi natomiast ok. 
6 884 mkw. 

Fot. Targi Kielce

Fot. Targi Kielce

Budowa Muzeum Sztuki Nowoczesnej 
w Warszawie coraz bliżej finału
W samym sercu stolicy powstaje gmach o białych elewacjach. Długi na po-
nad 100 metrów, sięgający 25 metrów wysokości. Odsłonięta bryła Muzeum 
Sztuki Nowoczesnej oznacza finał rzemieślniczej wręcz pracy inżynierskiej, 
tak nad konstrukcją obiektu, jak i wyrafinowaną fasadą.

Dla niewprawnego oka stylistyczne less is more może jednak nie być tak oczywiste. Realizacyjnie – to gi-
gantyczne wyzwanie, dla wielu branż – unikat. Co skrywają dziś wnętrza? Jak szerokie jest spektrum prac 
instalacyjnych i wykończeniowych? Czego potrzeba, by ożywić budynek i wcielić wizję architektów w życie? 
Pytamy Daniela Jonczyka, Kierownika Budowy w Warbud SA.

– Z zewnątrz Muzeum sprawia wrażenie niemal gotowego, głównie za sprawą docelowej elewacji, pieczołowicie wy-
konanej w myśl zadanej minimalistycznej stylistyki, ale w wyjątkowo zaawansowanej technologii. Niemniej jednak 
tak wymagająca budowla i wyznaczone standardy techniczne i ekspozycyjne sprawiają, że techniczna poprzeczka 
wykończenia wnętrz także postawiona jest wysoko. Prace koncentrujemy w kilku ogniskach. Przede wszystkim 
wokół dachu, na którym pojawią się pierwsze wieże chłodnicze. Paraizolacja powierzchni dachu już wykonana, 
wszystkie świetliki gotowe, możemy wprowadzać urządzenia. Na ten moment mamy także 80 proc. konstrukcji 
stalowej dachu niezbędnej dla montażu instalacji budynkowej – wyjaśnia Daniel Jonczyk. – W przyszłym miesiącu 
rozpoczniemy również szklenie okien fasadowych, tu także pierwszym krokiem jest montaż stalowych stelaży.

Tymczasem w środku budowli – istny maraton robót. Co prawda elewacja wewnętrzna jest wykonywana na  
trzech kondygnacjach budynku tworząc membranę termoizolacyjną, ściany wewnętrzne wieży przyszłego kina 
w 90 proc. pokrywa beton architektoniczny, a na kondygnacjach podziemnych wykonano wszystkie podkłady 
betonowe pod posadzki – to zespół budowy nie zwalnia tempa. – W części podziemnej Muzeum instalujemy 
konstrukcje sufitowe. Pierwsze sufity z betonu architektonicznego widać już w podcieniu parteru. W szachtach 
instalacyjnych trwa montaż instalacji wodno-kanalizacyjnej, wentylacji oraz okablowania budynku. Spraw-
ność tych sieci ma dla roli obiektu kluczowe znaczenie, głównie za sprawą standardów transportu, przechowy-
wania czy ekspozycji dzieł sztuki największych artystów, którzy w przyszłości prezentować będą swoje prace 
w Warszawie – podkreśla Daniel Jonczyk. 

Fot. Fot. Archiwum Warbud SA 
Przemysław Kułaga
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Targi Kielce punktem logistycznym i przeładunkowym
Targowe hale stały się punktem logistycznym dla transportu niezbędnych potrzebującym obywatelom 
Ukrainy produktów. W kieleckim ośrodku zorganizowano także punkt przeładunkowy – tam przyjeżdżały 
pojazdy z artykułami żywnościowymi, środkami czystości, artykułami dla dzieci i niemowląt, opatrun-
kami i ubraniami z kraju i zagranicy. Najpotrzebniejsze produkty były przewożone do miejsc, w których 
przebywali obywatele Ukrainy, zarówno w regionie świętokrzyskim, jak również na Wchodzie.

Zbiórka żywności w kieleckim ośrodku wystawienniczym
Targi Kielce włączyły się w akcję „Kielce dla Ukrainy”, zorganizowaną przez Miasto Kielce, Fundację 
Kaganek oraz Stowarzyszenie Integracja Europa – Wschód w związku z rocznicą wybuchu konfliktu zbroj-
nego na terenie Ukrainy. Pracownicy Targów Kielce zgromadzili pokaźne ilości żywności i środków czy-
stości. Przekazywali przede wszystkim konserwy mięsne i rybne, makarony, kasze, czekolady, a także 
płyny do mycia, mydła, pasty i szczoteczki do zębów, szampony. Zgromadzone rzeczy zostały przekazane 
do Winnicy w przededniu wybuchu wojny na Wschodzie. 

Otworzyć serca dla potrzebujących z Ukrainy
Oprócz włączania się w pomoc i zbiórki potrzebnych produktów dla osób uciekających przed wojną, Pra-
cownicy Targów Kielce w miarę możliwości zapewniali również schronienie potrzebującym. Kilku obywa-
teli Ukrainy znalazło także zatrudnienie w kieleckim ośrodku wystawienniczym. 

Fundacja Keller zbiera środki z przeznaczeniem na 
wsparcie dla naszych pracowników z Ukrainy i ich rodzin.
Jeśli chcesz wesprzeć zbiórkę i wspomóc swoje koleżanki i kolegów przekaż darowiznę 
bezpośrednio na konto Fundacji.  

• Numer konta: PL51160014621746657860000001
• BIC/SWIFT: PPABPLPK

bit.ly/fundacjakeller

Targi Kielce solidarne z Ukrainą
Od początku wojny na Wschodzie, kielecki ośrodek wystawienniczy włączył się w po-
moc najbardziej potrzebującym mieszkańcom Ukrainy. To wsparcie trwa do dziś.

Keller Polska powołała fundację dla Pracowników 
z Ukrainy
Fundacja KELLER działająca od końca 2022 roku wspiera pracowników 
i ich rodziny.

Keller Polska to jednostka biznesowa Keller na region Europy Północno-Wschodniej zatrudniająca ukraiń-
skich pracowników nie tylko we własnym kraju, ale także Krajach Bałtyckich. Rosyjska inwazja wojskowa 
na Ukrainę spowodowała, że życie tych pracowników i ich rodzin zostało wywrócone do góry nogami, 
a część z nich kask Kellera zamieniła na kask do walki na froncie.

Keller jest w stałym kontakcie z ukraińskimi kolegami i ich rodzinami, dba o to by czuli się dobrze i na bieżąco 
stara się pomagać w codziennym życiu. W większości przypadków najlepszym wsparciem są środki finansowe.

Dlatego właśnie powstała Fundacja KELLER, której celem jest m.in. pomoc aktualnym i byłym pracowni-
kom, a także osobom, które po prostu tym konfliktem zostały dotknięte. 

Fundację KELLER może wspomóc KAŻDY! Jeśli chcesz wesprzeć działania Fundacji Keller, najlepszym 
sposobem jest przekazanie darowizny na jej rzecz, poprzez wpłatę na konta dostępne na stronie.
Więcej informacji: https://www.keller.com.pl/jak-pracujemy/fundacja-keller. 

Egis Group wspólnie z Egis Poland wspierają 
Ukrainę
Po rosyjskiej agresji, Egis Group – przy bardzo aktywnej pomocy Egis Poland 
– ewakuowała ponad 50 osób będących pracownikami Egis Ukraina (wraz 
z rodzinami), a następnie zakwaterowała w Warszawie i innych miastach.

Egis Group pokryła koszty relokacji i pobytu w Polsce oraz powołała do życia fundację Egis Solidarity For 
Ukraine, która zorganizowała zbiórkę obejmującą wszystkie oddziały na świecie. Pozwoliło to na pokrycie 
kosztów wakacji dla ewakuowanych dzieci, wsparcia medycznego czy też innych bieżących kosztów jak 
np. remont uszkodzonego przez wojnę domu na Ukrainie, zakup książek, pokrycie kursów języka polskiego 
czy zapewnienie dodatkowego wsparcia finansowego dla najmniej zamożnych pracowników w Ukrainie. 

Ponadto pracownicy Egis w Polsce i na świecie spontanicznie przeprowadzili wiele zbiórek na najpotrzeb-
niejsze artykuły i wyposażenie w sytuacji kryzysu humanitarnego w Ukrainie. Ewakuowani pracownicy 
z Ukrainy znaleźli swoje tymczasowe biura w Polsce, co umożliwiło kontynuację działalności i realizację 
zobowiązań umownych a także utrzymanie zatrudnienia.  

W związku z następującą stabilizacją w Kijowie, część pracowników wróciła do domu, ale spora część nadal 
przebywa i pracuje w Polsce. Mamy ogromną nadzieję, że wojna wkrótce się zakończy a nasi ukraińscy przy-
jaciele wrócą do Kijowa, aby wspierać odbudowę kraju, w którym to procesie biorą już aktywny udział. 

„Baobab” jest miejscem służącym wymianie doświadczeń, realizacji projektów oraz spotkań migrantów, 
uchodźców i mieszkańców Lublina. Podstawą jego działania jest doświadczenie wyniesione z kilkunasto-
letniej pracy Stowarzyszenia Homo Faber w obszarze włączania, aktywizowania i integracji społecznej 
migrantów, uchodźców, Polek oraz Polaków. Nowa przestrzeń powstała również dzięki zaangażowaniu 
międzynarodowych partnerów: STRABAG, DRC, UNHCR, a także IKEA.

Budynek, w którym mieści się „baobab”, musiał być wcześniej odpowiednio zaadaptowany. Prace pole-
gające na technicznym dostosowaniu obiektu do nowej funkcji zostały nieodpłatnie zrealizowane przez 
STRABAG, a w adaptację i nowy wystrój wnętrz włączyły się firmy Flugger oraz Tarkett.

– Wspólnie z partnerami tego projektu, udało nam się stworzyć miejsce, w którym migranci i migrantki 
będą czuć się bezpiecznie, będą mogli nawiązać kontakt z mieszkańcami Lublina i poczuć się jak w domu, 
wśród bliskich. Dziękuję moim koleżankom i kolegom z Oddziału STRABAG w Lublinie za pracę oraz 
dostosowanie techniczne budynku, tak by był bezpiecznym i komfortowym miejscem – mówi Monika 
Gołębiowska, Dyrektor Oddziału STRABAG.

Zaangażowanie STRABAG w ten projekt zostało nagrodzone medalem Lublin Bohaterom, przyznanym 
w trakcie uroczystego otwarcia „baobabu” przez Krzysztofa Żuka, Prezydenta Miasta Lublina. 

STRABAG dla „baobabu” w Lublinie
Przy Krakowskim Przedmieściu 39b w Lublinie, w wyniku współpracy władz 
samorządowych, organizacji pozarządowych i międzynarodowych oraz 
przedsiębiorstw, powstał „baobab”.

Fot. STRABAG

Fot. Targi Kielce
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Nowy stadion miejski powstaje przy ulicach Bocheńskiego, Upadowej i Dobrego Urobku w Kato-
wicach. Inwestycję podzielono na dwa etapy. Generalnym wykonawcą inwestycji jest sopocka fir-
ma NDI, która do wykonania ma m.in. stadion z trybunami, mieszczącymi 15 tys. kibiców, halę 
widowiskowo-sportową z blisko 3-tysięczną widownią, plac główny, dwa pełnowymiarowe boiska 
szkoleniowe, a także parking dla 11 autokarów i 252 samochodów osobowych. NDI odpowiada też 
za zagospodarowanie terenu wokół stadionu i budowę dróg, chodników, tras rowerowych. Efekty 
prac inżynierów działających w trybie całodobowym już widać gołym okiem. Nocami na budowę 
dowożone są potężne, kilkunastotonowe prefabrykowane elementy, z których powstaje konstrukcja 
obiektu sportowego.

– Kończymy już fundamenty pod konstrukcję budynku hali. Jednocześnie w rejonie boiska sportowe-
go montujemy trybuny składające się z belek zębatych oraz płyt audytoryjnych o rozpiętości ponad  
9 metrów oraz masie 12 ton. Po przeciwnej stronie hali powstaje czwarta z siedmiu klatek schodowych, 
którymi będzie można dostać się na różne kondygnacje wykonane z płyt HC – tłumaczy Arkadiusz 
Tuszkowski, dyrektor projektu z Grupy NDI. Zapowiada, że w najbliższych tygodniach wykonawcy 
będą kontynuować prace związane z montażem prefabrykowanej konstrukcji hali, montaż 47-metro-
wych dźwigarów stalowych oraz planują rozpocząć prace murowe zamykające bryłę hali sportowej. 
Poza tym wkrótce rozpoczną się też roboty przygotowawcze związane z konstrukcją stalową dachu hali.

Z kolei w rejonie samego stadionu trwają roboty żelbetowe. Wykonywane są płyty fundamentowe pod 
ponad 15-tonowe ściany narożne konstrukcji trybun stadionu, a także ławy i stopy pod konstrukcje 
trybun. Na stadionie przygotowywana jest też podbudowa pod murawę boiska, a w gruncie zagłębiane 
są instalacje. Poza tym wykonano już dwa podziemne tunele – pierwszy łączy murawę boiska z szat-
niami, a drugi posłuży kibicom gości.  

– W rejonie boisk treningowych trwa wyrównywanie terenu, aby możliwe było wykonanie podbudowy 
oraz instalacji pod murawą. Zamontowaliśmy 20-metrowe maszty oświetleniowe z technologią oświetle-
nia LED. Zakończyliśmy też podbudowę pod parkingi oraz drogę dojazdową w warstwie wiążącej wraz 
z oświetleniem łączącą obiekt z ul. Bocheńskiego – relacjonuje Arkadiusz Tuszkowski, dyrektor projektu 
z Grupy NDI.

Ponadto wykonawca zakończył roboty konstrukcyjne dla podziemnego zbiornika na wodę do celów 
przeciwpożarowych. 

Pierwszy etap inwestycji obejmujący budowę stadionu, hali sportowej, dwóch boisk treningowych, 
miejsc parkingowych oraz niezbędnej infrastruktury drogowej zgodnie z harmonogramem powinien za-
kończyć się z końcem sierpnia 2024 r. W ramach drugiego etapu budowy kompleksu do istniejących już 
wtedy obiektów dołączą 4 dodatkowe boiska treningowe, pole do praktyki bramkarskiej, dodatkowe dro-
gi i miejsca parkingowe. Wartość kontraktu na pierwszy etap inwestycji szacowana jest na 268 mln zł. 

Budowa nowego stadionu w Katowicach  
nie zwalnia tempa

Trwa montaż trybun, powstają klatki schodowe hali sportowej. 
Wykonywane są również płyty fundamentowe pod potężne, ponad 
15-tonowe ściany narożne konstrukcji trybun stadionu

W lutym br. rozpoczęło się składanie elementów maszyny w seg-
menty. Po złożeniu maszyna będzie ważyła 4 tys. ton i osiągnie 
112 m długości. Tarcza drążąca „Karpatki” – bo taką nazwę wy-
brali w głosowaniu internauci – ma rekordowe 15,2 m. 

Inwestycja realizowana przez konsorcjum Mostostalu Warszawa 
i Acciona Construcción jest nie lada wyzwaniem inżynieryjnym. 
Rekordowo długi tunel wykonywany będzie w najnowocześniejszej 
dostępnej technologii, czyli przy użyciu sprzętu TBM, a nie me-
todą górniczą. Pozwala to na wykonanie prac szybciej i znacznie 
bezpieczniej. Na całej długości tunelu znajdą się 32 punkty alarmo-
we, 28 nisz ratunkowych, 28 hydrantów. Tunel będzie wyposażo-
ny w wentylację poprzeczną. Dopływ świeżego powietrza będzie 
odbywał się od dołu na całej długości tunelu, a odprowadzanie 
zużytego powietrza będzie się odbywało specjalnymi portalami. 
W ramach inwestycji – oprócz tunelu – powstanie również sześć 

estakad, dwa wiadukty, bezkolizyjny przejazd w ciągu drogi krajo-
wej nr 19 oraz przejazd pod trasą S19. Na odcinku od Rzeszowa do 
Babicy wybudowane będą trzy przejścia dla zwierząt.

– Budowa odcinka drogi ekspresowej S19 od węzła Rzeszów Połu-
dnie do węzła Babica jest najbardziej zaawansowanym zadaniem, 
które realizujemy dla Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Au-
tostrad. Skala budowy, technologia, know-how i specjalistyczny 
sprzęt TBM jest nieporównywalny z większością inwestycji projek-
towanych i realizowanych obecnie w Polsce – mówi Jorge Calabuig 
Ferre, Wiceprezes Zarządu Mostostalu Warszawa. – Podjęcie się 
przez nas tak ciekawej, a jednocześnie tak trudnej technologicznie 
budowy jest znakiem rozwoju, jaki w ostatnich latach poczynili-
śmy, jak również potwierdzeniem naszej silnej pozycji jako czo-
łowego Generalnego Wykonawcy inwestycji infrastrukturalnych 
w Polsce. 

Ostatnie elementy maszyny TBM, która wydrąży tunel o  długości 2,2 kilometrów  
na drodze ekspresowej S19 Rzeszów Południe – Babica, dotarły już na plac budowy 
w  Babicy.

Mostostal Warszawa rozpoczął montaż maszyny TBM,  
która wydrąży tunel pod Rzeszowem

Fot. NDI
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Oczywiście, patrzę na tę sytuację przez 
pryzmat firmy, która ma swoje zasoby,  
własny sprzęt i pracowników. Jeśli chodzi 
o obserwowany przez cały rok wzrost cen, 
staramy się wykorzystywać pewne moż-
liwości, również finansowe, by łagodzić 
te problemy. Na przykład, jeszcze zanim 
otrzymaliśmy tzw. ZRID (zezwolenie na 
realizację inwestycji drogowej) na budowę 
S1 Oświęcim – Dankowice, zmagazynowa-
liśmy wiele materiałów. Wydaliśmy milio-
ny na kruszywa, piaski. Kupiliśmy nawet 
materiały do kanalizacji…

K.K.: Materiały do czego?

Do kanalizacji sanitarnej, bo sytuacja była 
i jest wyjątkowa. Są pewne narzędzia, któ-
re można było wprowadzić, żeby zmini-
malizować ryzyko wzrostu cen i właśnie 
to robiliśmy. Pytanie kto miał takie możli-
wości? Wszyscy borykają się z  problemem 
wzrostów cen i to jest dziś główny temat 
rozmów w branży.

K.W.: Czy to, że Mota-Engil ma również 
własną kopalnię sprawia, że sytuacja 
firmy jest lepsza od konkurencji?

Nie do końca. Nasza kopalnia granitu znaj-
duje się na Dolnym Śląsku. Tymczasem 
inwestycje, które były i będą teraz reali-
zowane są głównie na ścianie wschodniej. 
W sensie ekonomicznym nie jest uza-
sadnione, by nasze kruszywo wozić na 
Wschód. Do cen kruszyw dochodzą wów-
czas wysokie ceny transportu, czy kłopoty 
z przewozami kolejowymi. W obliczu pro-
blemów z importem węgla na jesieni, czy 
koniecznością przewozu zboża, kruszy-
wa spadają na dalszy plan w priorytetach 
i wówczas nie ma możliwości zagwaranto-
wania odpowiedniej ilości przewozów ko-
lejowych, a wożenie kruszyw transportem 
kołowym przez całą Polskę jest po prostu 
ekonomicznie nieopłacalne. To z bliższych 
lokalizacji będzie po prostu tańsze. Nasza 
kopalnia produkuje rocznie ponad 800 ty-
sięcy ton kruszywa, co daje pewną prze-
wagę konkurencyjną, ale w dużej mierze 

lokalnie lub pod kątem samych grysów do 
produkcji betonu czy mieszanek mineral-
no-asfaltowych. 

K.K.: Czy wobec tego możemy 
powiedzieć, że budownictwo jest 
w kryzysie?

Myślę, że tak, ale dla mnie to kryzys, któ-
ry nie jest czymś wyjątkowym. Obserwuję 
w naszej branży kryzysy cyklicznie.

K.W.: Czyli to taka sinusoida?

Tak. Tyle, że ona jest teraz dużo więk-
sza i groźniejsza z powodu zdarzeń za 
wschodnią granicą, co powoduje, że sytu-
acja dla niektórych wykonawców będzie 
jeszcze trudniejsza. Zwłaszcza dla tych, 
którzy może nie uwzględnili wszystkich 
ryzyk w swoich ofertach. Obserwuję 
w swojej karierze trzeci taki cykl. Nie-
stety może on być dużo bardziej niebez-
pieczny dla niektórych wykonawców niż 
poprzednie.

K.K.: Dół sinusoidy jest takim momentem, 
w którym można się przygotować  
na jej górę...

…i przewidywać pewne rzeczy. Ale ist-
nieją czynniki rynkowe, czy właśnie ko-
niunkturalne, które sprawiają, że przygo-
towanie na to może się niestety nie udać. 
Tak jest choćby w kontekście pozyski-
wania nowych kontraktów. W momencie 
zmniejszenia ilości postępowań wystarczy 
jeden wykonawca, którego celem będzie 
znaczące zwiększenie swojego portfela 
zamówień lub utrzymanie go na bardzo 
wysokim poziomie i wtedy obserwujemy 
przetargi z niskimi cenami ofertowymi, 
które to ceny po okresie projektowania nie 
są już wystarczające do pokrycia realnych 
kosztów wykonania. 

K.K.: Czyli mówimy o kryzysie 
nieprzewidywalności czy kryzysie 
realnym, w postaci mniejszej liczby 
zamówień w portfelu?

Te kryzysy są powiązane. Polska jest najbar-
dziej rozbudowanym rynkiem budowlanym 
w Europie. Są tu obecne największe koncer-
ny budowalne, jest bardzo duża konkuren-
cja. Dlaczego? Bo było najwięcej pieniędzy 
do wydania, a i perspektywy wciąż są obie-
cujące w porównaniu z innymi krajami. Te 
kilometry autostrad i dróg ekspresowych czy 
modernizacje linii kolejowych  spowodowały, 

K.K.: Mamy dziś do czynienia z wyraźnym 
spowolnieniem gospodarczym, a nawet kryzysem, 
bo ewidentnie odczyty są kryzysowe. Jakie 
czynniki definiują sytuację budownictwa 
w Polsce w marcu 2023 roku?

M.M.: Przede wszystkim wysoka inflacja 
i rosnące ceny na przestrzeni ostatniego roku.  
Mimo że wiele opracowań wskazuje na pew-
ną stabilizację cen materiałów budowlanych 
w ostatnim czasie należy pamiętać, że punktem 
odniesienia dla wykonawców są ceny z okresu 
zawarcia umów. Często są to ceny sprzed wojny. 

 Spoglądając na to z tej perspektywy zrozumiemy 
skalę problemu. Poza tym obserwujemy mniejszą 
ilość zamówień, zarówno tych prywatnych, jak 
i publicznych. Na przykład, w segmencie drogo-
wym w 2022 roku planowano ogłosić przetargi 
o wartości około 22 miliardów złotych. Dane, 
którymi dysponujemy pokazują jednak, że było 
to 12,8 miliarda. Według Generalnej Dyrekcji 
Dróg Krajowych i Autostrad w tym roku ma to 
być już 28 miliardów, i to cieszy, jednak bacz-
nie obserwujemy przełożenie tych deklaracji na 
realnie ogłaszane postępowania przetargowe. 
Jako wykonawcy jesteśmy na to przygotowani. 
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Z Maciejem Michałkiem, Prezesem Zarządu i Dyrektorem Generalnym Mota-Engil Central Europe, 
rozmawiają Kazimierz Krupa i Konrad Wyrwas.

Wszyscy borykają się z problemem wzrostów cen i to jest dziś główny temat rozmów w branży. 
Jednak dla mnie kryzys nie jest czymś wyjątkowym, obserwuję w naszej branży kryzysy cyklicznie. 
Jeśli chodzi o Mota-Engil jestem optymistą. Polska jest najbardziej rozbudowanym rynkiem 
 budowlanym w Europie i perspektywy inwestycyjne są dla nas wciąż bardzo obiecujące.

Jesteśmy dobrze przygotowani, 
by zmierzyć się z  kryzysem

WYWIAD 

 Maciej Michałek
CEO, Prezes Zarządu 
Mota-Engil Central Europe S.A. 
Absolwent Wydziału 
Budownictwa Politechniki 
Opolskiej. Od początku 
swojej kariery zawodowej 
nieprzerwanie związany 
z grupą Mota-Engil, w której 
pracę rozpoczął  
od stanowiska Inżyniera 
Budowy. W latach 2012-2016 
Dyrektor Techniczny, 
zarządzający Departamentem 
Technologii oraz obszarem 
produkcji mieszanek 
i kruszyw. W Mota-Engil 
Central Europe od podstaw 
budował również strukturę 
zarządzania projektami 
w systemie „zaprojektuj 
i buduj”. Od 2016 roku pełnił 
rolę Dyrektora Zarządzającego 
w Spółce powołanej przez 
Mota-Engil do zaprojektowania 
i wybudowania 
międzynarodowego lotniska 
w Rwandzie. Po powrocie 
do kraju zasiadł w Zarządzie 
MECE, jako członek 
odpowiedzialny za obszar 
produkcji. Od 2019 roku pełni 
rolę Dyrektora Generalnego 
(CEO) i Prezesa Mota-Engil 
Central Europe. Od 2021 roku 
zasiada również w Zarządzie 
Mota-Engil Europe.

Fot. Mota-Engil CE



na pracę dla obcokrajowców również z in-
nych lokalizacji, spoza Europy. To tenden-
cja, którą mogliśmy obserwować wcześniej 
w innych krajach. To norma, że imigranci 
zarobkowi wypełniali tę lukę w zawodach 
budowlanych w krajach wysokorozwinię-
tych, a tak musimy zacząć się postrzegać. 
Tak było w USA, czy niedawno w Wielkiej 
Brytanii. Dlatego dzisiaj, jako branża, nie 
powinniśmy się skupiać tylko na narzeka-
niu na braki w edukacji zawodowej. Moim 
zdaniem tzw. pokolenie „Z” nie będzie 
zainteresowane pracą na budowie. Jest to 
pokolenie wychowane w pewnym dobroby-
cie, oczekujące pewnej równowagi życio-
wej, niekoniecznie ciężkiej pracy fizycznej 
w różnych warunkach atmosferycznych. 
Musimy mieć mechanizm, który pozwo-
li otworzyć branżę dla obcokrajowców 
z szybkim pozwoleniem na pracę. 

K.K.: Do niedawna mieliśmy taki 
rezerwuar za wschodnią granicą. 
Wydawało się, że nie do wyczerpania, 
ale teraz sytuacja się zmieniła.

I tym bardziej powinniśmy zwracać się ku 
pracownikom z krajów, których wcześniej 
może nawet nie postrzegaliśmy jako kierun-
ku, z którego taką kadrę możemy pozyski-
wać. Szczególnie, że nie wiemy, kiedy skoń-
czy się wojna w Ukrainie. Pamiętajmy, że po 
jej zakończeniu cały kraj stanie się jednym 
wielkim placem budowy i w takiej sytuacji 
nie zakładałbym masowego powrotu ukraiń-
skich fachowców do polski. Ich zarobki będą 

rosły w Ukrainie, bo tam właśnie popłyną 
zagraniczne fundusze na odbudowę.

K.W.: Czy Mota, jako polska firma, 
jest zainteresowana uczestnictwem 
w odbudowie Ukrainy?

Mota-Engil jest zainteresowana wszyst-
kimi aktywnościami, które mogą wykre-
ować korzyść dla akcjonariuszy i jesteśmy 
zainteresowani czynnym udziałem w od-
budowie Ukrainy. Miejmy jednak świado-
mość, że dopóki trwa wojna i giną ludzie 
nie będzie takiej możliwości. Dużo się 
mówi o planach odbudowy i udziale pol-
skich firm, i dobrze. Niewątpliwie będzie to 
świetna okazja, żeby wykorzystać olbrzy-
mi potencjał firm z Polski.

K.K.: Wracając do poprzedniego 
tematu. Mówiliśmy już o zaangażowaniu 
Mota-Engil w segmencie biurowym, 
a jak wygląda deweloperka 
mieszkaniowa?

Jesteśmy obecni w tej branży w Polsce  
od 2007 roku, nasza spółka deweloperska, 
Mota-Engil Real Estate, jest ważnym ele-
mentem naszej aktywności w Polsce. 

K.K.: A jaki z tego osiągacie procent 
przychodów? 

Średnio na rynku polskim spółka dewe-
loperska odpowiada za około 20 procent 
przychodów w ujęciu skonsolidowanym.

K.K.: Czyli sporo.

Ale co do samego sektora mieszkaniowe-
go... Spadła wyraźnie podaż mieszkań. Wie-
lu inwestorów musiało czasowo wstrzymać 
swoje projekty. Na rynku pojawiła się nie-
pewność, na co złożyło się kilka czynników. 
Najważniejsze to wzrost stóp procentowych 
i ograniczenia w dostępności kredytów hi-
potecznych. Druga sprawa – pamiętajmy, 
że boom deweloperski w Polsce trwa już od 
dłuższego czasu. 

Jako Mota-Engil Real Estate w zeszłym 
roku skończyliśmy jedną inwestycję w Ka-
towicach, gdzie odnotowaliśmy zmniejsze-
nie liczby sprzedanych mieszkań. Teraz 
coraz wyraźniej widzimy powrót zainte-
resowania klientów. Mamy też dużą inwe-
stycję w centrum Lublina. Świetna loka-
lizacja. Właśnie w miastach regionalnych 
szukamy alternatywy dla tych wcześniej 
najpopularniejszych, jak Warszawa czy 
Kraków. Podsumowując, uważam, że po-
pyt na rynku będzie rósł. Wynika to tylko 
i wyłącznie z tego, że wciąż – na tle innych 
krajów – deficyt mieszkań w Polsce jest 
bardzo znaczący. I choćby dlatego to wciąż 
dobry biznes, choć konkurencja jest duża, 
a warunki nie zawsze sprzyjające.

K.W.: Rynek się zmieni? Padną mniejsi?

Taki scenariusz jest możliwy. Nie chciał-
bym źle wróżyć, ale Wykonawcy, którzy 
mają w portfelu niedoszacowane projekty, 

że większość graczy jest u nas obecnych, 
w tym także firmy spoza Unii Europejskiej. 
I każdy z tych wykonawców ma swoją poli-
tykę, niektórzy chcą pozyskać swój pierwszy 
projekt, inni muszą mieć ciągłość produkcji, 
a jeszcze inni muszą utrzymać podobny po-
ziom przychodów. A Mota-Engil musi zara-
biać, bo to jest biznes i do tego właśnie zosta-
liśmy powołani. 

K.K.: Jaki wariant rozwoju sytuacji 
jest więc najbardziej prawdopodobny, 
optymistyczny czy pesymistyczny?

Jeśli chodzi o branżę uważam, że najgor-
sze dopiero przed nami. Dla niektórych 
firm będzie to druga połowa przyszłego 
roku, co wynika z okresu projektowania  
pozyskanych już kontraktów. Myślę, że 
do drugiego półrocza 2024 firmy zaan-
gażowane w projekty publiczne jeszcze 
jakoś będą sobie radziły, a potem może 
być różnie. Jeśli chodzi o Mota-Engil je-
stem optymistą, i to nie dlatego, że dzia-
łamy w innej rzeczywistości. Po prostu 
nie zbudowaliśmy toksycznego portfela 
zamówień, a perspektywy inwestycyj-
ne w Polsce są wciąż bardzo obiecujące. 
Oczywiście są minusy – zmniejszyliśmy 
nasz portfel, a z naszymi możliwościami 
moglibyśmy budować więcej.

K.K.: A ten toksyczny portfel to 
zamówienia publiczne?

Tak, w sytuacji niskich cen ofertowych. 
Mam wysoko wykwalifikowaną kadrę jeśli 
chodzi o wyceny i obszar techniczny i ko-
ordynację założeń projektowych. W MECE 
zajmuje się tym około 40 osób i jeżeli róż-
nica między moimi wycenami, a wygry-
wającymi ofertami sięgała czasami 15-20 
procent, to znaczy, że albo nie wyceniali-
śmy takich samych założeń w kontekście 
wymagań zamawiającego lub samych cen, 
albo ktoś celowo lub przypadkowo…

K.K.: Robi sobie krzywdę?

Problem na przyszłość.

K.K.: Jak Pan wspominał, GDDKiA 
planuje w tym roku 28 miliardów złotych 
na nowe inwestycje. Czy to już ruszyło, 
czy też są to tylko opowieści?

Gdyby naszym benchmarkiem miałyby 
być drogi ekspresowe, to na dzisiaj, w tym 
roku, zostało ogłoszonych 5 przetargów 
dotyczących odcinków takich dróg. Oferty 
zostały otwarte dla jednego z nich. Mamy 
jeszcze 5 odcinków bez złożenia ofert, któ-
re zostały ogłoszone w poprzednim roku, 
a termin otwarcia jest z różnych przyczyn 
przekładany. My jesteśmy gotowi na wię-
cej, ale pamiętajmy, że my startujemy do 
wybranych zadań, w lokalizacjach gdzie 
możemy zbudować jakąś przewagę.

K.W.: Czy nie obawia się Pan,  
że przy tej ilości inwestycji polski rynek 
wykonawstwa może się zatkać?

To nie jest kwestia zatkania, bo moce pro-
dukcyjne wykonawców, podwykonawców 
czy firm transportowych, ale także produ-
centów kruszyw, asfaltu i stali sobie z tym 
poradzą. Dostrzegam tu inny problem. 
Taka kumulacja inwestycji w jednym cza-
sie, zazwyczaj w niedalekiej odległości od 
siebie (często odcinki ze sobą sąsiadują) 
powoduje, że ceny w tych miejscach dra-
stycznie idą w górę i lokalnie zaczynają się 
istotnie różnić od średnich krajowych czy 
cen z okresu składania ofert. 

K.K.: Czy brak pieniędzy z KPO jest 
już dostrzegalny w branży budowlanej? 

Każde pompowanie pieniędzy w gospo-
darkę jest potrzebne, szczególnie w takim 
kryzysie, z którym mierzy się obecnie cała 
Europa, bo to nie tylko specyfika Polski. 
Jako że środki z KPO co do zasady nie 
miały finansować wielkich inwestycji, my 
tego nie odczuwamy. Na pewno będzie to 
jednak widoczne w przypadku mniejszych 
zleceń, dla małych i średnich firm. 

K.K.: Przenalizujmy teraz te segmenty, 
w których Pana firma działa.  

Zacznijmy od powierzchni biurowych. 
Pandemia przeorała społeczne 
uwarunkowania pracy. Czy to jest już 
odczuwalne w segmencie biurowym?

Niewątpliwie praca zdalna, która stała się 
zjawiskiem powszechnym w czasie pan-
demii, wpłynęła na zmianę nawyków pra-
cowników i na ich oczekiwania. COVID 
się skończył, a znaczna część pracowników 
chciałaby nadal pracować zdalnie. I choć 
branża budowlana zdalnie budować nie 
może, spotykam się często podczas roz-
mów kwalifikacyjnych z pytaniami, ile dni 
pracownik będzie mógł świadczyć pracę 
z domu. Proszę mi uwierzyć, zdarza się to 
dość często i niejednokrotnie z ust osób apli-
kujących na pozycje stricte produkcyjne. 

Te popandemiczne zmiany w myśleniu 
o pracy będą miały długotrwały wpływ na 
sektor wynajmu powierzchni biurowych, 
szczególnie w odniesieniu do stanowisk, 
dla których praca zdalna jest możliwa. 

Inwestorzy powierzchni biurowych rzeczy-
wiście zmniejszyli podaż projektów biuro-
wych, zwłaszcza w miastach regionalnych 
i nie spodziewamy się znaczących korekt 
w tym segmencie w najbliższym czasie. Naj-
prawdopodobniej będziemy mieli do czy-
nienia z jednej strony ze zmniejszaniem po-
wierzchni najmu ze względu na wspomnianą 
kulturę pracy zdalnej, a z drugiej ze zwięk-
szaniem popytu w najlepszych lokalizacjach 
Warszawy i realizacjami projektów spełnia-
jących najwyższe standardy środowiskowe.

K.W.: Skoro dotknęliśmy spraw pracy, 
czy spodziewa się Pan albo ma Pan już 
do czynienia z brakiem ludzi do pracy?

Jeszcze nie w takim stopniu, ale kiedy duże 
inwestycje się rozkręcą, wtedy ten brak 
stanie się odczuwalny w branży. Oczy-
wiście odczuliśmy odpływ pracowników 
z Ukrainy, ale nie zatrzymało to budów i ta 
luka nie została jeszcze zastąpiona. Dlate-
go dzisiaj działania powinny się skupiać 
na ułatwieniach w uzyskiwaniu pozwoleń 
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Mota-Engil Central Europe, wchodząca w skład międzynarodowej 
Grupy Mota-Engil, obecna jest na polskim rynku od ponad 25 lat. Firma 
zrealizowała w Polsce ponad 450 km autostrad, dróg ekspresowych 
i krajowych, kompleksy mieszkaniowe, budynki użyteczności publicznej, 
stacje elektroenergetyczne oraz projekty w formule Partnerstwa 
Publiczno-Prywatnego. Spółka posiada własne zasoby produkcyjne, 
6 wytwórni mas bitumicznych, jak również własną kopalnię granitu. 
Integralną częścią Mota-Engil jest też spółka deweloperska operująca 
w Polsce – Mota-Engil Real Estate
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realizując z sukcesem wiele inwestycji 
jest na tle innych Zamawiających najlepiej 
przygotowaną instytucją do prowadzenia 
tak kompleksowych projektów inwesty-
cyjnych. Oczywiście mamy wiele sporów, 
czasami trwają dyskusje, ale co do zasa-
dy szukamy kompromisów i dążymy do 
wspólnego celu jakim jest zakończenie in-
westycji w terminie, w oczekiwanej jakości. 
Jakbym miał wskazać minus, to w moim 
przekonaniu Zamawiającemu brakuje na-
rzędzi do weryfikacji ofert wykonawców. 
Obecny proces, oparty wna ryczałtach, 
z brakiem rzeczywistej technicznej wery-
fikacji założeń koncepcji, czyli notabene 
do potwierdzenia, że oferta zawiera wy-
magania Zamawiającego, prowadzi często 
do dużych różnic w składanych  ofertach. 
Często również wybór najlepszej ofer-
ty trwa dużo ponad umowne 90 dni,  
co wiąże się z koniecznością wielokrot-
nego przedłużania ważności wadium, 
a w sytuacji pędzącej inflacji nawet z dez-
aktualizacją cen. Skutkuje to odstąpienia-
mi wykonawców od podpisania umów, co 
mogliśmy obserwować w ostatnim czasie. 
I według mnie są to aspekty, które wyma-
gają poprawy.

W przypadku kolei dwa lata temu pod-
jęliśmy decyzję, że nie będziemy w tym 
segmencie bardzo aktywni, a jeżeli bę-
dziemy startować to raczej w konsorcjach 
z partnerami od robót kolejowych i tyl-
ko w selektywnie wybranych projektach. 
W takich, w których będziemy mogli zbu-
dować przewagę konkurencyjną. Nie będę 
więc oceniał zamawiających kolejowych. 
Mogę jedynie trochę z boku posiłkować się 
przykładem z naszego udziału w jednym 
z postępowań w zeszłym roku. Wzięliśmy 
wówczas udział, w konsorcjum z dużym 
Wykonawcą robót kolejowych, w przetargu 
kolejowym na Śląsku, gdzie nasza wspól-
na minimalna cena – uzgodniona przed 
aukcją – była o 1,2 miliarda wyższa niż 
wygrywająca oferta złożona na poziomie 
około 3,8 miliarda złotych. To pokazuje, 
że presja na pozyskiwanie projektów kole-
jowych jest jeszcze większa, a sam wybór 

Wykonawcy w drodze aukcji elektronicznej 
nie jest dobrym rozwiązaniem. Firmy ko-
lejowe borykają się z brakiem przetargów,  
co było widoczne na ostatnim przetargu dla 
DSDIK (Dolnośląska Służba Dróg i Kolei 
we Wrocławiu), na którym to oferty złożyło 
aż 19 podmiotów.  

Sytuacja, w której firmy kolejowe przecho-
dzą pośrednio w ręce skarbu państwa i mają 
później konkurować z podmiotami prywat-
nymi również jest zastanawiająca (mamy 
na dzisiaj dwa takie przypadki). Kreuje to 
niepotrzebny konflikt interesów (z wszyst-
kimi tego konsekwencjami), zbędną inge-
rencję w rynek i finalnie może negatywnie 
wpłynąć na ten sektor.  

K.W.: Została jeszcze energetyka. 

Tu jesteśmy mocno zaangażowani. 
MECE aktywnie uczestniczy w ener-
getycznym programie inwestycyjnym, 
szczególne w obszarze budowy i mo-
dernizacji stacji elektroenergetycznych 
i ofertuje również w przetargach do-
tyczących bezpośrednio budowy sieci 
przesyłowych.

PSE ma budżet rzędu 36 mld zł do wyda-
nia do roku 2032. Rynek został ukształ-
towany w taki sposób, że liczba dostaw-
ców jest bardzo ograniczona, a PSE 
dyktuje na nim bardzo trudne warunki 
dla realizacji. Myślę, że ten Zamawiają-
cy będzie musiał stawić czoła wyzwaniu 
– jak przyciągnąć Wykonawców, których 
moim zdaniem brakuje i jak stworzyć 
warunki biznesowe, które będą przez 
nich akceptowane. Na kontraktach nie 
ma Inżyniera Kontraktu, czyli nie ma ar-
bitra, a wszystkie problemy i spory, któ-
re pojawiają się w trakcie kontraktu, są 
zawsze rozstrzygane przeciwko Wyko-
nawcy. Dodatkowo, wielu Wykonawców 
nie chce uczestniczyć w projektach PSE 
ze względu na mechanizm płatności za 
poszczególne etapy. Wykonawca przez 
cały okres realizacji ma tak naprawdę 
negatywny cashf low, płacąc za mate-

riały, za rozdzielnice, kable, przewody, 
otrzymując często zapłatę po urucho-
mieniach, czyli praktycznie  finansując 
taką inwestycję. Należałoby wprowadzić 
płatności miesięczne, chcąc zachęcić 
Wykonawców do czynnego uczestnic-
twa w przetargach. Pamiętajmy, że wielu 
z nich to podmioty średniej wielkości. 
To powinno się zmienić w sytuacji du-
żych planów inwestycyjnych.

K.W.: A przecież rozwój OZE i innych 
źródeł energii będzie powodować, że te 
sieci muszą funkcjonować.

Co więcej, warto dodać, że te 32 mi-
liardy w planie inwestycyjnym PSE nie 
uwzględniają potrzeb integracji z OZE, 
a o konieczności tej integracji PSE sy-
gnalizowało. Z tego co można wyczy-
tać szacowane nakłady inwestycyjne 
wymagane na integrację OZE to około  
150-200 miliardów złotych. 

Mamy również kwestię kadr. Energetyka 
to obszar, w którym widzimy największy 
deficyt pracowników. Dotyczy to zarów-
no kadry inżynierskiej, jak i monterów.  
To pokazuje tak naprawdę skalę potrzeb. 

K.W.: Grozi nam więc kryzys 
w obszarze budownictwa 
infrastrukturalnego i energetycznego?

Uważam, że przy tych środkach do wy-
dania i tych potrzebach, które mamy, 
są to problemy, nad którymi trzeba się 
szybko zastanowić. Inaczej inwesty-
cje nie będą mogły być realizowane 
w zapowiadanej skali. Jako Wykonaw-
ca trzymam jednak kciuki i liczę, że 
się uda. Przez ostatnie 2 dekady zrobi-
liśmy naprawdę dużo, a zmiana w na-
szym kraju może być śmiało nazywana 
zmianą cywilizacyjną. Mniej sporów, 
więcej współpracy przy przygotowaniu 
i zarządzaniu procesem inwestycyjnym.  
Budowlańców mamy świetnych i wiem 
to z perspektywy osoby pracującej rów-
nież poza granicami naszego kraju. 

w których nie uwzględniono pewnych 
zagrożeń mogą się borykać z takim ryz-
kiem. Pytanie czy tylko mniejsi? Zresztą 
to Zamawiający powinni i będą reagować 
jako pierwsi, bo te symptomy są zawsze 
widoczne podczas realizacji. Czy może-
my to nazwać oczyszczeniem? W każ-
dym z wspomnianych cykli jako MECE 
kończyliśmy różne inwestycje po innych 
Wykonawcach. 

K.K.: A wracając do tematów bardziej 
ogólnych. Czy przepisy związane 
z polityką klimatyczną zaczynają 
wpływać na prowadzenie biznesu? 
Może to jest okazja, żeby zarobić?

Znamy założenia unijnego pakietu klima-
tycznego „Fit for 55”. Ale tak naprawdę 
czekam na mapę drogową, strategiczny 
program, jak poszczególne kraje, w tym 
nasz, będą chciały go realizować, bo mó-
wimy o wielkim wyzwaniu. Podam przy-
kład. W Polsce mamy około 4 milionów 
mieszkań wybudowanych z wielkiej płyty 
(w których według różnych szacunków 
może mieszkać nawet 12 milionów ludzi). 
Jak będzie wyglądać zastępowalność tych 
mieszkań w najbliższych latach oraz jak 
wyglądają techniczne możliwości dopro-
wadzenia tych budynków do zeroemisyj-
ności – to kluczowe pytania.

Kolejny przykład. Musimy pamiętać 
o 4 milionach gospodarstw, które wciąż są 
ogrzewane paliwem stałym, o wymianie 
pieców na przykład na pompy ciepła, któ-
re zużywają duże ilości energii. Czy nasza 
sieć energetyczna to udźwignie? Mówimy 
o długofalowej perspektywie, która kur-
czy się czasowo. Powiem tak: my, jako 
Wykonawcy, wszystkie te rzeczy…

K.W.:  …jesteśmy w stanie zrobić, tak?

Tak, ale musi być ktoś, kto to sfinansu-
je w określonej, zaplanowanej wcześniej 
perspektywie czasowej. Mówię nie tylko 
o samorządach czy rządzie, ale również 
o społeczeństwie, które będzie musiało 
więcej zapłacić za na przykład mieszka-
nia. Klimatyczne hasła ładnie brzmią, ale 
to w rękach naszych włodarzy jest opra-
cowanie mapy drogowej, sprawdzenie 
w jakiej perspektywie będzie to możliwe 
i jakie środki należy na to przeznaczyć. 

K.W.: Ale z tego, co słychać, generalnie 
wszystkie ambitne terminy będą 
przesuwane.

Dlatego właśnie obawiam się, że moje 
dzieci będą miały dużo trudniej, bo my 
za długo o tym problemie rozmawiamy, 
a za mało robimy. Tymczasem nawet dziś 

spotykamy się z opiniami różnych osób, 
w tym publicznych, że nie ma globalne-
go ocieplenia i nie jest to dzisiaj problem. 
Przecież żyjemy w czasach, w których 
każdy ma dostęp do wiedzy na wyciągnię-
cie ręki. Wystarczy wyciągnąć telefon…

K.K.: Jeszcze jedno pytanie, które 
spędza mi sen z powiek. Czy to wielkie 
wyzwanie energetyczne to jest szansa, 
czy zagrożenie? 

Uważam, że to jest i szansa i zagrożenie, 
bo ten medal ma dwie strony. Jeżeli po-
dejdziemy do tego w sposób dobrze za-
planowany, w realnej perspektywie cza-
su – to szansa dla wszystkich, również 
dla gospodarki, która będzie mogła być 
napędzana przez inwestycje. A jeżeli bę-
dziemy tylko o tym mówić, nic nie robiąc,  
a wręcz wykorzystując ten temat w kolejnych 
sporach politycznych, to będzie zagrożenie 
i będziemy wtedy żyli w gorszym świecie. 
A jeżeli nie my, to nasze dzieci na pewno…

K.K.: A jak powinny być rozłożone 
koszty? 

Cała transformacja energetyczna nie 
może być tylko finansowana przez ludzi, 
którzy będą musieli zapłacić więcej za 
dostosowanie się do nowych wymagań. 
Bo transformacja to proces, który nie jest 
naturalny, tylko przyspieszony. Dlatego 
muszą się znaleźć fundusze, które będą 
to finansowały. Mało tego, w perspekty-
wie globalnej takie fundusze muszą się 
znaleźć również dla krajów mniej roz-
winiętych, bo transformacja nie może się 
odbywać ich kosztem.

K.W.: Na zakończenie zróbmy krótki 
przegląd głównych zamawiających, 
by ocenić sprawność ich funkcjonowania 
i rozumienie problemów branży? 
Ograniczmy się do trzech: drogi, koleje 
i energetyka.

Jeśli chodzi o drogi to uważam, że admini-
stracja drogowa (mam tu na myśli GDDKiA), 
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Jeszcze w grudniu zeszłego roku zakończono betonowanie fila-
rów dwóch ostatnich, rzecznych podpór mostu. Zgodnie z planem, 
pod koniec lutego, wykonawca mostu – firma Budimex – roz-
poczęła przygotowania do montażu jego konstrukcji stalowych. 
W kwietniu pierwsze segmenty zostały zamontowane na fila-
rach. Oznacza to, że budowa pieszo-rowerowej przeprawy przez 

Wisłę wkracza w kolejny, spektakularny etap – w najbliższych 
tygodniach na żelbetowych podporach montowane będą kolejne 
przęsła mostu. Po zakończeniu prac stanie się on nową wizytówką 
Warszawy.

Most połączy brzegi Wisły na wysokości ulic Karowej i Stefana 
Okrzei. Będzie liczył 452 m długości. Piesi spacerem pokonają 
przeprawę w ciągu 6 minut, rowerzyści przejadą w 2 minuty.

Na lewym brzegu, przed ostatnim filarem, przeprawa będzie się po-
szerzać. Rozdzieli się na dwie rampy, które zostaną przerzucone nad 
bulwarami na wysokości chodnika Wybrzeża Kościuszkowskiego.

Na moście nie będzie podziału na strefę pieszą i rowerową. Szero-
kość konstrukcji wygiętej na kształt błyskawicy będzie zmienna 
i w najwęższym punkcie wyniesie 6,9 m, a nad nurtem rzeki roz-
szerzy się do 16,3 m. W miejscu zagięć przeprawa będzie znacznie 
szersza, aby piesi i rowerzyści mogli zejść na bok i bezpiecznie 
podziwiać widoki z dwóch stref wypoczynkowych z drewniany-
mi siedziskami. Oświetlenie zapewnią dyskretne źródła światła 
umieszczone w balustradach.

Most będzie wykonany ze stali pokrytej farbą w kolorze kortenu 
(pomarańczowo-brązowa imitacja rdzy). Materiał ten dobrze zniesie 
dużą wilgotność nad rzeką. Nawierzchnia mostu wyłożona zostanie 
warstwą żywicy MMA (metakrylowej) w kolorze jasnoszarym.

Inwestycja w całości sfinansowana zostanie ze środków miejskich – 
koszt budowy mostu wyniesie ok. 120 mln zł.

Most nie tylko „zbliży” brzegi rzeki, ale również wpłynie na funk-
cjonalność ul. Okrzei – jest częścią rewitalizacji Pragi-Północ – 
w ciągu z ul. Ząbkowską. 

Przeprawa, która wpisuje się w koncepcję Nowego Centrum War-
szawy, ma być gotowa wiosną 2024 r. 

Już w przyszłym roku z przeprawy łączącej Śródmieście z Pragą będą mogli skorzystać 
mieszkańcy i turyści. Ponad 400-metrowy most „zbliży” do siebie dzielnice na obu brzegach 
rzeki i zwiększy funkcjonalność ulicy Okrzei na Pradze-Północ.

Rośnie most pieszo-rowerowy 
przez Wisłę
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Instalacja do mycia składów pociągów powstaje na terenie przy 
ulicy Składowej 17, na torze nr 11. Na długości 480 m tor otrzy-
ma szczelną nawierzchnię z posadowieniem na płycie betono-
wej, która zarówno przed i za myjnią ma być także ociekowa. 
Obiekt zostanie wyposażony w oczyszczalnię ścieków, która 
pozwoli neutralizować używane do mycia środki chemiczne 
oraz umożliwi ponowne wykorzystanie wody w ramach obiegu 
zamkniętego.

Myjnia ponadto zostanie wyposażona w stanowisko do zabez-
pieczania podwozia przed oblodzeniem oraz w system RFID, 
dzięki któremu wstępne ustawienia mycia zostaną dobrane auto-
matycznie na podstawie numeru EVN. Tak zaprojektowane roz-
wiązania zapewnią możliwość mycia zewnętrznego boków oraz 
górnych i dolnych skosów pudeł pojazdów.

Obiekt ma pracować nieprzerwanie i w trakcie doby obsłużyć 
do 20 składów. Jeden cykl mycia składu potrwa około 5 mi-
nut (przy założeniu jednego przejazdu) lub do 20 minut (przy 
trzech). Pociąg wewnątrz myjni będzie poruszał się z prędkością 
3-5 km/h.

– Zrealizujemy bardzo specjalistyczne zadanie budowlane do koń-
ca III kwartału tego roku. Prace będziemy prowadzić pod czyn-
nym ruchem kolejowym na terenie torów serwisowych. W ostat-
nim roku jest to jedna z trzech myjni zrealizowana przez Budimex 
w zakresie budownictwa kolejowego – wyjaśnia Jakub Nagraba,  
Dyrektor Budownictwa Ogólnego Budimex.

Inwestycja jest realizowana w trybie „projektuj i buduj”. Uru-
chomienie myjni planowane jest na początek przyszłego roku. 
Wartość kontraktu wynosi ponad 21,9 mln zł.

Instalacja w Krakowie to jedna z siedmiu nowoczesnych myjni, któ-
re planuje wybudować PKP Intercity. W 2030 r. spółka będzie dys-
ponować 20 stacjami postojowymi i bocznicami kolejowymi oraz 
32 punktami do przygotowania pociągów w zakresie utrzymania 
czystości w obiektach udostępnionych przewoźnikowi. 

Na terenie krakowskiej stacji postojowej ruszyła budowa ekologicznej sezonowej myjni 
automatycznej. Inwestycja o wartości blisko 22 milionów złotych, realizowana przez Budimex, 
ma być gotowa w ciągu roku. Instalacja w Krakowie to jedna z siedmiu nowoczesnych myjni, 
które planuje wybudować PKP Intercity.

W  Krakowie powstanie 
nowoczesna myjnia pociągów 
PKP Intercity

Fot. E.Lach/UM Warszawa

Fot. E.Lach/UM Warszawa
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Inwestycja jest realizowana w ramach zadania „Rewaloryzacja 
przestrzeni płyty Starego Rynku w Poznaniu wraz z przekształce-
niem fragmentu bloku śródrynkowego (ulicy Jana Baptysty Quadro) 
w pasaż kultury”. Zakres inwestycji obejmuje historyczną prze-
strzeń Starego Rynku w Poznaniu wraz z ulicami dochodzącymi. 

Powierzchnia obszaru opracowania wynosi ok. 30 ha, a założenia 
projektowe obejmują nie tylko przebudowę nawierzchni płyty Sta-
rego Rynku, ale także przebudowę i rozbudowę infrastruktury pod-
ziemnej, w tym budowę zbiorników retencyjnych wód opadowych, 
kanału technologicznego, skupiającego instalacje podziemne, prze-
budowę i rozbudowę systemów bezpieczeństwa, oświetlenia, moni-
toringu, a także wprowadzenie zieleni w przestrzeń Starego Rynku 
oraz zwiększenia dostępności obszaru dla osób niepełnosprawnych. 
Kluczowymi powodami, dla których Zamawiający zdecydował się 
na realizację zadania z wykorzystaniem metodyki BIM jest zło-
żoność przedsięwzięcia oraz lokalizacja, ze znaczącymi ograni-
czeniami przestrzennymi. Zamawiający na etapie przygotowania 
Inwestycji zadbał o wykonanie inwentaryzacji terenu z wykorzy-
staniem GeoBIM, która została wykorzystana do opracowania Pro-
gramu Funkcjonalno-Użytkowego.

Wymagania Informacyjne Zamawiającego zakładały w szczegól-
ności implementację platformy CDE w celu ustandaryzowania 
procesów komunikacji, uzgodnień, konsultacji, wymiany informa-
cji czy zarządzanie robotami budowlanymi. Projekt powinien być 
wykonany z wykorzystaniem modelowania BIM, a proces koordy-
nacji BIM ma doprowadzić do minimalizacji ryzyka wystąpienia 
nieplanowanych robót, mogących wpłynąć na harmonogram. Po-
stępy prac projektowych mają być prezentowane z wykorzystaniem 

modeli BIM, podobnie jak roboty budowlane i prowadzenie narad 
technicznych. Końcowym produktem metodyki BIM ma być po-
wykonawczy model BIM przedstawiający faktycznie zrealizowany 
obiekt. Firma Graph’it na zlecenie Generalnego Wykonawcy reali-
zuje prace projektowe oraz pełni rolę Menedżera BIM.

Korzyści Zamawiającego płynące z implementacji metodyki BIM 
to przede wszystkim aktywne uczestnictwa interesariuszy w proce-
sie uzgadniania rozwiązań projektowych. Wykorzystanie platformy 
CDE umożliwia świadome i kontrolowane panowanie nad proce-
sem uzgodnień, ułatwia raportowanie oraz zapewnia możliwość 
śledzenia procesu przez Zamawiających. Prezentacja problemów, 
rozwiązań projektowych i konieczności zmian, z wykorzystaniem 
modeli BIM, jest kluczową częścią spotkań. Kontrola procesu 
wprowadzanie zmian oraz szczegółowa inwentaryzacja robót ule-
gających zakryciu gwarantują uzyskanie powykonawczego modelu 
BIM wysokiej jakości. 
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Rewitalizacja Starego Rynku to inwestycja, gdzie Zamawiający zdecydowali się na wykorzystanie 
metodyki BIM. Projekt oraz wsparcie merytoryczne Wykonawcy realizuje firma Graph’it.

Rewitalizacja przestrzeni  
Starego Rynku w Poznaniu. BIM Budowa

Grupa NDI idzie w technologię BIM!
Transparentność procesu budowlanego, oszczędność czasu i pieniędzy oraz ograniczenie śladu 
węglowego – to zalety technologii BIM. Grupa NDI wykorzystuje ją już na swoich budowach.

– Zdajemy sobie sprawę, że technologia BIM to przyszłość bran-
ży budowlanej, dlatego stopniowo będziemy starali się wprowa-
dzać ją do jak największej liczby realizowanych przez nas pro-
jektów – zapowiada Marcin Lewandowski, wiceprezes, dyrektor 
pionu ds. realizacji w NDI. – Wykorzystywanie tej technologii 
oznacza korzyści zarówno dla projektanta, wykonawcy, jak i in-
westora. 

Obecnie inżynierowie z Grupy NDI z modelowania informacji 
o budynku korzystają np. na budowie parkingu wielopoziomo-
wego przy Krakowskim Centrum Muzyki, gdzie prace realizu-
ją w oparciu o model 3D. BIM umożliwia im stały dostęp do  
na bieżąco aktualizowanych informacji o projekcie, jego kosz-
tach i harmonogramach. 

Transparentność i precyzja

– Na budowie parkingu wielopoziomowego przy Krakowskim 
Centrum Muzyki nasz model przede wszystkim służy kadrze in-
żynierskiej, która może sprawnie i szybko zliczać na przykład 
poszczególne ilości betonu, które będą potrzebne danego dnia do 
wylania. Oszczędzają w ten sposób czas i robią to z dużo większą 
dokładnością – tłumaczy Marcin Majta, BIM Manager w firmie 
NDI. – Dodatkowo model chcemy wykorzystać do „wyczyszcze-
nia” wszelakich potencjalnych kolizji międzybranżowych. W wersji 
2D takie kolizje czasem się pojawiają. Tymczasem geometria 3D 
jest nieomylna. Nasz model pozwala nam je wykryć i wyelimino-
wać, zanim one fizycznie wystąpiłyby na budowie. To pozwala za-
oszczędzić czas i pieniądze.

Nowoczesna technologia BIM oznacza pełną przejrzystość procesu 
budowlanego. Eliminuje ewentualne spory o ilość prac wykona-
nych, pozostałych do wykonania i robót dodatkowych, nieujętych 
w projekcie.

– Dla mnie osobiście największą korzyścią tej technologii jest to, 
że kadra nadzorująca może spędzać mniej czasu przy komputerze, 
a bardziej może skupić się na pilnowaniu jakości prac na budowie. 
Bo BIM na przykład ogranicza czas poświęcany na obmiarowanie 
wykonanych robót, rozliczanie ilości wykonanych prac i tego typu 
zdania – mówi Marcin Majta z NDI.

Po zakończeniu robót przy budowie parkingu w Krakowie, model 
3D wraz z dokumentacją powykonawczą trafi do inwestora. Ten bę-
dzie mógł z niego korzystać już na etapie eksploatacji obiektu.

Ukłon dla środowiska

Ale NDI technologię BIM wykorzystuje także na etapie projek-
towania – m.in. przy realizacji Centrum Recyklingu Odpadów 
Komunalnych dla Miejskiego Przedsiębiorstwa Oczyszczania 
w Krakowie.

– Koordynujemy prace projektowe w modelu 3D, dbając dodatkowo 
o przypisywanie tam informacji, które w dalszej kolejności zostaną 
wykorzystane przy robotach budowlanych. W tym przypadku pro-
jektowanie z wykorzystaniem elementów metodyki BIM pozwala 
nam szukać już teraz możliwości dodatkowych optymalizacji oraz 
kalkulować ewentualne rozwiązania zamienne.

Wykorzystanie elementów metodologii BIM pozwala również na eta-
pie projektowania szacować i obliczać ślad węglowy, który powsta-
nie przy wykonaniu obiektu, a co za tym idzie umożliwia projek-
towanie w sposób jak najbardziej zrównoważony dla środowiska. 

wiz. Gragh’it

Fot. NDI

Fot. NDI



Branża budowlana jest w przededniu realizacji 
bardzo ambitnych programów i inwestycji 
infrastrukturalnych zarówno w energetyce,  
jak i drogach czy kolei. Co to dokładnie oznacza 
dla firm działających w tej branży?

Rzeczywiście branża budowlana oczekuje na uru-
chomienie wielu inwestycji realizowanych zarów-
no w ramach programów rządowych, jak i nowej 
polityki spójności UE. Na pewno co do zasady 
przypływ projektów jest dla spółek budowlanych 
sytuacją bardzo korzystną, jednak w obliczu uru-
chomienia rekordowych wręcz środków w tak 
krótkim czasie może okazać się, że będziemy mieli 

do czynienia z klęską urodzaju. Ograniczona po-
daż materiałów i siły roboczej może spowodować 
istotne wzrosty cen robót budowlanych, jak rów-
nież zatory i opóźnienia w pracach budowlanych. 
Podmioty działające w branży są już przyzwycza-
jone do funkcjonowania w szybko zmieniającym 
się otoczeniu rynkowym, natomiast nadchodząca 
górka inwestycyjna może stanowić wyzwanie na 
niespotykaną do tej pory skalę.

Ten nowy etap dla branży budowlanej nadchodzi 
po dosyć trudnym okresie, którego początkiem 
była jeszcze pandemia, a następnie wojna za naszą 
wschodnią granicą.
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Wywiad z Anną Łopaciuk, dyrektor programu Infrastruktura, transport i logistyka  
w Banku Gospodarstwa Krajowego.

Branża budowlana pełni i będzie pełniła kluczową rolę w realizacji strategicznych inwestycji 
infrastrukturalnych w Polsce i w regionie. Gdy zakończy się wojna, polskie firmy mogą mieć 
również szansę na udział w odbudowie Ukrainy.

Pomagamy branży przejść 
przez trudny czas zawirowań

To bardzo ważne, aby brać pod uwagę 
kondycję branży. Obserwowane dobre 
wyniki finansowe spółek budowlanych 
można uznać za przeszłość, ponieważ nie 
uwzględniają one jeszcze w pełni wpływu 
pandemii i wojny w Ukrainie, tj. dyna-
micznych zmian cen, zachwiania łańcu-
chów dostaw czy też galopującej inflacji. 
Dodatkowo wyhamowanie inwestycji 
w niektórych segmentach rynku również 
bardzo niekorzystnie wpływa na portfele 
zamówień spółek. Już teraz można zauwa-
żyć rosnącą liczbę upadłości wśród przed-
siębiorstw budowlanych, co nie wróży do-
brze na najbliższy czas.

Banki oczywiście dostrzegają te kłopoty, 
z którymi borykają się przedsiębiorstwa 
i już teraz można zaobserwować zaostrza-
nie polityki kredytowej wobec spółek bu-
dowlanych. Ograniczanie ekspozycji na 
branże podwyższonego ryzyka nie powin-
no wydawać się dziwne biorąc pod uwagę 
problemy sektora bankowego w związku 
z topniejącymi kapitałami własnymi i kre-
dytami hipotecznymi.

Jaką rolę dla branży odgrywa w takich 
okolicznościach polski bank rozwoju 
BGK?

Z punktu widzenia BGK patrzymy na 
to z nieco innej perspektywy. Jednym 
z kluczowych działań naszej strategii 
w programie Infrastruktura, transport 
i logistyka jest rozwój zrównoważonej 
infrastruktury. Ciężko sobie wyobrazić, 
aby mogło się to odbyć bez wsparcia po-
tencjału naszych firm wykonawczych. 
Branża pełni i będzie pełniła kluczo-
wą rolę w realizacji strategicznych in-
westycji infrastrukturalnych w Polsce 
i w regionie. Gdy zakończy się wojna, 
polskie firmy mogą mieć również szansę  
na udział w odbudowie Ukrainy.

Dlatego mimo podwyższonego ryzyka 
branży podejmujemy działania, które mają 
pomóc w poprawie sytuacji płynnościowej 
spółek i dostępie do gwarancji.

Z jakich produktów BGK mogą 
skorzystać firmy z branży budowlanej?

W 2022 r. wprowadziliśmy nowe gwaran-
cje spłaty kredytu i limitów faktoringowych 
z Funduszu Gwarancji Kryzysowych. Na po-
czątku tego roku po raz kolejny przedłużyli-
śmy okres obowiązywania preferencyjnych 
warunków gwarancji – dla gwarancji de mini-
mis do końca czerwca br., a dla gwarancji Biz-
nesmax do końca 2023 r. Dzięki gwarancjom 
firmy posiadające zdolność kredytową mogą 
uzyskać dostęp do finansowania płynnościo-
wego, w tym przeznaczonego na realizację 
kontraktów budowlanych. Zabezpieczenie 
w formie gwarancji BGK wymaga od banków, 
firm faktoringowych czy leasingodawców 
udzielenia finansowania na korzystniejszych 
warunkach w porównaniu do standardowej 
oferty bez zabezpieczenia gwarancyjnego.

Jak duża jest dotychczasowa skala 
wsparcia branży przez BGK?

Gwarancje dają realne wsparcie przedsię-
biorcom w tak trudnych czasach. Dzięki 
nim kredyt może być udzielony na lepszych 
warunkach – na przykład może być niżej 
oprocentowany lub też udzielony na dłuższy 
okres. Można nimi objąć kredyty obrotowe na 
bieżącą działalność, jak również kredyty na 
wydatki inwestycyjne. Po trzech latach funk-
cjonowania oferty gwarancji BGK dla firm 
na warunkach antykryzysowych z Funduszu 
Gwarancji Płynnościowych i Funduszu Gwa-
rancji Kryzysowych, BGK wsparł w budow-
nictwie finansowanie na ponad 6,15 mld zł.

Inne gwarancje – jak na przykład gwarancja 
de minimis – pomogły 72 proc. ich odbior-
ców w przetrwaniu kryzysu wywołanego 
pandemią. Od początku swojego istnienia 
to zabezpieczenie pomogło utworzyć lub 
zachować niemal pół miliona miejsc pracy.

Gwarancje pomagają też w rozwoju firm. 
Przedsiębiorstwa, które skorzystały z gwaran-
cji Biznesmax pięciokrotnie częściej dokonują 
inwestycji, w tym szesnastokrotnie częściej 
inwestycje te mają charakter innowacyjny.

Jakiego rodzaju firmy mogą zgłosić się  
do Was o pomoc?

Różnorodność zastosowanych w ofercie 
gwarancyjnej BGK rozwiązań umoż-
liwia dostęp do gwarancji dla firm bez 
względu na ich wielkość. Gwarancja 
de minimis i Biznesmax z dopłatą do 
oprocentowania oraz dla sektora rolne-
go są przeznaczone dla MŚP, gwarancje 
faktoringu dla MŚP i dla dużych firm, 
natomiast gwarancje płynnościowe skie-
rowane są do średnich i dużych przed-
siębiorstw. Łącznie, od początku wpro-
wadzenia warunków antykryzysowych 
(2020 r.), gwarancje BGK do końca lu-
tego br. wsparły finansowanie dla firm 
na kwotę prawie 212 mld zł, w tym rów-
nież te duże przedsiębiorstwa działające 
w branży. Pokazuje to, że skala naszego 
zaangażowania już teraz jest ogromna, 
a biorąc pod uwagę zbliżające się wy-
zwania rynkowe wydaje się, że do zro-
bienia będzie jeszcze więcej. 

 Anna Łopaciuk
Ekspert w dziedzinie finanso-
wania projektów inwestycyj-
nych. Z bankowością związana  
od 2012 r., gdzie zajmowała się 
głównie oceną i finansowaniem 
inwestycji, zarówno w sektorze 
prywatnym, jak i publicznym, 
a także analizami rynkowymi 
w sektorach budowlanym 
i infrastrukturalnym.
Od 2016 r. pracuje w Banku 
Gospodarstwa Krajowego.  
Aktualnie pełni funkcję dyrek-
tora programu Infrastruktura, 
transport i logistyka, jest rów-
nież menedżerem w Departa-
mencie Relacji Strategicznych, 
który zapewnia m.in. wsparcie 
merytoryczne przy analizie 
projektów PPP. Przed dołą-
czeniem do BGK pracowała 
w PKO BP oraz PBP SA.

Fot. BGK



Druga edycja trwała od 28 grudnia 2021 r. 
do 11 marca 2022 r. Wszystkie samorzą-
dy, które złożyły w jej ramach chociaż 
jeden wniosek, otrzymały dotacje na bu-
dowę i modernizację m.in. dróg, szkół, 
czy inwestycje wodno-kanalizacyjne. 
W tej edycji bezzwrotne dofinansowanie 
otrzymało blisko 5 tys. wniosków. 

Trzecią edycją był dodatkowy nabór dla 
gmin i powiatów w których kiedyś zlo-
kalizowane były PGR-y. Nabór trwał  
od 28 grudnia 2021 r. do 11 marca 2022 r. 

Czwarta edycja, od 18 lutego do 11 marca 
2022 r., była skierowana do gmin uzdro-
wiskowych i posiadających status obsza-
ru ochrony uzdrowiskowej. 

Piąta edycja rządowego programu trwała 
od 21 czerwca do 12 lipca 2022 r. i de-
dykowana była na rozwój stref przemy-
słowych.

Dofinansowania  dla gmin i powiatów

Z danych Banku Gospodarstwa Krajo-
wego na dzień 14 marca 2023 r. wynika, 
że w ramach poszczególnych edycji Pro-
gramu Inwestycji Strategicznych przy-
znane zostały dofinansowania w nastę-
pujących wysokościach:

I 23 887 982 747,95 zł
II 30 218 885 347,79 zł
III 4 070 824 607,77 zł
IV 240 868 533,67 zł 
V 4 985 916 212,64 zł

Na projekty, których realizacja ma być 
krótsza niż 12 miesięcy (według czasu 
określonego we wnioskach) przyznano 
łącznie 12 247 836 459,57 zł. Na reali-
zację projektów dłuższych niż rok ka-
lendarzowy przyznano odpowiednio  
51 156 640 990,25 zł. 

Liderami w zakresie wykorzystania 
środków są województwa: mazowieckie, 
dolnośląskie, śląskie, łódzkie, małopol-

skie, wielkopolskie, lubelskie oraz pod-
karpackie. Są to naturalnie największe 
województwa, na ich tle pozytywnie wy-
różnia się woj. podkarpackie. Najmniej 
środków przyznano województwom: świę-
tokrzyskiemu, lubuskiemu i opolskiemu.

Środki wypłacone i podpisane 
kontrakty

W 2022 r. udostępniono 5081 promes inwe-
stycyjnych na kwotę 26 178 895 484,61 zł, 
z czego 4 232 823 020,20 zł już wypła-
cono. Promesy te są udostępniane przez 
Bank Gospodarstwa Krajowego na wnio-
sek samorządu. W 2023 r. udostępniono 
1291 promes inwestycyjnych na kwotę  
6 367 485 841,61 zł. Na podstawie 
oświadczeń składanych przez gminy 
i powiaty do udostępnionych promes in-
westycyjnych w 2023 r. zostanie wypła-
cona kwota 16 572 680 132,49 zł,  nato-
miast w 2024 r. 6 263 836 553,03 zł.

Dotychczasowa łączna suma podpisanych 
kontraktów publicznych w ramach Progra-
mu Inwestycji Strategicznych wyniosła 5909. 
Ich kwota opiewała na  30 126 578 162,26 zł.  
Do połowy marca 2023 r. zakończonych zo-
stało 1212 inwestycji, które otrzymały do-
finansowanie na kwotę 3 363 168 073,04 zł.  
Nie zostało jeszcze ogłoszonych 1758 po-
stępowań z 10 998 obowiązujących pro-
mes wstępnych.

Realizacja inwestycji a cash flow 
wykonawcy

W ramach realizacji projektów Inwesty-
cji Strategicznych wykonawcy otrzymują 
zapłatę po 12 miesiącach od rozpoczęcia 
realizacji kontraktu. Natomiast przed płat-
nością końcową muszą pokryć wszystkie 
koszty prac i materiałów, w tym miesięczne 
wydatki na rzecz podwykonawców. Inny-
mi słowy ciężar finansowania kontraktów 
od ich rozpoczęcia do zakończenia spadł 
na ich wykonawców. Biorąc pod uwagę 
niekorzystne czynniki makroekonomicz-
ne i presję płacową może okazać się, że 

udział w przetargach na realizację tych 
projektów zarezerwowany jest tylko dla 
wybranych, największych spółek, cha-
rakteryzujących się bardzo silną pozycją 
kapitałową, często nadpłynnością. 

Po to, aby nie wykluczać żadnych pod-
miotów z możliwości udziału w przetar-
gach, sektor bankowy szuka dedykowa-
nych rozwiązań dla firm budowlanych, 
jak wieloproduktowe linie kredytowe. 
Niestety takie finansowanie obciąża bi-
lanse. Dodatkowo banki, przed  udzie-
leniem kredytu, wymagają wielu 
zabezpieczeń. 

BFF Banking Group proponuje nato-
miast usługi oparte na rozwiązaniach 
podobnych do faktoringu, które mogą 
spełniać kryteria finansowania poza-
bilansowego i typowo dla faktoringu 
wymagania w zakresie zabezpieczeń  
są znacznie niższe. 

Bardzo duża dynamika zmian otoczenia praw-
nego i makroekonomicznego, w którym przyszło 
funkcjonować samorządom i firmom świadczą-
cym usługi dla administracji publicznej w ciągu 
ostatnich lat, nie sprzyjała podejmowaniu decyzji 
finansowych.

Kiedy, na początku 2022 r. wydawało się, że powo-
li wychodzimy na prostą w związku z opanowa-
niem pandemii koronawirusa, za naszą wschodnią 
granicą wybuchła wojna. Skumulowanie się tych 
czynników spowodowało wiele niekorzystnych 
zmian rynkowych, jak m.in. galopująca inflacja 
czy wzrost kosztów materiałów. Realizacja za-
planowanych projektów stała się przez to nie lada 
wyzwaniem. W celu pobudzenia inwestycji pol-
ski rząd zaproponował gminom i powiatom bez-
zwrotne dotacje.

Propozycja dla samorządów

Celem Programu Inwestycji Strategicznych 
Polski Ład było pobudzenie aktywności in-
westycyjnej jednostek samorządu terytorial-
nego, rozwój lokalnej przedsiębiorczości, 
poprawa warunków życia obywateli, powsta-
nie nowych miejsc pracy, wsparcie zrów-
noważonego rozwoju oraz efektywne zaan-
gażowanie sektora f inansowego. Program 
finansowany jest z funduszu przeciwdziałania  
COVID-19.

Pierwszy nabór wniosków w ramach pro-
gramu trwał od 2 lipca do 15 sierpnia 2021 r. 
Łącznie dofinansowanie uzyskało ponad 4 tys. 
wniosków i ok. 97 proc. samorządów z całego  
kraju. 

Rządowy Program Inwestycji Strategicznych ma pobudzić inwestycje w samorządach.  
Na jego realizację w ramach bezzwrotnych dotacji zaplanowano do tej pory łącznie ponad 
63 miliardy złotych. Czy dla wykonawców będzie on tak samo korzystny jak dla gmin 
i powiatów? Tak, pod warunkiem, że ich płynność nie zostanie zachwiana. W okresach 
niepewności ekonomicznej i geopolitycznej rynek potrzebuje wyspecjalizowanych 
i bezpiecznych rozwiązań, które zapewnią mu przede wszystkim elastyczność.

Wpływ inwestycji 
finansowanych w  ramach 
Nowego Polskiego Ładu 
na sytuację finansową 
wykonawców
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BFF Banking Group jest 
największym niezależnym 
specjalistycznym 
podmiotem finansowym 
we Włoszech 
i wiodącą instytucją 
w Europie. Specjalizuje się 
w faktoringu i pożyczkach, 
usługach związanych 
z instrumentami 
kapitałowymi, bankowością 
i płatnościami 
korporacyjnymi.  
Grupa działa we Włoszech, 
Polsce, Hiszpanii, 
Portugalii, Słowacji, 
Czechach, Grecji, 
Chorwacji i Francji.

 Radosław Moks, Członek Zarządu BFF Banking Group w Polsce



zaczął hamować dotychczasowy wzrost 
cen materiałów budowlanych. W skali ca-
łego roku presja kosztowa była istotnym 
problemem: w dużym uogólnieniu mate-
riały szalunkowe podrożały o 70%, energia 
elektryczna o 60%, a płace wzrosły o 20%. 
W szczytowym okresie cena stali wzrosła 
ponad trzykrotnie – ale nie jest już ona 
problemem, nastąpiła jej przecena wraz ze 
spadkiem popytu, podobnie spadła sprze-
daż (a z czasem i ceny) artykułów związa-
nych ze stanem surowym – np. okien o 1/3.

Wyhamowanie wzrostu kosztów nie wiąże 
się z diametralną poprawą sytuacji mniej-
szych i średnich wykonawców. Przy ogra-
niczonej ilości zleceń mamy do czynienia 
z sytuacją jak w 2015 r. – rynkiem głównego 
wykonawcy. Kiedyś to mniejsi i średni wy-
konawcy mieli wyższe marże niż główni 
wykonawcy (notujący ok. 1,5%), obecnie 
to właśnie duże firmy zwiększają swoje 
marże, a spadają one tym mniejszym. Pod 
uwagę biorą to instytucje finansujące – do 
ich awersji do ryzyka przyczynia się także 
wspomniana niepewność szybkiego na-
pływu środków publicznych na rynek. Ale 
także spodziewana kumulacja prac po ich 
uwolnieniu w związku z bardzo dużym za-
potrzebowaniem na prace w energetyce i na 
kolei, co spowoduje wzrost kosztów i pro-
blemy z ich waloryzacją (drogi – obecnie to 
maksymalnie 10%), a także problemy z ter-
minowością. 

Te ostatnie występują i teraz, m.in. w związ-
ku z brakiem pracowników opóźnia się wie-
le inwestycji. Wysuwane są też postulaty 
o wydłużenie wraz z tym premiowanych do-
datkowo okresów obowiązywania gwarancji 
jakości z 10 do 15 lat. Przy zachowawczej, 
ostrożnej ocenie ryzyka finansowego przez 
banki w sektorze budowlanym rodzi to pro-
blem braku limitów na tak długie gwarancje.

Rozwiązanie – podzielenie się ryzykiem 
z ubezpieczycielem

Aby odciążyć limity kredytowe firm budow-
lanych w bankach gwarancje mogą i powin-

ny być przesuwane na część ubezpiecze-
niową – to jest to , co mogą zrobić klienci 
mający przecież limity i w bankach i u ubez-
pieczycieli. Uwolnią w ten sposób finanso-
wanie w bankach, przy czym nie pomijając 
je, ale z ich udziałem. Allianz Trade oferuje 
w tym celu program MRPA, tj. Master Risk 
Participation Agreement – jego założenie 
to partycypacja w gwarancji wystawionej 
przez bank, odciążenie tym samym limitu 
klienta gwarancji w banku. Jest to możliwe 
dzięki wysokiemu ratingowi naszej grupy 
kapitałowej – w efekcie capital relief pozwa-
la na zejście z limitu w banku. To jest istotne 
zwłaszcza w dużych, nadchodzących inwe-
stycjach nie tylko drogowych (28,6 mld zł 
na 2023 r. w planach GDDKiA), ale też np. 
w energetyce, czyli w kluczowych inwesty-
cjach na ogromne kwoty. Bank nie zwiększa-
jąc swojego zaangażowania utrzymać może 
swojego klienta – nie musi on szukać limitu 
i finansowania gdzie indziej, a ubezpieczy-
ciel taki jak my nie jest dla banku konkuren-
cją, nie oferujemy klientowi bezpośredniego 
finansowania i przejmujemy tylko niezbędną 
część ryzyka gwarancyjnego w uzgodnieniu 
z bankiem.

Leży to też w interesie firm budowlanych, 
bo zapewnia im finansowanie na poziomie 
jakiego potrzebują, same więc mogą pro-
ponować bankom, żeby te podzieliły się 
ryzykiem gwarancyjnym i uwolniły limity 
na finansowanie. To ważne dla dyrektorów 
finansowych – w prowadzonych projektach 
potrzebują oni zarówno gwarancji, jak i fi-
nansowania. W niektórych sytuacjach regu-
lacje sprawiają, że inwestor nie akceptuje 
gwarancji w pełni ubezpieczeniowych i wte-
dy MRPA również wychodzi naprzeciw – 
bank jest wiodącym gwarantem, a my jako 
ubezpieczyciel go doubezpieczamy, przej-
mujemy część ryzyka.

W dalszej perspektywie – lepsze 
wykorzystanie kapitału krajowego

Warto ponownie przemyśleć PPP (part-
nerstwo publiczno-prywatne) – wciąż bra-
kuje wykorzystania tej formy skutecznie 

i na dużą skalę, dlatego tak zależymy od 
kolejnych transz środków z UE. Żeby to 
zadziałało, źródłem pieniędzy nie mogą 
być standardowe produkty finansowe jak 
obligacje. Trzeba uruchomić oszczędno-
ści inwestorów prywatnych – na kształt 
„cegiełek”, jak w II RP. Ktoś musiałby 
wyemitować gwarancje (BGK, jakiś fun-
dusz powołany przez rząd), to mogłoby 
rozruszać rynek zarówno oszczędności, 
jak i inwestycji. Z naszej perspektywy, od 
strony instytucji gwarantującej inwestycje 
rozproszone źródło finansowania nie było-
by problemem, a mogłoby stać się bodź-
cem do pobudzenia rynku. Przy okazji 
byłaby to ciekawa forma dla inwestorów 
prywatnych, a wszyscy korzystalibyśmy 
z nowych inwestycji. 

Uwagę przykuwają inwestycje (czy ich brak), 
istotna jest też rentowność ich wykonawców

Sprzedaż nowych mieszkań w 2022 r. spadła 
o ok. 40% r/r i w ślad za tym porównywalny 
jest spadek nowych inwestycji deweloperów 
mieszkaniowych. Budownictwo mieszkaniowe 
to 15 do 20% rynku – ponad 50% stanowią na 
nim inwestycje publiczne, głównie infrastruktu-
ralne. Zapewnione jest finansowanie inwestycji 
drogowych, problemem jest jednak finansowa-
nie inwestycji kolejowych i energetycznych. 
Wiąże się to z napływem funduszy z obecnej 
perspektywy budżetu UE dopiero w 2024 r., 
a uruchomienie środków z KPO, mogących za-
sypać tę lukę wciąż się odwleka. Brak środków 
i w efekcie zastój inwestycji oprócz kolei i ener-
getyki odczuwają także samorządy, borykające 
się z wyższymi kosztami ogółem (ceny energii, 
nowe obowiązki), ale i wzrostem kosztów już 
prowadzonych inwestycji.

W tej sytuacji istotna jest kondycja poszczegól-
nych wykonawców, m.in. ze względu na ich spe-
cjalizację – w dobrej jest rynek magazynowy, cen-
tra dystrybucyjne i logistyka, tracą zaś pw. firmy 
uzależnione od budowy mieszkań. Wielkość firmy 
również ma znaczenie: rynek budowlany zmienił 
się w trakcie pandemii, w efekcie np. wszyscy 
wielcy gracze (pierwsza 15-tka) odnotowali rekor-
dowe zyski. To oni są zasypani kontraktami i będą 
przebierać w podwykonawcach, nie mogących po-
siłkować się tak jak wcześniej licznymi inwesty-
cjami samorządowymi czy prywatnymi. Stąd od-
wrócenie trendu – spadek marż małych i średnich 
firm a wzrost tych dużych, trend w kierunku ich 
zrównywania.

Prawdziwy problem – finansowe 
zabezpieczenie inwestycji, w tym gwarancji

Wszystko wskazuje na to, iż w niektórych ob-
szarach budownictwa już od III kwartału 2022 r.  

Koniunktura w branży budowlanej jest cykliczna, po dobrym roku 2021, w 2022 obserwowaliśmy stopniowe 
zmniejszanie dynamiki inwestycji uprawniające nawet do mówienia o spowolnieniu (na przykład w III kwartale 
2022 roku rozpoczęto o 63 procent mniej budów niż rok wcześniej). Budownictwo nie jest jednak jednolite 
– znaczenie ma zarówno specjalizacja, jak i wielkość firm budowlanych, i ze względu na to niektóre firmy 
spotykają się ze spadkiem zleceń i spadkiem marż, a inne w tym samym czasie mają pełne portfolio i są 
w stanie wspomniane marże podnosić. Pewne jest jedno: rynek jest trudniejszy niż wcześniej ze względu na 
brak środków na inwestycje – mniej zleceń w niektórych obszarach, wydłużanie inwestycji już prowadzonych 
(i co za tym idzie gwarancji na nie), wyższy koszty finansowania oraz inflację robocizny i cen materiałów 
(chociaż powoli hamującą). Tam gdzie występują problemy, pojawiają się też rozwiązania.

Problemy rynku  
budowlanego 
– narzędzia pozwalające 
je przezwyciężyć
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 Andrzej Puta 
Od 2015 r. obejmuje stanowisko Dyrektora 

Biura Gwarancji Ubezpieczeniowych. Posiada 

ponad 25-letnie doświadczenie w zakresie 

instrumentów finansowych ze specjalnością 

finansowania handlu międzynarodowego. 

Wiedzę oraz kompetencje zawodowe zdobywał 

pracując w bankach z polskim i zagranicznym 

kapitałem, m.in.: PKO BP, Pekao SA, BNP 

Paribas, Fortis Bank. W 2007 r. rozpoczął 

pracę w HSBC Bank Polska, gdzie w 2013 r. 

objął stanowisko Dyrektora Departamentu 

Finansowania Handlu i Faktoringu.

Andrzej Puta jest absolwentem studiów 

ekonomicznych na Akademii Rolniczej 

w Szczecinie ze specjalizacją Finanse 

i Rachunkowość oraz studiów podyplomowych 

w zakresie Prawa Gospodarczego na 

Uniwersytecie Ekonomicznym w Poznaniu. 

Ukończył szereg szkoleń i specjalistycznych 

seminariów poświęconych bankowości 

transakcyjnej i innym obszarom działalności 

bankowej i ubezpieczeniowej. Od lat aktywnie 

działa w kształtowaniu polskiego rynku 

finansowania handlu oraz ubezpieczeń 

finansowych poprzez szerzenie wiedzy 

w mediach oraz wystąpieniach podczas 

lokalnych i międzynarodowych konferencji.

 Andrzej Puta



Plany na 2023 rok są ambitne – rozpoczyna się wieloletni maraton inwestycyjny, określony 
nowym PBDKiA, o wartości ponad 294 miliardów złotych. Jeżeli zatem nie zajdą niespodziewane 
okoliczności, segment budownictwa drogowego będzie w nadchodzących latach stabilizującą 
częścią rynku budowlanego.
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szybkiego ruchu oraz dokończenie trwających inwestycji na pra-
wie 4 tys. km dróg. Co szczególnie istotne, Drogi Krajowe finan-
sowane są z Krajowego Funduszu Drogowego, który zapewnia 
właściwy wkład krajowy na realizację, umożliwiający dofinanso-
wywanie inwestycji środkami unijnymi. Te środki zabezpieczone 
są specjalną ustawą i nie wymagają rezerwowania ani corocznego 
wykrajania z budżetu. Podnosi to bezpieczeństwo i wiarygodność 
planowanych inwestycji. Jeżeli zatem nie zajdą niespodziewane 
okoliczności, segment budownictwa drogowego będzie w nadcho-
dzących latach stabilizującą częścią rynku budowlanego.

Branża energetyczna – najlepsze perspektywy wzrostu, sieci 
przesyłowe, OZE i atom nieuchronnymi kierunkami rozwoju

Do budownictwa drogowego dołącza energetyka, która wyrasta  
na segment rynku z najkorzystniejszymi perspektywami na nad-
chodzące lata.

Polska jest największym beneficjentem wśród krajów unijnych, 
jeżeli chodzi o środki finansowe na transformację energetyczną 
w latach 2021-2027 (aż 26,6 mld euro, 24% wszystkich środków 
unijnych przeznaczonych na ten cel dla krajów członkowskich).  

Czeka nas transformacja energetyczna, która będzie ogromnym 
wyzwaniem, ale i szansą dla wielu firm na rozwój. Nakłady na 
transformację sektora energetycznego do 2030 r. mogą wynieść 
nawet 135 mld euro (uwzględniając działania osłonowe sektora 
wydobywczego powiązanego z sektorem elektroenergetycznym 
i ciepłownictwem).

Nabierają konkretów plany związane z budową elektrowni ato-
mowych, coraz więcej dużych firm ogłasza plany związane 
z budową małych elektrowni atomowych w oparciu o techno-
logię SMR, w tym na pewno firmy budowlane, które już teraz 
mają duże doświadczenie w realizacji inwestycji przemysło-
wych i energetycznych, a szczególnie te, które już podpisały 
listy intencyjne czy to z Amerykanami (Westinghouse),  

czy Koreańczykami (KHNP – Korea Hydro & Nuclear Power). 
Ten kierunek to kierunek strategiczny i długofalowy, natomiast 
już obecnie jesteśmy świadkami ofensywy jeżeli chodzi o budo-
wę farm fotowoltaicznych – zgłaszany jest silny popyt. Mamy 
nadzieję, że uda się wreszcie uchwalić ustawę wiatrakową, która 
sprawi, że do farm fotowoltaicznych dołączą farmy wiatrowe na 
lądzie. Tutaj jednak warunkiem koniecznym jest zniesienie nie-
racjonalnego limitu odległościowego. 

Gwiazdą rynku OZE w ostatnich kilkunastu miesiącach była fo-
towoltaika. W grudniu 2022 r. moc zainstalowana w polskiej fo-
towoltaice wyniosła prawie 12,2 GW. Oznacza to wzrost o 58,7% 
w stosunku do grudnia 2021 r. Było to spowodowane nowymi 
przepisami, które od 1 kwietnia 2022 r. miały wyeliminować do-
tychczasowy, korzystny dla odbiorców system opustów.

Rok 2022 po raz pierwszy należał do dużych farm PV, których 
dynamicznie zaczęło przybywać. W 2023 r. będzie jeszcze wię-
cej inwestycji farmowych – wskazują na to aukcje mocy, ogła-
szane projekty komercyjne i wydane warunki przyłączenia 
do sieci. 

I wreszcie kolejny segment, który czeka nieuchronny wzrost ak-
tywności – realizacja inwestycji w sieci przesyłowe. Przyłącza-
nie nowych źródeł mocy, realizacja farm offshore i ogólnie ko-
nieczna modernizacja istniejących sieci przesyłowych sprawiają, 
że w nadchodzących latach popyt na realizację inwestycji tego 
typu będzie coraz większy. Do inwestycji w offshore szykuje się 
pokaźna grupa firm, m.in. Polenergia, PGE, PKN Orlen, EDPR, 
RWE i Tauron. Docelowo, by wybudować 11 GW mocy na Bałty-
ku potrzebne będą inwestycje rzędu 140-150 mld zł.

Na początku lutego 2023 r. Ministerstwo Infrastruktury roz-
strzygnęło na korzyść Grupy PGE kolejne dwa nowe postępowa-
nia lokalizacyjne dla morskich farm wiatrowych. Obecnie Grupa 
PGE realizuje na Morzu Bałtyckim projekty wiatrowe o mocy 
ok. 3,4 GW. Po otrzymaniu ostatecznych decyzji PGE będzie 
mogła zbudować w kolejnych dekadach na wszystkich nowo po-
zyskanych obszarach dodatkowo ok. 3,7 GW, osiągając łącznie 
ponad 7,1 GW mocy.

Aby wszystkie nowe moce mogły efektywnie współdziałać z kra-
jową siecią energetyczną konieczna jest modernizacja i rozbudo-
wa sieci przesyłowych i dystrybucyjnych – na inwestycje w dys-
trybucję grupy energetyczne planują wydać łącznie ok. 130 mld zł 
do roku 2030 (obecnie wydają ok. 8 mld zł rocznie). Grupa PSE 
w latach 2023-2032 planuje przeznaczyć na inwestycje infrastruk-
turalne ok. 36 mld zł (m.in. budowa linii HVDC, która umożliwi 
przesyłanie energii z północy na południe Polski, wytworzonej 
w lądowych i morskich źródłach wiatrowych).

Rynek budowlany w 2022 r. okazał się relatyw-
nie stabilny i odporny na szereg niekorzystnych 
czynników, które ograniczały rozwój gospodarczy. 
Na bazie ostatniej aktualizacji prognoz przygo-
towanych w zespole PMR oceniamy, że w ujęciu 
realnym rynek budowlany utrzymał wzrost na po-
ziomie niespełna 1%. W otoczeniu wszechobec-
nej inflacji oraz niepewności ograniczającej nowe 
projekty inwestycyjne to pozytywny rezultat. 
W budownictwie kubaturowym obserwujemy już 
jednak silne spadki nowo rozpoczynanych budów, 
pozytywne wyniki branży były efektem toczących 
się inwestycji. W 2023 r. spadek produkcji budow-
lano-montażowej w budownictwie kubaturowym 
jest już nieunikniony. W tym otoczeniu nadzieje 
na przeciwwagę dla spadającej części kubaturowej 
rynku związane są po raz kolejny z branżą inży-
nieryjną.

Budownictwo drogowe – największa i stabilna 
część budownictwa infrastrukturalnego

Budownictwo drogowe odpowiada za najwięk-
szą część budownictwa inżynieryjnego w Polsce 
– w 2022 r. było to 40% całego segmentu polskiej 
infrastruktury. Olbrzymia pula środków w nowym 
programie budowy dróg krajowych i autostrad 
w połączeniu z przewidywalną i stabilną polityką 
GDDKiA w zakresie realizowania inwestycji spra-
wiają, że budownictwo drogowe jest stabilnym seg-
mentem rynku budowlanego. 

Duże firmy, które właściwie podchodzą do kwestii 
kalkulowania ofert i mają wysokie moce produk-
cyjne stoją na uprzywilejowanej pozycji. W nad-
chodzących latach nie przewidujemy dużych zmian 
w tym zakresie – to największy i najbardziej sta-
bilny odcinek rynku budownictwa inżynieryjnego.

Realizację Programu Budowy Dróg Krajowych 
i Autostrad wspiera proces waloryzacji, który GDD-
KiA realizuje na szeroką skalę. Od lipca 2022 r. do 
końca 2022 r. (a więc od momentu rozpoczęcia 
podpisywania zwiększonych aneksów) GDDKiA 
podpisała aneksy waloryzacyjne łącznie dla 117 
inwestycji realizowanych przez 26 wykonawców. 

Rok 2022 był kolejnym pozytywnym okresem pod 
względem aktywności inwestycyjnej w drogownic-
twie. W roku tym GDDKiA:
• ogłosiła przetargi dla 20 odcinków nowych dróg 
krajowych o długości 226,8 km, w tym m.in. 11 za-
dań z PBDK o łącznej długości 135,2 km oraz trzy 
obwodnice z PB100 o łącznej długości 21,9 km;
• podpisała 24 umowy na zadania o łącznej długo-
ści 333,4 km i wartości blisko 12,8 mld zł;
• oddała do użytku 26 zadań inwestycyjnych o łącznej 
długości 321,8 km.

Plany na 2023 r. są ambitne – rozpoczyna się wie-
loletni maraton inwestycyjny, określony nowym 
PBDKiA, o wartości ponad 294 mld zł. Zakła-
da on realizację ponad 2,5 tys. km nowych dróg  

Budownictwo inżynieryjne 
nadzieją na stabilizację 
w  polskim budownictwie
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Wszystkie te czynniki zapowiadają nadejście tłustych lat w polskim 
budownictwie energetycznym, a rozwój OZE (farm fotowoltaicznych) 
już obecnie przekłada się na silne wzrosty zapotrzebowania na prace 
budowlano-montażowe w tym segmencie.

Budownictwo kolejowe – ciągle niewykorzystany potencjał, 
problemy z efektywną waloryzacją

Do zamknięcia rozliczania inwestycji dofinansowywanych środka-
mi z budżetu unijnego 2014-2020 pozostał praktycznie rok (reali-
zacja projektów do końca 2023 r.). Sprawia to, że na budowanych 
drogach krajowych oraz liniach kolejowych narasta walka z czasem 
o ukończenie realizowanych inwestycji w terminie. Widać to szcze-
gólnie na przykładzie kolei.

Zaawansowanie KPK (w obecnej formie) według stanu na luty 2023 r. 
w ujęciu wartości inwestycji zakończonych i będących w trakcie re-
alizacji łącznie wynosi 98,8%. Zakończono prace nad inwestycjami 
o łącznej wartości 31,8 mld zł, a w realizacji – na różnych poziomach 
zaawansowania – są inwestycje o wartości aż 44,1 mld zł. W proce-
durach przetargowych znajdują się projekty o wartości 0,4 mld zł. 

Negatywnym czynnikiem wpływającym na ograniczenie potencja-
łu do wzrostów budownictwa inżynieryjnego jest wciąż nieurucho-
mione finansowanie w ramach Krajowego Planu Odbudowy (KPO). 
Czynnik ten w krótkim okresie czasu jest łagodzony prefinanso-
waniem projektów inwestycyjnych przez Polski Fundusz Rozwo-
ju. W długim okresie czasu brak uruchomienia środków z KPO 
zmniejszy potencjał rynku budownictwa inżynieryjnego w Polsce. 
Przykładowo, na projekty kolejowe przeznaczono w KPO 11 mld zł.   

Kolejnym czynnikiem negatywnie oddziaływującym na branżę budow-
nictwa kolejowego jest fakt problemów z efektywną waloryzacją reali-
zowanych kontraktów. 

Choć istnieją przepisy umożliwiające waloryzację kontraktów, pro-
blemem jest znalezienie środków na realne aneksowanie umów na bu-
dowy linii kolejowych. Mechanizm waloryzacji nie działa w praktyce 
– nie podpisano jeszcze dotąd konkretnych umów o skali zadowala-
jącej wykonawców. Firmy realizujące kontrakty kolejowe skarżą się 
na coraz cięższą sytuację płynnościową, toczą się cały czas negocjacje 
pomiędzy Ministerstwem Infrastruktury a przedstawicielami branży.

Z drugiej strony pozytywnym czynnikiem dla kondycji budownictwa 
kolejowego jest realizacja kolejowego komponentu Centralnego Portu 
Komunikacyjnego. Według ostatnich ustaleń, zaplanowanych do reali-
zacji jest 1 981 km linii kolejowych do 2034 r. Zgodnie z Programem 
Wieloletnim, do 2023 r. przewidywane jest ukończenie prac przygoto-
wawczych na długości 1 600 km. Pierwsze roboty budowlane mają roz-
począć się już w 2023 r.

Komponent kolejowy CPK obejmuje zarówno budowę nowych linii 
kolejowych, jak i modernizacje istniejących. Proces inwestycyjny 
w zakresie budowy nowych linii kolejowych obsługiwany będzie 
przez spółkę celową CPK, natomiast dostosowanie istniejącej in-
frastruktury kolejowej znajdującej się w zarządzaniu PKP PLK do 
potrzeb zharmonizowania z koncepcją CPK ma być realizowane 
przez PKP PLK. 

Optymizmem może napawać fakt, że mimo problemów z zapewnie-
niem i uruchomieniem finansowania PKP PLK opracowywało doku-
mentację i przygotowywało dokumenty do przetargów – w 2023 r. 
planowane jest ogłoszenie postepowań przetargowych o wartości 
15-20 mld zł.

Prognozy rozwoju budownictwa inżynieryjnego na 2023 rok

Według naszych estymacji, wartość polskiego rynku budownictwa 
inżynieryjnego w 2022 r. wyniosła  84,9 mld zł, co stanowiło 28,5% 
wartości całego rynku budowlanego dla tego okresu. Segment ten 
uplasował się zatem standardowo na ostatniej pozycji pod kątem 
udziału wartości poszczególnych segmentów rynku budowlanego.

Szereg optymistycznych czynników występujących w największych 
segmentach budownictwa inżynieryjnego pozwala jednak z optymi-
zmem oczekiwać rozwoju branży w 2023 r. Gdy budownictwo ku-
baturowe doświadcza załamania, prace infrastrukturalne będą tym 
segmentem, który złagodzi niekorzystne tendencje obserwowane 
w budownictwie  budynków mieszkalnych i niemieszkalnych. Sce-
nariusz bazowy naszej prognozy zakłada, że w ujęciu nominalnym 
wartość rynku budownictwa inżynieryjnego wzrośnie o 0,9 mld zł. 

Najważniejszy tydzień 
polskiego budownictwa

29 stycznia – 2 lutego 2024 roku
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Jednak sam przepis nie chroni interesów 
wykonawców w przyszłych sporach wa-
loryzacyjnych. Ustawodawca w dalszym 
ciągu pozostawił zamawiającym dużą 
swobodę w kształtowaniu tych postano-
wień w umowach, a orzecznictwo nadal 
nakłada na wykonawcę ciężar udowod-
nienia m.in. wpływu wahań cen czy 
wskaźników GUS na faktyczny wzrost 
kosztów realizacji danej umowy. 

Powyższe znajduje potwierdzenie w wy-
roku KIO z 6.05.2022 r., gdzie Izba uzna-
ła, że dostrzega i nie pomija argumentów 
przedstawionych przez odwołującego  
co do tego, że „koszty wynagrodzeń, pa-
liwa czy energii elektrycznej wzrosły 
znacząco, jednak argumentacja ta, aby 
mogła okazać się skuteczna, powinna być 
poparta dowodami nie tylko na wyso-
kość zmian tych wskazanych kosztów, ale 
także powinna zmierzać do wykazania,  
że udział tych kosztów w przedmiocie 
usługi jest tak istotny, że ich zmiana od-
działuje na rentowność świadczenia wy-
konawcy”.

Wyzwaniem jest ustalenie adekwatnego 
wskaźnika waloryzacyjnego, który znaj-
dzie zastosowanie dla danej inwestycji. 
W praktyce zamawiający nie korzystają 
z dodatkowych mechanizmów ułatwiają-
cych realizację inwestycji, np. możliwości 
waloryzacji wynagrodzenia od początku 
realizacji kontraktu lub możliwości wie-
lokrotnej zmiany wynagrodzenia. 

Zastosowanie powyższych rozwiązań uza-
leżnione jest każdorazowo od brzmienia 
klauzuli waloryzacyjnej wprowadzonej 
przez Zamawiającego w danej umowie.  
By zminimalizować ryzyko występowania 
z roszczeniami przez wykonawców, war-
to rozważyć wprowadzenie i stosowanie 
klauzul waloryzacyjnych dopasowanych 
do specyfiki kontraktu i kompleksowo re-
gulujących zasady waloryzacji.

W kontraktach realizowanych poza reżi-
mem PZP nie ma obowiązku zastrzega-

nia jakichkolwiek klauzul waloryzacyj-
nych. Stąd też, zgłoszenie roszczenia 
zamawiającemu jest jedyną „ścieżką” dla 
wykonawcy by uzyskać dodatkowe wy-
nagrodzenie. Pojawia się zatem pytanie, 
jakie warunki musi spełnić wykonawca,  
by prawidłowo wykazać roszczenie, które 
będzie mógł uwzględnić zamawiający.

Przede wszystkim wykonawcy powin-
ni wykazać, że dany skutek pandemii 
lub wojny w Ukrainie miał rzeczywisty 
wpływ na realizację prac. Wymagane 
jest tutaj powiązanie danego zdarze-
nia z poniesieniem określonego kosztu,  
co ma przełożenie na żądanie podwyż-
szenia wynagrodzenia.

Wykazanie związku przyczynowego 
zgodnie z opisanymi powyżej kryteria-
mi nie jest łatwe. Dlatego istotne jest, 
by wykonawcy w całym okresie realiza-
cji inwestycji na bieżąco dokumentowa-
li wszelkie zdarzenia mające wpływ na 
prace, w tym w szczególności na wzrost 
kosztów, co umożliwi spełnienie obo-
wiązku przedstawienia dokumentów 
w razie konieczności zgłoszenia roszcze-
nia. Warto również rozważyć powołanie 
zewnętrznego eksperta, który ustali cho-
ciażby wysokość dodatkowego wynagro-
dzenia w oparciu o aktualne czynniki 
ekonomiczne.

Korzystne dla stron jest także zawarcie 
tzw. umowy dowodowej. Strony ustala-
ją w niej jakie fakty i dokumenty będą 
brane pod uwagę przy analizie roszczeń. 
Umowa dowodowa może stanowić wy-
tyczne dla wykonawcy w toku realizacji 
kontraktu jakie dokumenty powinien 
gromadzić by skutecznie uzasadnić swo-
je roszczenia. 

Opisane powyżej zagadnienia składają 
się na przykładowe rozwiązania stoso-
wane w ramach instytucji tzw. claim ma-
nagementu (zarządzania roszczeniami),  
coraz częściej wdrażanej w realizowa-
nych kontraktach infrastrukturalnych. 

Claim management ma na celu przede 
wszystkim zminimalizowanie roszczeń 
w toku realizacji projektów, strukturyza-
cję procedur w wypadku ich wystąpienia, 
jak i zapobieżenie inicjowania przez stro-
ny długich i kosztownych postepowań są-
dowych czy arbitrażowych.

Ponowna rewizja łańcucha dostaw zgod-
nie z zasadami zrównoważonego rozwoju 
w oparciu o wymogi ESG, może dopro-
wadzić do zmian w doborze wykonaw-
ców, dostawców czy siły roboczej. Może 
to z kolei implikować kolejne podwyższe-
nie kosztów realizacji kontraktów, a co za 
tym idzie – dalsze roszczenia waloryza-
cyjne. Dlatego też rekomendujemy stoso-
wanie rozwiązań właściwych dla claim 
managementu zarówno w realizowanych, 
jak i przyszłych umowach obejmujących 
projekty infrastrukturalne. 

Nowa rzeczywistość kontraktowa stwo-
rzyła pośród wielu realizujących projek-
ty wykonawców podstawy do składania 
roszczeń do zamawiających dotyczących 
podwyższenia/waloryzacji ustalonego 
w umowach wynagrodzenia i/lub prze-
dłużenia terminu na realizację kontraktu. 

Nowelizacja ustawy Prawo Zamówień 
Publicznych wprowadzona w listopa-
dzie 2022 r. w art. 439 rozszerzyła za-
kres umów, w których zamawiający są 
zobowiązani do wprowadzania klau-
zul waloryzacyjnych. Wymóg ten teraz 
dotyczy wszystkich typów zamówień 
na usługi i roboty budowlane oraz do-
stawy, w których umowy są zawiera-
ne na okres dłuższy niż 6 miesięcy.  

Pandemia COVID-19 oraz 
wybuch wojny w Ukrainie 
na stałe zmieniły rzeczywi-
stość realizacji projektów 
infrastrukturalnych w Polsce 
i na świecie. Istotny wzrost 
cen surowców, przerwane, 
czy w całości wyłączone łań-
cuchy dostaw nieprzerwanie 
stanowią problem niejednej 
inwestycji zarówno dla wyko-
nawcy, jak i zamawiającego. 

Waloryzacja 
wynagrodzenia  
jako element umowy 
i  strategii claim management
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CMS jest jedną z najwięk-
szych międzynarodowych 
kancelarii w  Polsce, świad-
czącą od ponad 25 lat 
kompleksowe usługi praw-
ne i podatkowe dla firm. 
 Nasza specjalizacja obej-
muje m.in. doradztwo z za-
kresu energetyki odnawial-
nej, energetycznych spraw 
regulacyjnych, projektów 
 inwestycyjno-budowlanych, 
transakcji nieruchomo-
ściowych oraz infrastruk-
turalnych, prawa ochrony 
środowiska oraz projektów 
w sektorze gazu i ropy 
naftowej.



W przypadku ustalenia gminnych standar-
dów dostępności infrastruktury społecznej 
wydanie decyzji o warunkach zabudowy 
dla budynku, w ramach którego ma być 
realizowana funkcja mieszkaniowa będzie 
możliwe, jeżeli każda działka ewidencyj-
na na terenie inwestycji spełni gminne 
standardy dostępności infrastruktury spo-
łecznej poprzez dostęp do obiektów infra-
struktury społecznej oraz drogi dojścia ist-
niejące w dniu wydania tej decyzji.

Wydanie decyzji o warunkach zabudowy 
dla zabudowy przemysłowej lub zabudowy 
magazynowej stanowiącej przedsięwzięcie 
mogące zawsze lub potencjalnie znacząco 
oddziaływać na środowisko będzie możli-
we jedynie w przypadku łącznego spełnie-
nia warunków wskazanych w ustawie oraz 
braku istniejących oraz przewidzianych 
w pozwoleniu na budowę albo zgłoszeniu 
budowy, wobec którego organ administra-
cji architektoniczno-budowlanej nie wniósł 
sprzeciwu, budynków mieszkalnych albo 
budynków o funkcji mieszanej, w skład 
której wchodzi funkcja mieszkaniowa na 
obszarze analizowanym. W połączeniu 
z nową regułą, że dla tego typu zabudowy 
obszar analizowany będzie wyznaczany 
w promieniu 200 m od terenu inwestycji, 
zasada ta w praktyce umożliwi realizację 
zabudowy produkcyjnej i magazynowej 
o powierzchni zabudowy wynoszącej po-
wyżej 1 ha (lub 0,5 ha w przypadku obsza-
rów objętych formami ochrony przyrody) 
w odległości mniejszej niż 200 m od zabu-
dowy mieszkaniowej, wyłącznie na podsta-
wie planu miejscowego.

Nowelizacja wpłynie na zmniejszenie licz-
by wydawanych decyzji o warunkach zabu-
dowy, które wbrew pierwotnym intencjom 
ustawodawcy stały się zamiast planów miej-
scowych podstawowym narzędziem do usta-
lania lokalizacji i parametrów inwestycji.

Na obecnym etapie prac legislacyjnych 
wrócono do pomysłu, aby decyzja o warun-
kach zabudowy wygasała po upływie 5 lat 
od dnia, w którym stała się prawomocna. 

Termin obowiązywania decyzji o warun-
kach zabudowy ma jednak nie dotyczyć 
decyzji, które stały się prawomocne przed 
dniem wejścia w życie nowelizacji.

Obecnie stwierdza się wygaśnięcie decyzji 
o warunkach zabudowy, jeżeli inny wnio-
skodawca uzyskał pozwolenie na budowę 
lub dla tego terenu uchwalono plan miej-
scowy, którego ustalenia są inne niż w wy-
danej decyzji. Nowelizacja zawiera dwa 
dodatkowe przypadki wygaśnięcia decyzji 
o warunkach zabudowy, gdy nie wniesio-
no sprzeciwu wobec zgłoszenia budowy 
dokonanego przez innego wnioskodawcę 
oraz gdy inny wnioskodawca zgłosił na 
podstawie uproszczonego zgłoszenia budo-
wę na szczególnych zasadach wolno stoją-
cego, nie więcej niż dwukondygnacyjnego 
budynku mieszkalnego jednorodzinnego 
o powierzchni zabudowy do 70 m². Zgod-
nie ze znowelizowanym prawem nie bę-
dzie stwierdzało się wygaśnięcia decyzji 
o warunkach zabudowy zawierającej usta-
lenia inne niż w uchwalonym planie miej-
scowym, jeżeli została wydana ostateczna 
decyzja o pozwoleniu na budowę, upłynął 
termin na wniesienie sprzeciwu wobec 
zgłoszenia budowy lub wnioskodawca do-
konał ww. zgłoszenia budowy domu o po-
wierzchni zabudowy do 70 m kw.

Odszkodowanie i opłata planistyczna

W wyniku uwzględnienia uwag z nowelizacji 
usunięto istotne zmiany przepisów dotyczą-
cych odszkodowania za obniżenie wartości 
nieruchomości oraz uiszczania opłaty plani-
stycznej w przypadku wzrostu jej wartości wo-
bec uchwalenia lub zmiany planu miejscowego.

Obligatoryjnym warunkiem pobrania opłaty 
planistycznej pozostanie zbycie nieruchomo-
ści a jej wysokość nie będzie wyższa niż 30% 
wzrostu wartości gruntu. To dobra informacja 
dla właścicieli nieruchomości, którzy obawiali 
się nowej daniny płaconej niezależnie od zbycia 
nieruchomości z samego faktu uchwalenia lub 
zmiany planu miejscowego i to w stałej wysoko-
ści 30% liczonych od wzrostu wartości gruntu.

Wycofano się także z zapisów dotyczących 
pobrania opłaty planistycznej w przypadku 
wydania decyzji o warunkach zabudowy. 
Zawarto jednak informację, że obowiązu-
jące prawo umożliwia gminom pobieranie 
opłaty planistycznej w przypadku zbycia 
nieruchomości i wzrostu jej wartości w wy-
niku wydania decyzji o warunkach zabudo-
wy. Dotychczas gminy próbowały nakładać 
opłaty w przypadku wydania decyzji o wa-
runkach zabudowy, ale było to kwestiono-
wane przez sądy administracyjne.

W ramach nowelizacji proponuje się, aby 
obniżenie oraz wzrost wartości nierucho-
mości stanowił różnicę między wartością 
nieruchomości określoną przy uwzględ-
nieniu przeznaczenia terenu obowiązu-
jącego po uchwaleniu lub zmianie planu 
miejscowego, a jej wartością określoną 
przy uwzględnieniu: przeznaczenia terenu, 
obowiązującego przed zmianą tego planu; 
faktycznego sposobu użytkowania nieru-
chomości przed jego uchwaleniem. 

Od wielu lat trwają dyskusje nad reformą planowa-
nia przestrzennego. Przedstawiano różne koncep-
cje, w tym zakładające stworzenie nowej ustawy 
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym 
lub kodeksu urbanistyczno-budowlanego. Na po-
czątku marca 2023 r. Rada Ministrów przyjęła pro-
jekt ustawy o zmianie ustawy o planowaniu i za-
gospodarowaniu przestrzennym oraz niektórych 
innych ustaw. Przewidziano w nim istotne modyfi-
kacje ustawy z 27 marca 2003 r. o planowaniu i za-
gospodarowaniu przestrzennym.

Plan ogólny

Nowelizacja ma wprowadzić plan ogólny gminy 
(dalej: plan ogólny), który będzie obligatoryjnym 
dokumentem planistycznym. Ma być uchwalany 
dla całego obszaru gminy, z wyłączeniem terenów 
zamkniętych innych niż ustalone przez ministra 
właściwego do spraw transportu. Zastąpi studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy (dalej: studium).

Plan ogólny będzie aktem prawa miejscowego wiążącym 
dla ustaleń miejscowego planu zagospodarowania prze-
strzennego (dalej: plan miejscowy) i decyzji o warun-
kach zabudowy. W planie ogólnym zostaną określone 
strefy planistyczne oraz gminne standardy urbanistycz-
ne. Zawarte mogą zostać również obszary uzupełnie-
nia zabudowy oraz obszary zabudowy śródmiejskiej. 
Uchwalenie planu ogólnego nie spowoduje jednak utraty 
mocy przez obowiązujące plany miejscowe.

Zmiana ta może wpłynąć na uporządkowanie polityki 
przestrzennej gmin. Umożliwi samorządom bar-

dziej skuteczne realizowanie władztwa planistycz-
nego. Zapewne wzbudzi jednak obawy wśród wła-
ścicieli prywatnych nieruchomości, albowiem przy 
okazji uchwalania planu ogólnego zmianie może 
ulec przeznaczenie gruntów a dodatkowo zostanie 
ograniczona możliwość wydawania decyzji o wa-
runkach zabudowy.

Studia mają obowiązywać do dnia wejścia w życie 
planów ogólnych, jednak nie dłużej niż do 31 grud-
nia 2025 r. Gminy na dalszym etapie prac legislacyj-
nych mogą postulować wydłużenie tego terminu lub 
jego ustalenie w odniesieniu do dnia wejścia w życie 
nowelizacji. Z uwagi na obszerność studium, koszty 
jego sporządzenia i procedurę, niektóre gminy mogą 
być przeciwne proponowanej zmianie. Szczególnie 
istotne będzie to dla gmin, które są obecnie w trak-
cie zmiany lub sporządzania nowego studium albo 
niedawno je uchwaliły a muszą brać pod uwagę 
wprowadzenie planu ogólnego w niedługim czasie.

Warunki zabudowy

Aktualnie decyzje o warunkach zabudowy wydaje się 
dla terenów nieobjętych planami miejscowymi po speł-
nieniu warunków wskazanych w ustawie. Projekt usta-
wy zakłada, że decyzja o warunkach zabudowy będzie 
wydawana wyłącznie na obszarach uzupełnienia za-
budowy wskazanych w planie ogólnym oraz ma być 
zgodna z jego wymogami co do funkcji zabudowy oraz 
parametrów i wskaźników urbanistycznych. Zmianę 
uzasadniono wadą dotychczasowego systemu plano-
wania przestrzennego wskazując na niewystarczającą 
rolę studium, w szczególności w zakresie wpływu na 
wydawanie decyzji o warunkach zabudowy.

Trwają prace nad dużą nowelizacją przepisów dotyczących planowania i zagospodarowania 
przestrzennego, która obejmie m.in. wprowadzenie planu ogólnego gminy oraz zmiany w wydawaniu 
decyzji o warunkach zabudowy.

Zmiany w  planowaniu  
przestrzennym
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PRAWOPRAWO

 Piotr Jarzyński
Wspólnik w Kancelarii 
Prawnej Jarzyński & 
Wspólnicy. Specjalizuje 
się w obsłudze spraw 
dotyczących nieruchomości 
i inwestycji budowlanych, 
w szczególności w zakresie 
postępowań o wydanie 
warunków zabudowy, 
pozwoleń na budowę  
oraz legalizacyjnych.  
Jest redaktorem 
i współautorem książki pt. 
„Inwestycje budowlane 
w praktyce”.

Kancelaria Prawna 
Jarzyński & Wspólnicy Sp.k.

Kancelaria istnieje od 
1989 roku i jest jedną 
z pierwszych tego typu firm 
w Polsce. Jesteśmy firmą 
rodzinną, łączącą pokolenia, 
a tym samym prawniczą 
tradycję i doświadczenie 
z nowoczesnym 
podejściem do świadczenia 
usług. Główne obszary 
naszej specjalizacji 
to Prawo Budowlane 
i Nieruchomości, Prawo 
Własności Intelektualnej, 
Prawo Cywilne, Prawo 
Administracyjne, Prawo 
Gospodarcze.

 Piotr Jarzyński



W jaki sposób przeciąć to 
błędne koło? Jesteśmy w Polsce 
w toku lub w przededniu ważnych 
zadań inwestycyjnych, stabilny sektor 
projektowy i inżynieryjny jest potrzebny, 
aby sprawnie je prowadzić.   

Nie ma oczywiście idealnego rozwiązania, 
ale martwi mnie bardziej, że nie ma szyb-
kiego rozwiązania.

Natomiast płaszczyzny do działania podzie-
liłabym na trzy obszary: pierwsze dwa to 
budowanie partnerskich relacji pomiędzy 
zamawiającymi a wykonawcami oraz współ-
praca i budowanie poczucia tożsamości we-
wnątrz branży. Nie bez powodu wymieniam 
te obszary jako pierwsze, bo to one dopiero 
pozwalają na zrobienie trzeciego kroku, czyli 
wdrożenie już bardzo konkretnych narzędzi 
prawnych czy organizacyjnych mogących 
realnie wpłynąć na warunki realizacji usług, 
takich jak: wprowadzenie warunków udzia-
łu w postępowaniu i kryteriów oceny ofert, 
pozwalających na wybór wykonawcy nie 
tylko w oparciu o najniższą cenę; eliminacja 
z postępowania wykonawców nierzetelnych 
lub oferujących cenę rażąco niską; konstru-
owanie rozsądnych warunków umownych, 
które z jednej strony zabezpieczą interesy 
zamawiających, a z drugiej strony rzetel-
nie i sprawiedliwie ocenią i rozliczą pracę 
projektanta i inżyniera. Oczywiście mówię 
tu o ogólnikach, ale chciałabym dodać, że 
szczegółowe rozwiązania tych kwestii zo-
stały w większości już wypracowane w ra-
mach Związku i przedstawione kluczowym 
publicznym zamawiającym. 

Problem jednak polega na tym – zakładając 
nawet, że będzie wola po stronie zamawia-
jących – aby dość istotnie zmienić obecne 
warunki przetargowe na projektowanie 
i nadzór to skutki takiej zmiany zaobser-
wujemy w cyklu kilkuletnim.  

Wróćmy w takim razie do wspominkach 
dwóch kluczowych kwestii – współpraca 
z zamawiającymi i w ramach branży. 
Jakie są Pani refleksje na ten temat?

Moim zdaniem największe rezerwy tkwią 
w sferze relacji między inwestorami a wyko-
nawcami zamówień, jak również we współ-
pracy wewnątrz branży. W obu obszarach 
bardzo dużo zmieniło się na przestrzeni 3 lat 
funkcjonowania ZOPI. Firmy projektowe 
i nadzorowe, które do tej pory postrzegały 
siebie nawzajem w głównej mierze jako kon-
kurentów, zdefiniowały wspólne cele i kon-
sekwentnie starają się je realizować. 

Jednocześnie pozostajemy w stałym dialo-
gu z głównymi zamawiającymi publiczny-
mi. Z Generalną Dyrekcją Dróg Krajowych 
i Autostrad negocjujemy wzorcową umowę 
na projektowanie, przekazaliśmy jej także 
informacje z naszych firm członkowskich 
o strukturze ich realnych kosztów, na pod-
stawie których przygotowano propozycje 
waloryzacji kontraktów na ich usługi za 
okres po 24 lutego 2022 r. Przygotowaliśmy 
również uwagi do przedstawionych nam 
projektów umów bazowych PKP PLK na 
przygotowanie inwestycji oraz na zarządza-
nie kontraktami. Z obydwoma podmiotami 
rozmawiamy o waloryzacji kontraktów. 
Oczywiście nie są to łatwe rozmowy, ale 
jako ich uczestnik zawsze staram się zacho-
wać zdrowy rozsądek i poszukiwać kom-
promisu – wiem, że są rozwiązania, których 
zamawiający nie zaakceptują, wiem też, że 
są takie, które poprawią warunki realizacji 
umów dla firm i można je wprowadzić bez 
ryzyka dla strony publicznej i do tych stara-
my się przekonać zamawiających. 

Generalnie uważam, że sama rozmowa ma 
już bardzo istotny wymiar przy założeniu, 
że obie strony stać na szczerość i refleksję 
również co do tego co same muszą poprawić. 
Cieszę się, że w Związku nie mamy do siebie 
bezkrytycznego podejścia, ale zdajemy sobie 
sprawę, co jest do zrobienia po naszej stronie, 
otwarcie o tym zamawiającemu mówimy, 
jednocześnie komunikując czego potrzebuje-
my od niego, aby zmienić te „słabe punkty”. 
Uważam, że taka otwarta rozmowa przyno-
si efekty i coraz częściej zdarza nam się, że 
zamawiający rozumie nasz punkt widzenia 
i stara się wyjść naprzeciw oczekiwaniom. 

Podsumowując – tylko współpraca jest 
kluczem do zminimalizowania skutków 
trudnych realiów rynkowych w jakich 
funkcjonujemy. 

Podczas Pierwszego Kongresu Projektantów 
i Inżynierów tytułem jednej z debat było pytanie 
– komu potrzebny jest projektant i inżynier?  
Jak Pani odpowiedziałaby na to pytanie? 

Tytuł debaty miał otworzyć dyskusję, której celem 
było nie tyle wprost udzielenie odpowiedzi na tak 
postawione pytanie, ale zachęcenie uczestników 
i zabierających głos do zastanowienia się nad tym, 
jaki projektant i inżynier potrzebny jest polskiemu 
sektorowi infrastrukturalnemu i budowlanemu, do 
spojrzenia z perspektywy na sektor i oceny jego 
kondycji. Wydarzenie było dedykowane przedsta-
wicielom sektora, którzy oczywiście doskonale 
znają rolę projektanta i inżyniera w procesie inwe-
stycyjnym, ale sądzę, że nie zawsze zastanawiają 
się nad tym, czy ta rola jest optymalnie zbudowana. 
Obecny model realizacji inwestycji publicznych, 
jakkolwiek ulegał pewnym zmianom na przestrze-
ni lat, to akurat w obszarze przygotowania i nad-
zoru nad inwestycjami trudno ocenić te zmiany 
jako podążające za zmieniającą się rzeczywistością 

biznesową i potrzebami rynku. Umowy na usługi 
projektowe i usługi konsultanta ewoluowały przez 
lata w kierunku istotnej dysproporcji pomiędzy 
pozycją zamawiającego i wykonawcy, z niekorzy-
ścią oczywiście dla wykonawcy. I jakkolwiek rozu-
miem, że zamówienia publiczne rządzą się pewny-
mi prawami i słowo „równowaga kontraktowa” jest 
tu rozumiane nieco inaczej, to jednak celem powin-
no być dążenie do takiego modelu realizacji pro-
jektów inwestycyjnych, który będzie pozwalał na 
stabilizację, a w kolejnym kroku na rozwój sektora 
projektowego i inżynieryjnego. Sytuacja, w której 
rosnący zakres odpowiedzialności i obowiązków 
nie idzie w parze z rzetelnym wynagrodzeniem 
niestety na to nie pozwala – wykonawcy nie są 
w stanie wygenerować wyników, które pozwolą 
im być konkurencyjnym na poziomie wynagro-
dzeń specjalistów, czy też inwestować w rozwój. 
To z kolei powoduje odpływ ekspertów do innych 
branż i spadek jakości usługi, często słusznie za-
rzucany przez zamawiających. W ten sposób mamy 
błędne koło.  

Obecny model realizacji inwestycji publicznych – choć ulegał pewnym 
zmianom na przestrzeni lat – to jednak w obszarze przygotowania i nadzoru 
nad inwestycjami trudno ocenić te zmiany jako podążające za zmieniającą 
się rzeczywistością biznesową i potrzebami rynku. Problem polega na tym, 
że nawet gdy będzie wola po stronie zamawiających, aby dość istotnie 
zmienić obecne warunki przetargowe na projektowanie i nadzór,  
to skutki takiej zmiany zaobserwujemy w cyklu kilkuletnim. 

W  trudnych 
realiach rynkowych 
najważniejsza jest 
współpraca
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Wywiad z Anną Oleksiewicz, Wspólnikiem Zarządzającym Hoogells,  
Prezesem Zarządu Związku Ogólnopolskiego Projektantów i Inżynierów (ZOPI).

 Anna Oleksiewicz
Założyciel oraz wspólnik 
zarządzający kancelarii 
Hoogells, adwokat, członek Izby 
Adwokackiej w Warszawie.  
Prezes Zarządu Związku 
Ogólnopolskiego Projektantów 
i Inżynierów (ZOPI), którego 
głównym celem jest propagowanie 
ochrony interesów podmiotów 
skupiających swoją działalność 
na projektowaniu, usługach 
inżynieryjnych 
oraz usługach powiązanych 
z usługami inżynierów 
i projektantów. Swoją działalność 
zawodową koncentruje na 
obszarze infrastruktury 
i budownictwa, w którym 
to obszarze doświadczenie 
zawodowe zdobywała doradzając 
w toku realizacji inwestycji 
drogowych, kolejowych 
i energetycznych kluczowych 
dla polskiego sektora 
infrastrukturalnego. Od wielu 
lat wspiera zamawiających 
oraz wykonawców w procesie 
przygotowania, realizacji oraz 
rozliczenia inwestycji publicznych  
oraz prywatnych, zajmując się 
prawem cywilnym, gospodarczym, 
oraz prawem zamówień 
publicznych. Jako Prezes Zarządu 
ZOPI wspiera działania środowiska 
projektowego i inżynieryjnego 
mające na celu poprawę otoczenia 
rynkowego realizacji usług 
powiązanych z inwestycjami 
infrastrukturalnymi, współpracując 
w tym obszarze z kluczowymi 
zamawiającymi publicznymi. 
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TARGI

Ostatnie miesiące dały się mocno we znaki całej 
branży budowlanej, a jak to wygląda u Was?

Skoki cenowe nie były już tak problematyczne, 
bo zdarzały się okresy stabilizacji, a wahnięcia 
nie były duże. Jednak inflacja dogoniła branżę 
budowlaną, przez co przez większość roku ceny 
materiałów systematycznie rosły. Ale to nie jedy-
ne problemy, z jakimi na co dzień mierzy się wie-
le firm zajmujących się elewacjami. Do naszego 
stowarzyszenia trafia sporo pytań i uwag, doty-
czących przepisów regulujących rusztowania czy 
system obmiarów. Dlatego, bazując na doświad-
czeniu aż 18 firm zrzeszonych w stowarzyszeniu, 
opracowaliśmy instrukcję ułatwiającą wykonanie 
przedmiarów. Problematyczny dla naszej branży 
jest też brak przepisów odbiorowych, z których ko-
rzystaliby inspektorzy budowlani. Bo teraz decyzja 
o odbiorze bywa mocno subiektywna. Apelujemy 
też o dostosowanie przepisów do aktualnych stan-
dardów wykonawczych.

Do problemów trzeba doliczyć też trudności 
z zatrudnieniem?

To ogromny kłopot wielu firm działających w bran-
ży wykonawczej elewacji. Wielu wykwalifikowa-
nych pracowników wyjechało z kraju lub zrezy-
gnowało z pracy w budownictwie. Dlatego trzeba 
myśleć o zmianie kierunku szukania pracowni-
ków. Dotychczasowe rynki białoruski czy ukra-
iński muszą ustąpić tym dalszym, jak turecki czy 
bangladeski. Tu pomocne będzie wsparcie rządu.  

Potrzebne jest uproszczenie procedur rekrutacyj-
nych, które może przyspieszyć cały proces.

Do tego dochodzi presja płacowa. Pracownicy 
chcą zarabiać więcej, bo rosną koszty utrzymania.  
Niestety obserwujemy też negatywny trend – spada 
wydajność na budowach. Pracownicy chcą zarabiać 
więcej na godzinę za 1 m kw., ale w skali miesiąca 
ich zarobki są bardzo podobne do tych sprzed roku. 
Kiedyś prace prowadzono nawet w sobotę, co po-
zwalało na większe zarobki i szybsze ukończenie 
budowy. Teraz praca w sobotę ustała. Przez to ro-
sną koszty budowy i pracodawców.

Sytuacja na rynku nieruchomości nie jest łatwa. 
Czy w tym roku faktycznie będzie mniej zleceń? 

Na razie zleceń jest sporo, a rozpoczęte budowy 
są kontynuowane. Przez wzrosty cen spowolnie-
niu uległy inwestycje jednorodzinne i małe budo-
wy wykonywane przez małe firmy developerskie. 
Z kolei duże firmy na razie nie zwalniają z inwesty-
cjami. Wiele wskazuje na to, że powoli zmienia się 
struktura inwestycji. W dużych miastach hamuje 
rynek mieszkań na sprzedaż i wynajem dla klien-
ta indywidualnego, za to mocno rozwija się rynek 
mieszkań pod wynajem, kupowanych przez fundu-
sze. Wydaje się, że chwilowe spadki cen materia-
łów to tylko okazjonalne promocje, a nie faktycz-
ne obniżki. Zatem z decyzją o budowie nie warto 
zwlekać, bo dużych spadków cen nie będzie, w ka-
lendarzach firm jest trochę miejsca, a i na dostawę 
materiałów nie trzeba długo czekać. 

Rozmowa z Grzegorzem Tymoszewskim, prezesem Stowarzyszenia Wykonawców Elewacji, 
które powstało by wzmacniać branżę budowlaną, tworząc partnerską platformę dla integracji, 
standaryzacji, poprawy przepisów, a przede wszystkim wymiany wiedzy i dobrych praktyk.

Inflacja dogoniła 
branżę
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RYNEK

 Grzegorz Tymoszewski
Prezes Stowarzyszenia 
Wykonawców Elewacji. 
Dba o rozwój organizacji 
korzystając ze swojego 
wieloletniego doświadczenia 
w branży budowlanej. 
Działa na rzecz standaryzacji 
przepisów. Na co dzień 
współpracuje z firmami 
wykonawczymi, generalnymi 
wykonawcami i inwestorami.

Wydaje się, że chwilowe spadki cen materiałów to tylko okazjonalne promocje, 
a nie faktyczne obniżki. Zatem z decyzją o budowie nie warto zwlekać.

BUDMA 2023 – branża 
spotkała się w  Poznaniu
Na przełomie stycznia i lutego br. cała branża budowlana spotkała się w Poznaniu podczas  
31. edycji Międzynarodowych Targów Budownictwa i Architektury BUDMA oraz Targów 
Maszyn, Narzędzi i Komponentów do Produkcji Okien, Drzwi, Bram i Fasad WinDoor-tech.
Podczas tegorocznej odsłony BUDMY (31 stycznia – 3 lutego) swoją ofertę 
zaprezentowało ponad 600 wystawców z 26 krajów. 25 produktów zostało 
nagrodzonych prestiżowym wyróżnieniem Złotego Medalu Grupy MTP. 
Przez cztery targowe dni stolica Wielkopolski gościła ponad 23 tys. profe-
sjonalistów z branży budowlanej z 39 krajów, z 5 kontynentów. Obecne były 
także firmy i instytucje reprezentujące każde z 16 polskich województw.

BUDMA zgromadziła cztery grupy odbiorców: handlowców, archi-
tektów, wykonawców oraz inwestorów. Najsilniej reprezentowaną 
grupą tegorocznych targów byli przedstawiciele sieci handlowych, 
którzy stanowili aż 42 proc. uczestników wydarzenia. 37 proc. pro-
fesjonalistów stanowiła grupa wykonawców i fachowców. Pozostałe 
21 proc. odwiedzających to inwestorzy i deweloperzy oraz architekci 
i projektanci. Profesjonalistów, którzy przyjechali do Poznania, wy-
stawcy oczarowali setkami nowości i premier rynkowych, a organi-
zatorzy i partnerzy zaprosili do udziału w wydarzeniach specjalnych. 
Liczne warsztaty, pokazy, szkolenia przygotowane przez Polskie 
Stowarzyszenie Dekarzy i Stowarzyszenie Parkieciarze Polscy zgro-
madziły dziesiątki uczestników i tłumy widzów. Swoje niezwykłe 
umiejętności prezentowali młodzi dekarze podczas finału Międzysz-
kolnych Zawodów Branżowych „Młodzieżowy Mistrz Dekarstwa”. 
Strefę pokazową parkieciarzy dopełniła ekspozycja firm partner-
skich, wykłady ekspertów oraz premiera nowej książki „Parkieciarz. 
Podstawy wiedzy i praktyki zawodowej” wydanej przez SPP.

Dużym zainteresowaniem fachowców i praktyków DIY, zajmujących 
się pracami budowlanymi i wykończeniowymi, cieszyła się strefa Grupy 
Prace Wykończeniowe, w ramach której odbywały się szkolenia prak-
tyczne, prezentacje technologii, materiałów budowlanych i narzędzi sto-
sowanych w pracach wykończeniowych. Podczas targów Budma odbył 
się też finał centralny Turnieju Budowlanego „Złota Kielnia” organizo-
wany przez Ogólnopolskie Stowarzyszenie Edukacji Budowlanej. 

O tym, jak budować oszczędnie i ekologicznie mógł się przekonać każ-
dy, kto na targach BUDMA odwiedził stoisko MONTERIADY, zorga-
nizowanej przez Związek Polskie Okna i Drzwi wraz z 12 partnerami. 
Uczestnicy wydarzenia mieli okazję przekonać się na żywo, jak wygląda 
nowoczesny i ekologiczny montaż produktów wiodących firm z polskiej 
branży stolarki budowlanej. Okna, drzwi i brama garażowa montowane 

były przez profesjonalnych monterów, przy użyciu najlepszych akceso-
riów, systemów montażowych, narzędzi oraz ubrań ochronnych. 

Nowością na targach Budma była STREFA OGNIA, gdzie odwiedza-
jący targi BUDMA mogli zapoznać się z różnorodnymi rozwiązaniami 
ekologicznych kominków, ofertą producentów urządzeń i paliw oraz 
uzyskać porady od specjalistów z branży kominkowej. Atrakcją strefy 
był pokaz na żywo budowy pieca chlebowego i kuchni kaflowej. 

Forum Designu i Architektury D&A 
podczas targów BUDMA 2023 

Przestrzenie w duchu RE-USE to główne hasło Forum Designu i Archi-
tektury D&A, które odbyło się w ramach poznańskich targów BUDMA. 

Dwudniowe spotkanie architektoniczne wypełnione było wykładami 
i debatami, które odbywały się pod hasłem „ODNOWA – świadomie 
o energii”. W programie Forum znalazły się prezentacje i debaty doty-
czące najciekawszych przestrzeni, które powstały w ostatnim czasie 
w duchu RE-USE w Polsce. Trend ten, w obliczu wyzwań związanych 
ze zmianami klimatycznymi, kryzysami ekonomicznym i ekologicz-
nym wydaje się być najważniejszy w architektonicznej praktyce. 

Gościem specjalnym pierwszego dnia Forum D&A był Rafał Grze-
lewski, reprezentant Grupy 5 Architekci, który prowadził projekt 
Monopolis – udaną rewitalizację zakładów Monopolu Wódczanego 
z 1902 r. w Łodzi. Zwieńczeniem Forum D&A była prelekcja gościa 
specjalnego, Alexandra Schwarza, profesora na Uniwersytecie w Stutt-
garcie oraz partnera w Pracowni Architektonicznej David Chipperfield 
w Berlinie, w której jako dyrektor ds. projektowania jest odpowiedzial-
ny za wiele projektów i konkursów, w tym Neues Museum i James-
-Simon-Galerie na berlińskiej Wyspie Muzeów, Muzeum Literatury 
Nowoczesnej w Marbach i Muzeum Folkwang w Essen. 

W pawilonie 3A MTP, w którym odbywała się architektoniczna 
część BUDMY, można było również oglądać strefę 1m/ARCH, czy-
li przegląd kilkudziesięciu projektów pracowni architektonicznych 
oraz wystawę prac laureatów konkursu Szkice Architektoniczne 
– Adaptacje, Przebudowy, Odbruki. 



nie są takie złe, jak się wydaje, a prognozy 
na najbliższe lata są całkiem obiecujące. 
Choć kryzys w branży trwa, istnieją duże 
szanse na powrót do normalności i ponow-
nego pojawienia się wysokiego poziomu 
inwestycji w segmencie mieszkaniowym 
i przemysłowym czy produkcji materiałów, 
maszyn i urządzeń budowlanych.

Dużo rozmawiano o nowych technologiach 
w budownictwie, o stabilizacji kosztów pro-
dukcji, czy o skomplikowanej sytuacji na 
rynku pracy. Sporo uwagi poświęcono także 
budownictwu mieszkaniowemu i przemy-
słowemu, ekonomii oraz finansom, a także 
nowym technologiom w budownictwie. 

Wiele nadziei branża wiąże z dużymi pro-
jektami infrastrukturalnymi, które mają 
pomóc w przejściu okresu kryzysowego 
w szeroko pojętym obszarze budownictwa. 
Tu niezwykle istotne będą nowe środki na 
ich realizację, odbudowa zerwanych łańcu-
chów dostaw materiałów budowlanych, ma-
szyn i urządzeń niezbędnych do sprawnego 
realizowania dużych inwestycji, a także 
stworzenie odpowiednich warunków umoż-
liwiających uniknięcie dalszych perturbacji 
i ponowne wejście na ścieżkę wzrostu. 

Podczas Forum mowa była także o pienią-
dzach na inwestycje, o inflacji i polityce 
klimatycznej w sektorze finansów, a także 
o funduszach publicznych na inwestycje in-
frastrukturalne oraz środkach prywatnych na 
budownictwo mieszkaniowe i przemysłowe, 
w końcu o polityce kredytowej i ubezpiecze-
niowej banków i firm ubezpieczeniowych.

Forum Gospodarcze Budownictwa 
BUILD4FUTURE zorganizowane zosta-
ło przez Grupę MTP oraz Polski Związek 
Pracodawców Budownictwa, skupiający 
najważniejsze firmy wykonawcze działające 
w naszym kraju. Merytorycznego wsparcia 
udzieliły wydarzeniom Polska Agencja In-
westycji i Handlu, Korporacja Ubezpieczeń 
Kredytów Eksportowych, Bank Gospo-
darstwa Krajowego, PFR Nieruchomości 
oraz Sieć Badawcza Łukasiewicz. 
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Forum BUILD4FUTURE 2023 
– eksperci przeanalizowali 
kondycję branży
Mimo wielu niepokojących zjawisk zachodzących w sektorze budowlanym w całej Europie, 
podczas styczniowego Forum Gospodarczego Budownictwa BUILD4FUTURE 2023 w Poznaniu 
nie brakowało słów może jeszcze nie całkiem optymistycznych, ale dających nadzieję na lepszą, 
niedaleką przyszłość.

Podczas Forum BUILD4FUTURE w dniu 31 stycz-
nia br., które towarzyszyło targom BUDMA, zna-
mienici branżowi eksperci, przedstawiciele zarządów 
i dyrekcji największych spółek budowlanych, ekono-
miści, analitycy finansowi, inwestorzy, wykonawcy 
oraz dystrybutorzy materiałów budowlanych podsu-
mowali ostatnie miesiące i wyznaczyli kierunki krót-
ko i długoterminowych zmian w ich sektorze.  

Choć wojna za naszą wschodnią granicą wciąż trwa 
i niestety nie widać jej końca, mimo że wysoka in-
flacja dusi popyt na rynku budowlanym, a finanso-
we dociskanie pasa przez państwo niemal zamraża 
rynek kredytów hipotecznych, zebrani podczas Fo-
rum eksperci nie tracili optymizmu. 

Zdaniem ekspertów perspektywy makroekonomicz-
ne polskiej gospodarki i krajowego budownictwa  
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W wyniku wojny zniszczeniu uległo także m.in. 
84 300 maszyn rolniczych, 3000 prywatnych sa-
mochodów osobowych, 14 400 pojazdów komu-
nikacji miejskiej, 330 szpitali, 595 budynków 
administracji państwowej i samorządowej, 31 in-
ternatów i 44 ośrodków pomocy społecznej. 

To wszystko – jak ocenili zgodnie uczestnicy Kon-
wencji – będzie wymagało olbrzymiej, międzyna-
rodowej współpracy, tak na etapie projektowania 
mechanizmów finansowania odbudowy, jak i sa-
mego wykonawstwa, dostarczania technologii, lu-
dzi, maszyn czy materiałów budowlanych. 

Podczas Konwencji mówiono także o koncepcjach 
odbudowy Ukrainy z wykorzystaniem nowocze-
snych technologii i udziale polskiego, skandynaw-
skiego i europejskiego sektora budowlanego w tym 
procesie. Sporo miejsca poświęcono finansowaniu 
inwestycji oraz kwestiom związanym z ubezpie-
czeniem realizacji procesów budowlanych w trak-
cie odbudowy Ukrainy. 

Międzynarodowa Konwencja Budownictwo Pol-
ska-Ukraina zorganizowana została przez Polski 
Związek Pracodawców Budownictwa oraz Gru-
pę MTP. Merytorycznego wsparcia udzieliła Pol-
ska Agencja Inwestycji i Handlu, Korporacja 
Ubezpieczeń Kredytów Eksportowych, Bank 
Gospodarstwa Krajowego, PFR Nieruchomości 
oraz Sieć Badawcza Łukasiewicz. 

Pytań związanych z aktualnym stanem współpracy 
z rynkiem ukraińskim było wiele, stąd uczestnicy 
Konwencji starali się podczas niej wskazać, jakie 
wsparcie rządowe dla polskich firm budowlanych 
oraz finansowe wejścia na rynek ukraiński są w tej 
chwili niezbędne i najbardziej pilne. 

Aby uzmysłowić skalę wojennych zniszczeń na 
Ukrainie przedstawiono dane dotyczące stanu bu-
downictwa i infrastruktury tego kraju. Według Kan-
celarii Prezydenta Ukrainy, straty w tym obszarze 
wyceniane były już w październiku ub.r. na kwotę 
ponad 1 bln dolarów, zaś straty bezpośrednie – na 
650 mld dolarów. Z kolei dane Banku Światowego 
z czerwca ub.r. mówią o zapotrzebowaniu na odbu-
dowę samej ukraińskiej infrastruktury na kwotę ok. 
350 mld dolarów. 

Koszty szkód w samej infrastrukturze transportowej 
przekroczyły 35,6 mld dolarów, w tym 26,6 mld do-
larów to zniszczenia dróg, a 4,4 mld to szkody na ko-
lei. Ok. 50% ukraińskich obiektów energetycznych 
zostało uszkodzonych wskutek zmasowanych ata-
ków pod koniec 2022 r. Ponad 150 mostów lub wia-
duktów na drogach o znaczeniu państwowym zosta-
ło zniszczonych lub uszkodzonych. Z kolei szkody 
w ukraińskim mieszkalnictwie szacuje się na 54 mld 
dolarów – uszkodzonych lub zniszczonych zostało 
łącznie 149 300 budynków mieszkalnych. Szkody 
wyrządzone przez wojnę obiektom kultury, sportu 
i religii szacuje się na 2,2 mld dolarów. 

31 stycznia 2023 roku w Poznaniu odbyła się Międzynarodowa Konwencja Budownictwo  
Polska – Ukraina. To pierwsze w naszym kraju spotkanie przedstawicieli branży budowlanej  
z Europy Zachodniej, Skandynawii, Ukrainy i Polski poświęcone odbudowie naszego 
wschodniego sąsiada po wojnie.

Międzynarodowa Konwencja 
Budownictwo Polska – Ukraina
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prowadzone przez Anitę Wolszczak-Karasiewicz z Domu  
Aukcyjnego Art in House… Dzięki nim zebrane dzieła od-
nalazły nowe domy, a my ustanowiliśmy absolutny rekord –  
zebraliśmy aż 418 tysięcy złotych!

Wielkie podziękowania i gratulacje składamy zwycięzcom re-
prezentującym firmy: Mota Engil, Budimex, PORR, Foamax, 
B-ACT, Ramirent oraz kancelarii SDZ Schampera, Dubois, Za-
jąc. To oni właśnie usłyszeli uderzenie młotka i magiczne słowo 
– sprzedane. Jesteście absolutnie wspaniali!

Celem charytatywnym tegorocznego Balu było wsparcie dzia-
łalności Fundacji dla Transplantacji, której misją jest promo-
wanie transplantacji jako formy ratowania życia. Fundacja 
prowadzi dwie ogólnopolskie akcje. Pierwsza to #12Godzin-
DlaŻycia, której celem jest zbiórka pieniędzy na aparaturę OCS 
Heart TransMedics – sprzęt służący do transportu pobranego 
do przeszczepu serca, dzięki któremu bezcenny czas na dostar-
czenie organu do przeszczepu wydłuża się z 4 godzin (transport 
w lodzie) aż do 12 godzin. Drugą akcją Fundacji jest #Zostaw-
SerceNaZiemi – projekt, którego zadaniem jest wzmocnienie 
woli bycia dawcą w naszym społeczeństwie.

To był zaszczyt i czysta przyjemność, móc się z Państwem spo-
tkać. Duma nas rozpiera, że tą niewiarygodną kwotą mogliśmy 
wesprzeć działalność Fundacji dla Transplantacji. Nie zapomi-
najmy o niej na co dzień, bo liczy się każdy drobny gest.

A my – dziękujemy i do zobaczenia za rok! Po trzyletniej przerwie spowodowanej ograniczeniami pande-
micznymi to niezwykłe wydarzenie zgromadziło prawie 200 go-
ści, reprezentujących największe firmy funkcjonujące w sektorze 
budownictwa, infrastruktury oraz branżach współpracujących.

Bardzo dziękujemy naszym Gościom za spędzenie tego wieczo-
ru z nami, za długie formalne i nieformalne rozmowy, wspaniałe 

humory i doskonałą zabawę do rana w cudownej atmosferze przy 
muzyce orkiestry The Engineers Band, zespołu BB Band i grupy 
HLA 4transplant. 

Za co jeszcze chcieliśmy podziękować? Za OGROMNE 
i OTWARTE SERCA naszych Gości, za gigantyczne emo-
cje podczas aukcji 12 dzieł sztuki, za szalone licytacje 

W drugą sobotę marca spotkaliśmy się na Piątym Balu Charytatywnym Budownictwa i Infrastruktury 
w Sheraton Grand Warsaw, zorganizowanym przez Polski Związek Pracodawców Budownictwa.
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Piąty Bal Charytatywny 
Budownictwa i  Infrastruktury 
z  rekordem aukcji!



tradycji „mitologizowania” postaci ko-
biecej, z drugiej zaś odrzuca idealizm na 
rzecz naturalizmu. W jego dorobku arty-
stycznym spotkamy na przykład akt z Pe-
gazem – motyw tak klasyczny w swojej 
formie, że w belle époque raczej nie bu-
dziłby podejrzeń jako dzieło z przyszło-
ści. Inaczej jest w przypadku jego aktów 
wykorzystujących sylwetki dojrzałych 
kobiet: konwencja zostaje porzucona na 
rzecz naturalistycznej, śmiałej prezentacji 
ciała nieidealnego. I w jednym i w dru-
gim przypadku ciało stanowi obiekt nie 
pożądania, a raczej zainteresowania jego 
różnorodnością. Kompozycje te doskonale 
odnajdą się w domowej przestrzeni, w tym 
w salonie, zaś ich właściciel nie zostanie 
posądzony o całkowity brak pruderii.  

Ciało bezcielesne. Joanna Sarapata

W przypadku biur czy przestrzeni pu-
blicznych, a więc miejsc demograficznie 
zróżnicowanych, sugerujemy porzucenie 
aktów realistycznych na rzecz abstrakcyj-
nego spojrzenia na ciało ludzkie. Bizneso-
wa przestrzeń z reguły stawia przecież na 
neutralność, nie chcąc być w żaden sposób 
nachalną ani narzucającą się swoim uczest-
nikom. Poszukiwaną subtelność odnajdzie-
my w twórczości Joanny Sarapaty, artystki 
rozpoznawalnej w Polsce oraz za granicą 
dzięki manierystycznie i dość schema-
tycznie nakreślonym portretom. Wizerun-
ki nigdy nie przedstawiają rysów twarzy, 
skupiając się przede wszystkim na gestach 
i pozach – w meandrach linii odnajdziemy 
esencję eterycznej, finezyjnej, ale autono-
micznej kobiecości, pozbawionej jarzma 
erotycznego męskiego spojrzenia. 

Renesansowa makabreska. Wojciech Pelc

Jeżeli natomiast pragniemy poruszyć prze-
strzeń zarówno skalą, jak i wymową dzie-
ła sztuki, sięgnijmy do makabrycznych, 
„oskórowanych” aktów Wojciecha Pelca. 
Artysta z jednej strony nawiązuje do prac 
Franciszka Starowieyskiego, z drugiej zaś 
oddaje hołd tradycji renesansowego  szkicu, 

praktykowanego przez Michała Anioła 
czy Leonarda da Vinci. Rysunki mistrzów 
były jedynie etapem przygotowawczym do 
dalszych prac, w efekcie których powsta-
wał fresk ścienny; obecnie historia sztuki 
postrzega je jako samodzielne dzieła arty-
styczne, ukazujące tektonikę ludzkiej ana-
tomii z przenikliwością godną chirurga. 
Pelc traktuje ciało kobiece właśnie w taki 
sposób, wtapiając je w nekromancki łań-
cuch postaci, który po nałożeniu warstwy 
malarskiej mógłby okazać się idealistyczną 
scenką mitologiczną. Jeżeli więc chcemy 
wywołać u odbiorcy efekt oszołomienia, 
wielkoformatowe kompozycje anatomicz-
ne Pelca spełnią to zadanie w stu procen-
tach. Być może natknęliście się już na nie 
w kilku kancelariach adwokackich, bądź… 
w pewnym trójmiejskim gabinecie terapeu-
tycznym.

Porzucanie tabu

Na koniec warto wspomnieć, że nasz sto-
sunek do nagiego ciała ludzkiego zależy 
tylko i wyłącznie od kulturowych uwa-
runkowań. Choć może się wydawać, iż 
współczesna przestrzeń wizualna bombar-
duje nas dosadną fizycznością, na tle prze-
szłych epok okazujemy się dość pruderyjni. 

Wystarczy przypomnieć sobie antyczne 
mozaiki, renesansowe freski czy barokowe 
obrazy pełne nagości, otaczające ówcze-
snych ludzi zarówno w przestrzeni domo-
wej, jak i gmachach publicznych. Czy ciało 
kobiece zostanie odczarowane przez sztukę 
feministyczną? Czy przestanie być wyłącz-
nie obiektem pożądania? Choć wszystko 
wskazuje na odpowiedź twierdzącą, przed 
nami jeszcze długa droga. 

Wraz z przemianami kulturowo-społecznymi 
zmieniał się nie tylko kontekst, w którym ono wy-
stępowało, ale również stopień autonomizmu sa-
mej postaci. We współczesnym, sfeminizowanym 
świecie akt kobiecy zyskuje tak różne oblicza, jak 
tylko różne mogą być wizje i światopogląd arty-
stów, co istotne – obojga płci. Wciąż jednak prze-
wija się jedno pytanie ze strony kolekcjonerów – 
gdzie i w jaki sposób eksponować akt malarski, aby 
nie łamać decorum miejsca? Czy dom lub biuro to 
odpowiednia przestrzeń, aby pochwalić się tak „od-
ważnym” zakupem?

Echa akademizmu. Wojciech Piekarski

Wszystko zależy oczywiście od sposobu ujęcia 
kobiecego ciała. Nawet w przypadku klasycznego 
warsztatu malarskiego możemy mieć do czynie-
nia z większą lub mniejszą dosłownością – widać 
to doskonale u współczesnych polskich twórców 

inspirujących się akademizmem, jak Wojciech Pie-
karski czy Jan Dubrowin. Pierwszy z nich wierny 
jest zanikającej już tradycji malowania z natury, 
zapraszając do pracowni modelki, które następ-
nie pozują artyście przez kilka godzin. Piekarski 
wybiera dziewczyny o pięknych, nieskazitelnych 
ciałach, choć dalecy jesteśmy od stwierdzenia, iż 
przypominają one posągi greckich bogiń. Przede 
wszystkim dlatego, że modelki artysty prezentują 
współczesny kanon urody: w przeciwieństwie do 
antycznych wzorców, są one smukłe i zdecydowa-
nie bliższe konwencji au naturel. Dlatego też dzieła 
tego artysty są umieszczane przez kolekcjonerów 
w przestrzeni niedostępnej dla „intruzów” – w sy-
pialniach lub domowych gabinetach.

Naturalizm i nowa mitologia. Jan Dubrowin

Kolejny klasyk to Jan Dubrowin, który 
z jednej strony silnie nawiązuje do akademickiej  
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Akt odwagi,  
czyli sztuka kobiecego ciała 
w  naszej przestrzeni
Według Camille Gajewski i innych feministycznych badaczek, historia sztuki to w dużej mierze 
historia męskiego spojrzenia na rzeczywistość. Nic zatem dziwnego, iż elementem stale 
obecnym na płótnach, czy to renesansowych czy współczesnych, jest ciało kobiece.

 Aleksandra Koper Art in House Dom Aukcyjny

Jan Dubrowin, Noc, 2018, olej na płótnie, 80x70 cm Joanna Sarapata, z cyklu Ecole de Paris, 2021, olej, płótno, szlagmetal, 150x150 cm

Wojciech Piekarski, Sztuka naturalizmu, 2022, olej, płótno, 80x60 cm

Wojciech Pelc, Nimfy 3, 2020, akryl, papier, 120x150 cm



Nie tylko na asfalcie, ale również (a może 
przede wszystkim) w terenie. Prześwit? 
26,5 cm. Głębokość brodzenia? 85 cm. 
Do tego wszystkiego Raptor seryjnie 
wyposażony jest w terenowe opony. 

Na tył albo na cztery koła

Napęd? Wszystko zależy od warunków. 
Podczas normalnej jazdy po asfalcie 
moc wędruje jedynie na tylną oś. Gdy 
robi się ślisko, kierowca może włączyć 
tryb „auto”, który w razie potrzeby 
dołącza napęd przedniej osi. Kolejne 
ustawienia to już rozwiązania typowo 
terenowe. Stały napęd 4x4, blokada cen-
tralnego dyferencjału, reduktor i bloka-
da mostów. W takim ustawieniu w tere-
nie Raptor będzie nie do zatrzymania. 
Skrzynia biegów to znany z Mustanga 
dziesięciostopniowy automat. Tradycyj-
na, hydrauliczna konstrukcja nie jest tak 
wyszukana jak najnowsze skrzynie dwu-
sprzęgłowe, ale i tak przełożenia zmie-
nia zaskakująco szybko. 

Wnętrze? Tu nie zabraknie komfortu

Kabina Raptora powinna być choć tro-
chę sportowa. I jest. Świetne, mięsiste 
fotele nieźle podpierają ciało w zakręcie. 
Całość obszyto kontrastową, pomarań-
czową nicią. Wyposażenie jest właści-
wie kompletne. A ile w Raptorze zostało 
z prawdziwego pikapa? Tutaj niestety 
mamy „coś za coś”. Odejście od pióro-
wych resorów na tylnej osi i zastąpienie 
ich sprężynami obniżyło ładowność, któ-
ra wynosi niecałe 700 kg. Raptor może 
pociągnąć przyczepę o masie 2,5 tony. 
Wady? Wysocy kierowcy mogą narzekać 
na przestrzeń na wysokości kolan. 

Tanio nie jest

Raptor jest jednym z najdroższych pi-
kapów oferowanych na polskim rynku. 
Cennik startuje z poziomu 262 tysięcy 
zł netto. Dla porównania, podstawowy 
Ranger jest o 100 tysięcy zł tańszy. 

Ford Ranger Raptor to nie jest propozycja 
dla każdego. To auto dla kogoś, kto, ow-
szem, szuka pikapa, ale chce, żeby samo-
chód dawał emocje, oryginalnie wyglądał 
i jeździł lepiej niż niejedno auto osobo-
we. Na rynku w zasadzie nie ma konku-
rencji – może poza Jeepem Gladiatorem, 
który co prawda nie jest aż tak szybki, za 
to równie oryginalny i kosztuje podobne 
pieniądze. 

Ford Ranger Raptor zadebiutował w Europie cztery 
lata temu. Wtedy pod maską pracował dwulitrowy 
turbodiesel. Mocny, ale wciąż za mało ekscytujący 
do takiego samochodu. Ford szybko naprawił ten 
błąd i w tym roku rzucił na rynek Raptora z benzy-
nowym napędem. Trzylitrowy, sześciocylindrowy 
silnik z podwójnym turbodoładowaniem wypluwa 
z siebie 292 konie mechaniczne i prawie 500 niu-
tonometrów momentu obrotowego. To wszystko 
przekłada się na pierwszą setkę w mniej niż 8 se-
kund. Na papierze, bo w praktyce jest jeszcze szyb-
ciej. Nieźle jak na pikapa. Całość wieńczy feno-
menalny dźwięk silnika, który dodatkowo można 
„podkręcić” przyciskiem. 

Zawieszenie dopełnia dzieła

Tym, co wyróżnia Raptora nie tylko na tle in-
nych Rangerów, ale wszystkich pikapów ofe-
rowanych w Europie, jest wielowahaczowe, 
sportowe zawieszenie. Tak. Sportowe. W pika-
pie. Wszystko opiera się na półwyczynowych, 
2,5 calowych amortyzatorach Fox Live Valve. 
Całość można regulować za pomocą trzech 
dostępnych trybów jazdy. Efekt? Nawet skoki 
nie robią na tej konstrukcji żadnego wrażenia. 
Nic nie dobija. Nic nie stuka. Aż trudno uwie-
rzyć, że w seryjnym samochodzie zawieszenie 
może pracować w tak fenomenalny sposób. 

Ford konsekwentnie idzie pod prąd i nadal oferuje pikapa, który łamie wszelkie zasady zdrowego 
rozsądku. Jest szybki, jest terenowy i nadal praktyczny jak typowy pikap. Nowy Ford Ranger 
w najmocniejszej wersji Raptor dostał w tym roku wyjątkowy silnik. 

Ford Ranger Raptor 
–  wścieklizna z paką
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• Jedz, jak nasi przodkowie – unikaj prze-
tworzonych produktów, słodyczy i przeką-
sek – wybieraj te lokalne, proste i sezonowe .

•  Odłącz się – od telewizji, internetu, tele-
fonu. Możesz zacząć od 30 minut dziennie 
i starać wydłużać ten czas. W weekendy 
zafunduj sobie całkowity cyfrowy detoks. 
Dzięki niemu nauczysz się lepiej „być tu 
i teraz”, zwłaszcza z bliskimi.

• Spędzaj czas na świeżym powietrzu 
– to ważne, bo ruch i witamina D, która 
powstaje pod wpływem słońca w Twojej 
skórze, poprawiają dotlenienie każdej ko-
mórki Twojego ciała i wpływają na lepszą 
odporność. 

•  Spędzaj czas tylko ze sobą – poznaj sie-
bie lepiej, wsłuchaj się w swoje emocje 
i potrzeby. Wyczaruj pół godziny dla same-
go siebie – spokojnie pomyśl, uporządkuj 
w głowie plany, odetchnij po całym dniu.

• Ogranicz multitasking – narzucenie 
sobie zbyt wielu zadań do wykonania 
w krótkim czasie może pobudzać wydzie-
lanie hormonów stresu, które w nadmia-
rze wpływają destruktywnie na cały Twój 
organizm. Planuj mniej i nie na raz, bo 
robiąc kilka rzeczy równocześnie, żadnej 
nie robisz tak naprawdę dobrze.

• Polub ciszę – „Noise pollution” to po-
ważny problem zwłaszcza w miastach. Na 
to, co dzieje się na ulicy nie masz wpły-
wu, ale na to, co dzieje się w Twoim domu 
i wolnym czasie, już tak. Nie zakładaj słu-
chawek na spacer po parku – zamiast mu-
zyki, słuchaj odgłosów natury.

• Czas na hobby – posiadanie własnego 
hobby to coś, dzięki czemu możemy się 
oderwać od codziennych obowiązków,  od 
natłoku spraw, coś tylko naszego, co daje 
nam radość. 

• Uważność i wdzięczność – czy moż-
na być wdzięcznym za szczerą rozmowę 
z bliską osobą, za zdany egzamin, za pach-

nącą kawę z przyjacielem, za motywację 
na trening. Wdzięczność oraz uważność 
i docenianie tego, co posiadamy, pozwala 
budować nasze szczęście, zamiast wiecz-
nego niezadowolenia i porównywania się 
do innych.

3 mity na temat slow life 

•  Slow life to powolne życie. Wcale nie po-
lega na życiu w ślimaczym tempie, ale na 
odnalezieniu niezbędnego balansu i harmo-
nii w tym, co robimy i w tym, kim jesteśmy. 

•  Slow life to ascetyczne życie. Filozofia ta 
nie polega na odmawianiu sobie przyjem-
ności i ograniczeniu konsumpcjonizmu. 
Ważne jest, aby odnaleźć radość z czynno-
ści, które w danym momencie wykonujemy 
i skupić się na nich w stu procentach. 

•  Slow life to życie bez technologii. Waż-
ne jest znalezienie odpowiedniego balansu 
i granicy, której nie powinno się przekra-
czać. Technologia powinna ułatwiać nam 
codziennie funkcjonowanie, ale nie przej-
mować kontroli nad naszym życiem. 

Dom w stylu slow life

Idealny dom to taki, który daje wytchnie-
nie i sprzyja odpoczynkowi. To przestrzeń, 
która odpowiada na potrzeby każdego 
z domowników. Nic dziwnego, że trend 
slow life staje się coraz bardziej popularny 
w kontekście wnętrz. Jakie zasady panują 
we wnętrzach urządzonych w duchu slow 
life? Przede wszystkim są to aranżacje 
skomponowane z mebli i dodatków wy-
konanych z wysokiej jakości materiałów 
oraz rośliny – zarówno drobne kwiaty, 
jak i okazałe zielone rośliny w donicach 
i koszach z ratanu. Fani slow life docenia-
ją dobro, które płynie z roślin – oczysz-
czają one powietrze, poprawiają akustykę 
pomieszczenia i pozytywnie wpływają na 
samopoczucie.

• Minimalizm – zdecyduj się na meble 
o prostych kształtach, symetrycznie roz-

mieszczonych w pokojach. Dobrą decyzją 
będzie zwrócenie się ku monochroma-
tycznym lub stonowanym kolorom – bieli, 
czerni, szarości, beżu, które emanują spo-
kojem. Ale jeśli wolisz inne kolory, nie ma 
problemu, pamiętaj tylko, aby nie było ich 
za dużo. 

• Wabi sabi – odpuść dążenie do perfek-
cji. Skup się na prostocie i autentyczności. 
Aranżując wnętrze, wybierz symetrię i per-
fekcję w zestawieniu z asymetrią i natural-
nością. Pamiętaj, że mniej znaczy lepiej. 

•  Hygge – to przede wszystkim jasne i na-
turalne kolory z dużą ilością światła. Na-
strojowe wieczory i romantyczne aranżacje 
– liczne świece i świeczniki w zakamar-
kach domu pomogą dopełnić całości.

Ciągle brakuje nam czasu, co doprowadza nas do przewlekłego stresu. Paradoksalnie, 
im więcej gadżetów technologicznych, które oszczędzają nam czas, tym większy głód 
czasu odczuwamy. 

Slow life, 
czyli kiedy nie goni nas czas

Trochę winy leży w naszej kulturze – kulturze ce-
lów, których jest za dużo, każdy z nich generuje 
jakieś zadania. Zadania te generują także gadże-
ty, które miały nam czas oszczędzić. W rezultacie 
większość swojego czasu spędzamy realizując ja-
kieś zadania. 

Wpadamy w błędne koło, zapełniamy dzień rze-
czami do zrobienia, bo przecież im więcej zadań 
wykonanych, tym lepiej. Tworzymy listy, chcemy 
być bardziej produktywni, wielozadaniowi, zrobić 
więcej w krótszym czasie. Spieszymy się, bo chcie-
liśmy mieć jutro dzień wolny, chcieliśmy zrobić 
wszystko dzisiaj, bo mieliśmy odpocząć. Zapomi-
namy, po co się spieszymy, po co wykonujemy ko-
lejne zadania, zapominamy o odpoczynku, relak-
sie, czy cieszeniu się drobnymi rzeczami.

Dlatego trzeba powiedzieć sobie stop, należy zwol-
nić i nauczyć się odpoczywać nie robiąc zupełnie 
nic. No prawie.

Slow life – to filozofia, która nakłania do zwol-
nienia w życiu. Do cieszenia się drobnymi przy-
jemnościami, świadomego przeżywania każdej 
chwili, a jednocześnie nienarzucania sobie co 
chwilę nowych wyzwań i wymagań. Slow life to 
też dbanie o siebie, swoje potrzeby i odnalezienie 
harmonii w życiu. Naucz się, jak cieszyć się tym, 
co jest tu i teraz.

• Znajdź sposób na wyciszenie – zacznij medyto-
wać, albo rozpocznij ćwiczenia oddechowe. Na-
uczysz się szybko wyciszać w stresujących mo-
mentach dnia i pełniej odczuwać emocje.
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• Biofilia – idealnie sprawdzą się tu odcie-
nie występujące w przyrodzie, czyli kolo-
ry ziemi, różne odcienie zieleni, błękity, 
rudości czy ochry. Aby powstała biofilia 
we wnętrzach, można wykorzystać ro-
ślinne i zwierzęce motywy na tapetach, 
pościeli, obiciu fotela, narzucie, podusz-
kach, czy zasłonach.

• Cocooning – azyl, oaza, której nie mamy 
ochoty opuszczać. Jest sposobem życia, 
manifestem indywidualności i ucieczką 
od świata zewnętrznego. To wnętrze bar-
dzo przytulne z najwygodniejszymi so-
fami i meblami w jasnych kojących kolo-
rach. Widok miękkich, miłych w dotyku 
tkanin sprawia, że każde wnętrze wręcz 
zaprasza, aby zostać w nim na dłużej, 
dużo dłużej… 

Wypoczynek w rytmie slow life

Poznawaj świat każdym zmysłem, bez 
telefonu, unikając wielkich hoteli ofe-

rujących masowe rozrywki i podających 
masowe jedzenie. Doświadczaj kraju, 
w którym jesteś, odkryj jego kulturę i na-
ucz się podstaw języka. Poznaj lokalne 
dania i ludzi, zejdź głębiej, nie na pokaz, 
ale dla siebie.

Poszukaj miejsc, w których kontakt mię-
dzyludzki będzie ograniczony, a w naj-
większym stopniu będzie dominować ci-
sza i spokój. Wybierz miejsca w pobliżu 
obszarów leśnych, łąk i pól, na wsi, czy 
w otoczeniu niezwykłych widoków. Pa-
miętaj o hamaku – leżąc w nim posłu-
chasz śpiewu ptaków czy poczytasz cie-
kawą książkę.

A może domek na drzewie? To rozwią-
zanie z pewnością zainteresuje nie tylko 
najmłodszych, ale również i dorosłych tu-
rystów, którzy poszukują miejsc naprawdę 
wyjątkowych. Domki na drzewach bar-
dzo często powstają obok istniejących już 
obiektów. 

A może na wodzie? Skoro były domki na 
drzewie, to zrozumiałe, że muszą też być 
domki na wodzie. Tego typu obiekty ideal-
nie sprawdzą się nad jeziorami czy morzem. 
Pomyśl o porannej kawie na tarasie przy 
promieniach słońca, które odbijają się od ta-
fli wody…

A może glamping? To świetna propozycja 
dla wszystkich mieszczuchów, którzy chcą 
wypoczywać blisko natury, nie rezygnując 
przy tym z hotelowych warunków. Luksu-
sowe campingi stają się niezwykle popu-
larne, a wśród interesujących ofert każdy 
znajdzie coś dla siebie. Noclegi w jurtach, 
ekskluzywnie wyposażonych namiotach 
czy kapsułach to tylko kilka możliwości. 
Zlokalizowane w lesie lub na łące, zaopa-
trzone we wszystkie nowoczesne udogod-
nienia, łącznie z ogrzewaniem, nadają 
nowe znaczenie słowu biwak.

Zatem – miłego odpoczynku w trybie  
slow life! 




